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             1                      [RUF1FEB08A-DG] 

           3                      [Open session] 

           4                      [The accused present] 

           6                      [The witness entered Court] 

           7                      WITNESS:  DIS-103 [Continued] 

           9          PRESIDING JUDGE:  Learned counsel, good morning.  Mr 

 09:53:34 10    Witness, good morning. 

          12          PRESIDING JUDGE:  How are you?  You are looking cold.  

          13    are looking battered by cold. 

          14          THE WITNESS:  Yes, sir.  Yes, sir. 

e heard his 

 16          MR HARDAWAY:  Yes I have, Your Honour. 

          17          PRESIDING JUDGE:  So you better rescue him.  You better 

          18    to his rescue. 

          19          MR HARDAWAY:  I don't know if I can Your Honour, since 

 09:54:02 20    now been officially sworn in. 

ow what I mean. 

          22          MR HARDAWAY:  I understand, Your Honour. 

          24    to conclude your cross-examination of this witness please. 

 
             2                      Tuesday, 26 February 2008 
 
  
 
  
 
             5                      [Upon commencing at 9.45 a.m.] 
 
  
 
  
 
             8                      [The witness answered through interpreter] 
 
  
 
  
 
            11          THE WITNESS:  Good morning, sir, My Lord. 
 
  
You 
 
  
 
  
 
 09:53:47 15          PRESIDING JUDGE:  Mr Hardaway you'v  

complaint. 
 
           

 
  
go 
 
  
 
  
he's 
 
  
 
          21          PRESIDING JUDGE:  You kn  

 
  
 
            23          PRESIDING JUDGE:  Yes, right.  Mr Hardaway, you may 
proceed 
 
  



 
   09:54:17 25          MR HARDAWAY:  Thank you, Your Honour. 
 
          26          PRESIDING JUDGE:  You have how many mo  re minutes to 

          27    conclude? 

          29    But, as I've informed Defence counsel, I always tend to 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 

                SESAY ET AL                                                  

           1    overestimate. 

           2          PRESIDING JUDGE:  Right.  Oh, you have already informed 

           3    for how long you'll be on your feet? 

           4          MR HARDAWAY:  Roughly yes, Your Honour. 

o, you know, to 

           6    organise his next witnesses. 

           7          MR HARDAWAY:  Understood Your Honour. 

proceed. 

           9          MR HARDAWAY:  Thank you. 

 09:54:49 10                      CROSS-EXAMINED BY MR HARDAWAY: 

          12    Q.    Mr Witness, good morning, sir. 

esterday, Mr Witness, we were talking 

 
  
 
            28          MR HARDAWAY:  I would say an hour or less, Your Honour. 
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him 
 
  
 
  
 
 09:54:41  5          PRESIDING JUDGE:  I hope it helps him to  

 
  
 
  
 
           8          PRESIDING JUDGE:  Right.  Yes, please   

 
  
 
  
 
          11          MR HARDAWAY:   

 
  
 
            13    A.    Good morning, sir. 
 
          14    Q.    When we broke off y  

 



   09:55:04 15    about the time you were meeting Issa Sesay in Makeni; do you 

          16    remember? 

sir. 

 at that meeting that Issa Sesay made you a 

t wanted to let you know this is 

       22    third time the witness is testifying to this fact. 

eting he also let you keep control of the 
n 

       27    in the CDF -- over your men in the CDF; is that also correct? 

rrect to say that as a result of 
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           1    your appointment by Issa Sesay, that you pledged your loyalty 
 

that I have loyalty 

 

 
  
 
            17    A.    Yes, 
 
            18    Q.    Now, it was
 
            19    lieutenant-colonel in the RUF; is that correct? 
 
   09:55:28 20    A.    That is correct, sir. 
 
            21          PRESIDING JUDGE:  I jus
the 
 
     
 
            23          MR HARDAWAY:  Understood, Your Honour. 
 
            24          PRESIDING JUDGE:  Yes. 
 
   09:55:38 25          MR HARDAWAY: 
 
            26    Q.    And at that me
me
 
     
 
            28    A.    That is correct, sir. 
 
            29    Q.    And it would also be co
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to
 
             2    Issa Sesay and the RUF; is that correct? 
 
             3    A.    It's not because of the appointment 
 to



             4    him.  See, what he told me about the safety of my people -- 
 
   09:56:25  5          PRESIDING JUDGE:  Now listen, listen.  Did he have any 

           7          MR HARDAWAY:  Yes, Your Honour. 

           8          PRESIDING JUDGE:  Because I don't want us to divert you 

 09:56:42 10          MR HARDAWAY:  Understood Your Honour. 

          11          PRESIDING JUDGE:  Mr Witness, I want us to be focused. 

          14    question directly as it is put to you; do understand me? 

 09:57:00 15          THE WITNESS:  Okay, sir, My Lord. 

          17    Q.    After that meeting with Issa Sesay, you became loyal to 

          18    Issa Sesay and the RUF; is that correct? 

 09:57:25 20    Q.    Now, after your meeting with Issa Sesay you went back to 

          21    Masingbi; is that also correct? 

          23    Q.    And it was at Masingbi that you heard that Major Poison 

at 

          27    Q.    And by the time you returned to Masingbi, you outranked 

didn't you? 

          29    A.    Yes, sir. 

 
             6    loyalty?  Move the appointment.  Separate the two questions. 
 
  
 
  
 
             9    see, let's be focused. 
 
  
 
  
 
            12    When we would need an explanation from you, or you want to 
offer 
 
            13    one, we will allow you to do this.  But please answer the 
 
  
 
  
 
            16          MR HARDAWAY: 
 
  
 
  
 
          19    A.    Yes, sir.  That's correct.   

 
  
 
  
 
          22    A.    That is correct, sir.   

 
  
was 
 
            24    molesting civilians and members of the CDF as well; also 
correct? 
 
   09:57:53 25    A.    When I arrived at Masingbi I met that complaint.  Th
is 
 
            26    correct, sir. 
 
  
 
          28    Major Poison,   
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           1    Q.    But you did not say anything to Major Poison; isn't that 

           2    also correct? 

           3    A.    I did not tell him about that, but the man that went 

tment of 

 

when 

           8    I -- 

           9          THE INTERPRETER:  Your Honours, would the witness be 

ucted to go slow? 

          11          MR HARDAWAY:  Mr Witness, please go a little slower 

 to 

          13    everyone in the room, okay? 

 09:59:20 15          MR HARDAWAY: 

          16    Q.    Now, can you please repeat your answer. 

          18          PRESIDING JUDGE:  Maybe he's forgotten the question.  
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with 
 
             4    me who was Kallon, he informed me about that. 
 
   09:58:41  5    Q.    When you heard about Major Poison's trea
civilians 
 
             6    and the CDF, you did not talk to him about that; is that
correct? 
 
             7    A.    Well, it was I and Mr Morris Kallon that went.  And 
 
  
 
  
 
 09:59:06 10    instr  

 
  
because 
 
            12    as has been mentioned to you before, it must be interpreted
 
  
 
          14          THE WITNESS:  Okay, sir.   

 
  
 
  
 
          17    A.    Yes, sir.   

 
  
Can 
 



            19    you read the question back to him. 
 
   09:59:38 20          MR HARDAWAY:  Yes, Your Honour. 

d you heard that Major 

          22    Poison was acting against the CDF and the civilians, you did 

          24          PRESIDING JUDGE:  He said he did not, yes.  He said he 

 MR HARDAWAY:  Very well, Your Honour. 

          27    Q.    And you stated later that it was Issa Sesay that had 

          29          PRESIDING JUDGE:  But the witness wanted to explain 
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           1    something.  He said he did not mention this to him because he 

           2    went with Kallon. 

           4    Q.    Could you expand upon that answer please Mr Witness? 

 10:00:32  5          PRESIDING JUDGE:  Yes. 

           7          PRESIDING JUDGE:  Yes, please do. 

           8          THE WITNESS:  When we arrived at Masingbi, it was I and 

 
            21    Q.    When you returned to Masingbi an
 
  
not 
 
            23    talk to him about that.  Is -- 
 
  
did 
 
   10:00:05 25    not. 
 
            26         
 
  
Major 
 
            28    Poison flogged for his actions, correct? 
 
  
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
  
 
           3          MR HARDAWAY:  Right.   

 
  
 
  
 
           6          THE WITNESS:  I want to explain that part, sir.   

 
  
 
  



 
             9    Kallon that arrived at Masingbi.  When I received the 
complaint, 
 
   10:00:47 10    I pass this through Kallon.  So at that time I did not 
 

talk to 

          11    Major Poison, to answer your question. 

          12          MR HARDAWAY: 

ris Kallon was your superior; is that 

 10:01:10 15    Q.    Now you had also stated that it was Issa Sesay that had 

          16    Major Poison flogged because of his actions; is that also 

          18    A.    After one day when they sent to Issa Sesay, Issa Sesay 

 

 10:01:36 20    flogged. 

          22    punished for the actions he committed against the civilians 

          24          PRESIDING JUDGE:  He says he was punished.  Do you want 

        26          MR HARDAWAY:  Well, just putting the case Your Honour. 

          27          PRESIDING JUDGE:  Right. 

          28          THE WITNESS:  Yes, sir.  To my own knowledge, what I saw 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 

  
 
  
 
            13    Q.    Okay.  So Mor
correct? 
 
            14    A.    Yes. 
 
  
 
  
 
            17    correct? 
 
  
went 
 
            19    to Masingbi.  Yes, it was Issa Sesay who made the Poison to be
 
  
 
          21    Q.    I put it to you, Mr Witness, that Major Poison was never   

 
  
and 
 
            23    the CDF; how do you respond, sir? 
 
  
him 
 
   10:01:53 25    to say no? 
 
    

 
  
 
  
in 
 
            29    Masingbi, Issa Sesay he nearly wanted to shoot at the man.  
The 
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           1    man ran away.  He made him to be tied.  He was beaten before 
 

           3          MR HARDAWAY: 

           4    Q.    Now, Mr Witness, during the time that you were with the 

 

           6    did you ever hear of the term Operation No Living Thing? 

           7    A.    Since I was captured I was with them in Masingbi up to 

:03:07 10    Q.    Before you were captured by the RUF, have you ever heard 

          11    the term Operation No Living Thing? 

          12    A.    To understand the question, was it with regards to the 

        14    Q.    At any point before your capture, did you hear of 

          16    A.    Well, yes before I was captured, yes I heard that word. 

          17    Q.    And you would be correct to say that you heard this word 

          19    A.    No, in 1998 I did not hear that word. 

hearing that 
rd, 

Pa
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my
 
             2    eyes.  I saw that in Masingbi Town. 
 
  
 
  
 
   10:02:36  5    RUF, from the time you were captured until the end of the war,
 
  
 
  
the 
 
             8    time of the peace.  I never heard that word.  I never heard 
that 
 
             9    word amongst them. 
 
 10  

 
  
 
  
RUF 
 
            13    or the junta? 
 
    

Operation 
 
   10:03:48 15    No Living Thing? 
 
  
 
  
 
          18    Operation No Living Thing, in late 1998; isn't that correct?   

 
  
 
   10:04:14 20    Q.    When did you hear about Operation No Living Thing? 
 
            21    A.    From 1996, that was the time I started 
wo



 
            22    1996. 
 
            23    Q.    And you heard it in relation to the RUF; isn't that 
 
            24    correct? 

 did you hear it in relation to, Mr Witness? 

 at that time we heard it during the junta time.  
at 

          28    was the time that we heard that word. 

      29    Q.    Mr Witness, it's your evidence that you've seen Issa 
say 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 
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           1    on several occasions during the course of the war, correct? 

           2    A.    At the time that I was almost captured or before I was 

 

the occasion to see Issa Sesay on several 

           6    is that correct? 

 7    A.    I could see him all the time sir, that's correct. 

those occasions he had bodyguards, correct? 

 
   10:04:44 25    A.    No. 
 
            26    Q.    What
 
            27    A.    Well,
Th
 
  
 
      
Se
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             3    captured? 
 
             4    Q.    I'll clarify that, Mr Witness.  After you were captured,
 
   10:05:33  5    you've had 
casions; oc

 
  
 
            
 
             8    Q.    And that on 
 
             9    A.    Yes, sir, that's correct. 
 
   10:06:03 10    Q.    I put it to you, Mr Witness, that among Issa Sesay's 



 
            11    bodyguards were children under the age of 15; how do you 
spond. 

ny 

     14    Q.    Now you also stated that you saw Morris Kallon on 

 10:06:30 15    occasions from 1998 to 2000, correct? 

   16    A.    That is correct, sir. 

lon also had 
dyguards; 

9    A.    That's correct, sir. 

 you that amongst Morris Kallon's 

er the age of 15; how do you 
spond? 

 

  23    times, when he would get to me, when I would come to him, I 

          24    saw children who were not up to 15 years.  I never saw that. 

7:27 25    Q.    Now, Mr Witness, you had also testified that the Mende 
nd 

          26    Kamajors had attacked Masingbi; do you remember that part of 

          27    your evidence? 

as this attack? 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 

re
 
            12    A.    Issa Sesay's bodyguards whom I saw, I did not see a
child 
 
            13    that was 15 years.  I never saw that. 
 
       
several 
 
  
 
         
 
            17    Q.    And during these times Morris Kal
bo
 
            18    isn't that also correct? 
 
            1
 
   10:06:51 20    Q.    Mr Witness, I put to
 
            21    bodyguards were children und
re
 
          22    A.    Well, to me, when I used to see Morris Kallon a lot of  

 
          
ver ne

 
  
 
   10:0
la
 
  
on 
 
  
 
            28    A.    That is correct, sir. 
 
            29    Q.    And when w
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           1    A.    The attack took place in 1999. 

           2    Q.    Do you know the month, sir? 

 the date. 

ed what town, Mr Hardaway? 

ING JUDGE:  What town did they -- you say they 

, okay. 

 -- 

E:  And it was what year 1990 -- 

 

nde land Kamajors attacked 

well; isn't that correct? 

l 

 10:08:37 20    at Masingbi.  So when they attacked, that was correct. 

nde 

d your 

      23    betrayed the CDF and became members of the RUF? 
 

Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
  
 
             3    A.    Around January.  I cannot recall
 
             4          PRESIDING JUDGE:  They attack
 
   10:08:06  5    What town? 
 
             6          MR HARDAWAY:  Excuse me Your Honour I didn't hear you. 
 
             7          PRESID
 
             8    attack, the Mende something -- 
 
             9          MR HARDAWAY:  Masingbi. 
 
   10:08:14 10          PRESIDING JUDGE:  Masingbi
 
            11          MR HARDAWAY: 
 
            12    Q.    And aside from the RUF -- the Mende
 
            13          PRESIDING JUDG
 
            14          MR HARDAWAY:  January 1999, Your Honour.
 
   10:08:33 15          PRESIDING JUDGE:  Thank you. 
 
            16          MR HARDAWAY: 
 
            17    Q.    Now aside from the RUF, the Me
 
            18    you and your men as 
 
            19    A.    Well, that's correct.  Because during that time we were 
al
 
  
 
            21    Q.    And would you agree that one of the reasons why the 
Me
 
          22    land Kamajors attacked you and your men was that you an  

men 
 
      



            24    A.    No.  That's not the reason why we were attacked.  That 
was 
 
   10:09:09 25    not the reason why we were attacked. 
 
            26    Q.    I want to move on now, Mr Witness, to your time in the 
RUF 
 
            27    as a lieutenant-colonel, okay? 
 
            28    A.    Okay. 
 
            29    Q.    Now, you would agree with me that after you were made a 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 
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sponsibilities; 

           2    isn't that correct? 

           4    Q.    And among those responsibilities would be to go to talk 

e them to return 
 

         6    their towns and villages; is that correct? 

           8    Q.    Now, in your evidence, Mr Witness, when you talked about 

           9    the bulgur; do you remember that? 

ir. 

          11    Q.    Did you -- did you have any role in the distribution of 

 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
                  SESAY ET AL                                  
Pa
  
 
 
 
 
 
           1    lieutenant-colonel in the RUF, you had a lot of   

re
 
  
 
             3    A.    Yes, I had a lot of responsibilities. 
 
  
to 
 
   10:09:45  5    the civilians in the various towns to convinc
to
 
    
 
             7    A.    That is correct, sir. 
 
  
 
  
 
 10:10:06 10    A.    I talked about that, s  

 
  
the 
 



            12    bulgur after the refugee camp disbanded in 1998? 

related to 

 10:10:38 15    distributing the bulgur from the refugee camps in 1998? 

          16    A.    I did not have any responsibility to distribute the 

e to 

 

 

       22    I don't have that power at all. 

 

        24    very important man in the RUF in Masingbi and the surrounding 

 10:11:33 25    areas; isn't that correct? 

          26    A.    That's correct. 

          28          PRESIDING JUDGE:  Yes, you may please. 

          29          MR HARDAWAY:  Thank you, Your Honour. 
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            13    A.    I don't understand the question. 
 
            14    Q.    Did you have any job or any function as it 
 
  
 
  
bulgur. 
 
            17    The only responsibility that I had, the civilians who cam
 
            18    collect the bulgur, I had a role that I played so that they
could 
 
            19    take the bulgur and go back to the villages so that they could 
 
   10:11:11 20    get something to eat.  That was my own responsibility.  But I
did 
 
            21    not have any right or I did not have the power to distribute 
it. 
 
     
 
            23    Q.    Now, Mr Witness, you would agree with me that you were a
 
    

 
  
 
  
 
          27          MR HARDAWAY:  If I may have a moment, Your Honour.   
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Pa
  
 
 
 
 
 



             1    Q.    Mr Witness, you had mentioned that there was farming in 
e 

           2    Masingbi area in 1999; do you remember that, sir? 

he town 

d in the supervision of the 
rming as 

           6    well; is that also correct? 

 7    A.    That's correct, sir. 

           8    Q.    And xxxxxxx was a member of the CDF with you; is that 

CDF? 

would it be correct to say 

 you? 

          14    Q.    And that when you became a member of the RUF, xxxxxx 

 that correct? 

          17    Q.    Now, in relation to your evidence about farming, sir, 

 a farm before the peace accord; 

       19    that correct? 

         21    Q.    And you further testified if I'm accurate, that the rice 

          22    went to the town -- that the harvest went to the town chief 

            24    instructions from their superiors; is that also correct? 

th
 
  
 
             3    A.    That's correct, sir. 
 
             4    Q.    And that you had mentioned that along with t
chief 
 
   10:12:24  5    that xxxxxx was also involve
fa
 
 
  
 
            
 
  
also 
 
             9    correct; when you were both 
 
   10:12:49 10    A.    That's correct, sir. 
 
            11    Q.    And when you were both CDF 
that 
 
            12    you -- that xxxxxx was under
 
            13    A.    That's correct, sir. 
 
  
still 
 
   10:13:10 15    served under you as well; is
 
            16    A.    That's correct, sir. 
 
  
you 
 
            18    said that the civilians laid
 is

 
     
 
   10:13:39 20    A.    That's correct, sir. 
 
   

 
  
and 
 
            23    xxxxxx who distributed it to the civilians according to 
 



 
   10:13:56 25    A.    That's correct, sir. 

he 

          27    in Masingbi went to the fighters and not the civilians; how do 

          28    you respond, sir? 

     29    A.    To what I understand, the rice which was cultivated in 
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ngle 

           2    grain went to Issa.  Not a single grain went to Issa.  All the 

           3    rice was given to the civilians, see, as far as I know. 

     4    Q.    Now, Mr Witness, you had also mentioned about travel in 

ct to say that the civilians 
eded a 

          11    A.    Repeat that, sir. 

  12    Q.    For example, if a civilian, if somebody wanted to go 
om 

          13    Masingbi to Kono, did they require a pass? 

 
            26    Q.    Mr Witness, I put it to you that the harvest from t
farms 
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             1    Masingbi, not a single grain went to the fighters.  Not a 
si
 
  
 
  
 
        
 
   10:14:56  5    Masingbi and the surrounding areas; do you remember that? 
 
             6    A.    That's correct, sir. 
 
             7    Q.    And you mentioned that civilians could travel, yes? 
 
             8    A.    That's correct, sir. 
 
             9    Q.    Now, would it be corre
ne
 
 10:15:16 10    pass to travel?   

 
  
 
          
fr
 
  



 
            14    A.    I want to explain a little about that, sir. 
 
   10:15:48 15          PRESIDING JUDGE:  Answer the question first.  Did they 

 long as 
ey 

RUF zone. 

          19          MR HARDAWAY: 

16:04 20    Q.    Now, if a civilian wanted to go somewhere outside of the 

E:  Mr Hardaway, please, if I may. 

E:  Mr Witness, you say that the civilians 

one. 

o that?  Is there any? 

          29    can we have it? 

    SCSL - TRIAL CHAMBER I 
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ut, 

           2    when a civilian wanted to go anywhere he was not required to 
ke 

 
            16    require a pass? 
 
            17          THE WITNESS:  They did not require a pass, as
th
 
            18    were within the 
 
  
 
   10:
 
            21    RUF zone, would -- 
 
            22          PRESIDING JUDG
 
            23          MR HARDAWAY:  Yes, Your Honour. 
 
            24          PRESIDING JUDG
 
   10:16:28 25    did not require a pass, if they were moving in the RUF z
 
            26    What explanation did you want to make t
 
            27          THE WITNESS:  Yes, My Lord. 
 
            28          PRESIDING JUDGE:  We are ready for the explanation.  
s, Ye
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             1          THE WITNESS:  As regard to the pass that he asked abo
 
  
ta
 



             3    a pass, he should go free.  If a soldier wanted to go in or he 

           4    had any of his people that were within -- 

17:20  5          THE INTERPRETER:  Your Honours, would the witness be 
ked 

           7          MR HARDAWAY:  Mr Witness, Mr Witness, I know you want to 

      8    get your information out, but could you please slow down so 
at 

           9    the interpreters could interpret and could you please repeat 

 

      12    would not take a pass, he was free to go anywhere.  If a 

ed to go or he wanted to go and greet any of his 

d 

 the 

          16    village with the pass with the time that was on the pass and 

       17    after the time had elapsed, he would come back to Masingbi 
wn. 

          18    So if you asked me about a pass for the civilians, they were 

18:29 20          PRESIDING JUDGE:  Thank you. 

      21          THE WITNESS:  Yes, sir.  You're welcome.  Yes, My Lord. 

: 

 what you've just said, 
uld 

 10:19:05 25    A.    The question is not so clear to me, repeat that. 

     26    Q.    Let me backtrack a little bit.  You said civilians 
avel 

          27    from Masingbi to Kono; is that correct? 

 
  
 
   10:
as
 
             6    to repeat and slowly. 
 
  
 
       
th
 
  
your 
 
   10:17:39 10    answer, sir. 
 
            11          THE WITNESS:  When a civilian wanted to go anywhere, he
 
      
 
            13    combatant want
 
            14    family in the village, he was the one that would take a pass 
an
 
 10:18:13 15    would leave the gun in Masingbi Town and he would go into  

 
  
 
     
To
 
  
free 
 
            19    to go anywhere. 
 
 10:  

 
      
 
            22          MR HARDAWAY
 
            23    Q.    Now, Mr Witness, building upon
co
 
          24    civilians travel to areas outside of the RUF zone?   

 
  
 
       
tr
 
  



 
            28    A.    That's correct, sir. 
 
            29    Q.    And according to what you just said civilians did not 

                                 SCSL - TRIAL CHAMBER I 
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           2    A.    That is correct, sir. 

           3    Q.    It would be correct to say that Kono was under RUF 
ntrol; 

           4    is that correct? 

 10:19:38  5    A.    That's correct, sir. 

not 

 

 RUF zone, to go anywhere where 
F 

           9    had not been controlling. 

ivilian in Masingbi wanted to go to 

        11    they would be allowed to do so? 

          12    A.    Yes, sir. 

 13    Q.    And could they do so with a pass or -- let me rephrase. 

t? 

xplain a little about that. 

need 
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             1    a pass to go from Masingbi to Kono; is that also correct? 
 
  
 
  
co
 
  
 
  
 
             6    Q.    Okay.  Could a civilian travel to an area that was 
 
             7    under RUF control?
 
             8    A.    They could travel from
RU
 
  
 
 10:20:06 10    Q.    And so if a c  

Freetown, 
 
    

 
  
 
           
 
            14    Did they need is a pass to do tha
 
   10:20:37 15    A.    I want to e
 
            16    Q.    Please, sir. 



 
            17          PRESIDING JUDGE:  Yes. 
 
            18          MR WITNESS:  To answer your question, when a civilian 

UF zone to come to Freetown, he did not 
ed 

 10:20:53 20    a pass because that pass would lead to his death because he 

t 

     23    give him a pass. 

 of the peace accord; is that correct? 

          27    A.    About? 

s, 
is 

                SESAY ET AL                                                 
ge 15 

OPEN SESSION 

    1    was all before the peace accord; is that correct? 

           2    A.    That is correct because they were the ones that had been 

           3    coming to -- 

           4          THE INTERPRETER:  Your Honours would the witness again 

 
            19    wanted to leave an R
ne
 
  
would 
 
            21    say these are the people that had been supporting the RUF so 
 
            22    there was no need for him to be given a pass.  They would no
 
       
 
            24          MR HARDAWAY: 
 
   10:21:06 25    Q.    And just so that we're clear Mr Witness, all of this is 
 
            26    before the signing
 
  
 
            28    Q.    About travelling, about the civilians being able to 
travel 
 
            29    to Freetown and being able to travel to Kono without a pas
th
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be 
 



   10:21:44  5    asked to repeat and slowly. 
 
             6          MR HARDAWAY: 

n 

low so that everyone can hear 
at 

           9    you're saying? 

          11    Q.    Please repeat your answer, sir. 

      12    A.    I said there was no need to give him a pass because if 
 

etown, and what would he not have there, and 

          14    when he was coming to Freetown he would go with it, so they 

          16    Q.    So Mr Witness, when I put it to you that civilians were 

 

          21    come to Freetown, you'd come from Freetown and you'd go back, 

          23          MR HARDAWAY:  May I have a moment please, Your Honour? 

:24:09 25          MR HARDAWAY:  Thank you, Your Honours. 

DING JUDGE:  Yeah. 

s Kallon going to 

 
             7    Q.    Mr Witness, could you please repeat your answer but 
agai
 
             8    please, sir, please take it s
wh
 
  
 
   10:22:02 10    A.    Okay, sir. 
 
  
 
      
he
 
            13    was coming to Fre
 
  
were 
 
   10:22:26 15    free to go anywhere. 
 
  
not 
 
            17    free to travel outside of RUF areas, you would disagree with 
me; 
 
            18    is that correct? 
 
            19    A.    To my own understanding, for the travel of civilians, 
they 
 
   10:22:50 20    were free to go anywhere.  See, if you left RUF zone you could
 
  
you 
 
            22    are free. 
 
  
 
          24          PRESIDING JUDGE:  Yes, please.  Yes.   

 
   10
 
            26          PRESI
 
            27          MR HARDAWAY: 
 
            28    Q.    Mr Witness, did you ever hear of Morri
 
            29    Kono to engage in mining? 
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s 
 

           3    civilians in Kono? 

sir.  I never heard that and I never saw that with 

           6    Q.    And did you ever hear of Morris Kallon himself killing 

           7    civilians in Kono? 

t would be correct to say, Mr Witness, that during the 

him; isn't that correct? 

iends 

          14    with Morris Kallon today; isn't that also correct? 

          16    Q.    Now you had mentioned that Morris Kallon helped save the 

   17    life of your father's brother; is that also correct? 

Pa
  
 
 
 
 
 
             1    A.    No. 
 
             2    Q.    Did you ever hear of Morris Kallon ordering the death
of
 
  
 
             4    A.    No, 
my 
 
   10:24:56  5    eyes. 
 
  
 
  
 
             8    A.    No, sir.  I never saw that and I never heard that. 
 
             9    Q.    I
 
   10:25:20 10    time you spent with Morris Kallon from 1999 to 2000, that you 
 
            11    became friends with 
 
            12    A.    That is correct, sir. 
 
            13    Q.    And it would be correct to say that you are still 
fr
 
  
 
 10:25:41 15    A.    That's correct, sir.   

 
  
 
         
 
            18    A.    That's correct, sir, at Masingbi Town. 
 



            19    Q.    And it would be correct to say that you are grateful for 

that you were 

 about that, sir -- 

ateful. 

 would you be 

AMBER I 
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           2    explain. 

           3          THE WITNESS:  Well, I have answered the question.  There 
 

0:27:20  5          MR HARDAWAY: 

           6    Q.    And, Mr Witness -- 

         7    A.    Yes, sir? 

e moment Your Honour, 

 
   10:26:13 20    Morris Kallon saving the life of your father's brother? 
 
            21    A.    Repeat that, sir. 
 
            22    Q.    It would be correct to say, Mr Witness, 
 
            23    grateful for Morris Kallon saving the life of your father's 
 
            24    brother; is that correct? 
 
   10:26:40 25    A.    To explain a little
 
            26          PRESIDING JUDGE:  Were you grateful, or you were not 
 
            27    grateful?  Before you explain just answer the question. 
 
            28          THE WITNESS:  I am gr
 
            29          PRESIDING JUDGE:  It's natural isn't it,
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Pa
  
 
 
 
 
 
             1    ungrateful to him for saving the life of your uncle?  Now you
can 
 
  
 
  
is
 
             4    no need for me to explain, My Lord. 
 
 1  

 
  
 
    
 
             8    Q.    Forgive me.  May I have one mor
 



             9    please?  This should be the last one. 

rdon me? 

:  May I have one more moment, please? 

          13          MR HARDAWAY:  I understand, Your Honour, but I am 

ng. 

 17    Q.    Now, Mr Witness, you had testified earlier that you were 

re still loyal 

          21    Issa Sesay today; isn't that so? 

          22    A.    Well, that's correct sir. 

that loyalty to Issa Sesay, and 

        24    because of your friendship with Morris Kallon, that you're 
e 

 10:29:01 25    testifying today; isn't that correct? 

          26    A.    No.  As far as what I know and what I saw, if they 

. 

       28    It's not because of the loyalty or the friendship between me 

          29    them.  See what I knew, that is what I came to explain. 

 
   10:27:37 10          PRESIDING JUDGE:  Pa
 
            11          MR HARDAWAY
 
            12          PRESIDING JUDGE:  You can have as many moments as you 
wish. 
 
  
cognizant 
 
            14    of the time, based upon the Bench's suggestion this morni
 
   10:27:47 15          PRESIDING JUDGE:  Yes. 
 
            16          MR HARDAWAY:  Thank you, Your Honours. 
 
           
 
            18    loyal to Issa Sesay; do you remember that? 
 
            19    A.    That is correct sir. 
 
   10:28:40 20    Q.    And it would be correct to say that you'
to 
 
  
 
  
 
          23    Q.    And it is because of   

 
    
rhe

 
  
 
  
called 
 
            27    upon me to come and testify, that's why I've come to testify
 
     

and 
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           1    Q.    I put to you Mr Witness, that your sole reason for 

           3    with Morris Kallon, and your loyalty to Issa Sesay; your 
sponse 

 10:29:44  5    A.    No. 

 6          MR HARDAWAY:  Thank you, Mr Witness.  I have no further 

           8    cross-examination. 

           9          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash? 

ORDASH:  Yes, I do have some questions.  And I've 

o that 
ur 

re I'm heading, so the witness can 

          14          THE WITNESS:  Excuse me, sir. 

30:50 15          MR JORDASH:  May I hand up the pages, and hand the pages 
 

16    my learned friends across the room please? 

e the pages, Mr Jordash?  Which 
ges 

        19          MR JORDASH:  It's pages 21, 22, 27, 28, 88 and 89.  21, 
 

 10:31:23 20    27, 28, 88, 89. 

     21                      RE-EXAMINED BY MR JORDASH: 

Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
             2    testifying today is because of your loyalty and your 
friendship 
 
  
re
 
             4    please? 
 
  
 
            
 
             7    questions of you.  Your Honours, this concludes my 
 
  
 
  
 
 10:30:26 10          MR J  

had 
 
            11    photocopied some pages of the draft from yesterday s
Yo
 
          12    Honours can see whe  

understand 
 
            13    what I'm asking him about. 
 
  
 
   10:
to
 
            
 
            17          JUDGE BOUTET:  What ar
pa
 
          18    are we talking about?   

 
    
,22

 
  
 
       



 
            22          MR JORDASH: 
 
            23    Q.    Mr Witness, good morning? 
 
            24    A.    Good morning, sir. 

mething you said 

          26    yesterday about two places, Mabeko and Masekoray? 

          27          PRESIDING JUDGE:  Yes? 

Honour, Prosecution would object 

cations. 
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           1    Prosecution would submit that it's a new area not ripe for 

    2    redirect examination. 

nse? 

           4          MR JORDASH:  Could I -- could I invite Your Honours to 
rn 

? 

iend's 

t 

- 

 
   10:32:01 25    Q.    I'd like to ask you, if I may, about so
 
  
 
  
 
            28          MR HARDAWAY:  Your 
because 
 
            29    no mention in cross-examination concerning those two 
lo
 
 
 
 
 
         
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
         
 
           3          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash, what's your respo  

 
  
tu
 
   10:32:53  5    to page 88. 
 
             6          JUDGE BOUTET:  88
 
             7          MR JORDASH:  88, Your Honour.  This is my learned 
fr
 
             8    cross-examination of the witness.  It may be -- it may be tha
 
             9    the witness -
 



   10:33:11 10          PRESIDING JUDGE:  May the witness please be asked to 

   11    the room, please? 

          12          MR JORDASH:  Yes. 

 

     14    please. 

The witness stood down] 

ay explain what I'd like to re-
amine 

 can deal with the objection which has been made.  As 

          18    Your Honours can see from page 88, my learned friend 

          19    cross-examined the witness and the witness suggested that 

 10:34:40 20    Masekoray had been burnt by the junta.  First point I'd make 

 in 

 

          23    Chamber, new matters brought up in cross-examination not dealt 

        24    with in chief, properly the subject -- or can properly be the 

of 

ere. 

          28    Yes, this is a brief response you know to Mr Jordash to -- 
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leave 
 
         

 
  
 
            13          PRESIDING JUDGE:  May he be assisted out of the room,
 
       
 
   10:34:08 15                      [
 
            16          MR JORDASH:  If I m
ex
 
            17    on so we
 
  
 
  
Mabeko, 
 
  
is 
 
            21    this:  That that was a new matter which was brought up
 
            22    cross-examination.  And on previous decisions of this Trial
 
  
 
    
 
   10:35:08 25    subject of re-examination.  Secondly, there is also a lack 
 
            26    clarity on the record. 
 
            27          PRESIDING JUDGE:  Mr Jordash, if you may just stop 
th
 
  
 
          29          MR JORDASH:  But --   
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             1          MR HARDAWAY:  I see the point that he's referring to, 
Your 
 
             2    Honour.  I'm looking at the notes, I believe it says, it was 
ne 

           3    20 where he said "the junta."  So based on that I would 
thdraw 

       4    my objection as it relates to the mentioning of the towns. 

 

           6          MR HARDAWAY:  Yes, Your Honour. 

   7          PRESIDING JUDGE:  That's right. 

mething 

. 

 10:35:57 10          PRESIDING JUDGE:  No no no, he didn't go there yet. 

          11          MR HARDAWAY:  Right. 

s, you 

          13    know, and for us to [indiscernible] them, you know, the way 

on 

R JORDASH:  It depends.  My learned friend chose his 

 he doesn't object to 
 

 in and out, you know. 

li
 
  
wi
 
      
 
   10:35:43  5          PRESIDING JUDGE:  Of the two towns Mabeko and Masekoray.
 
  
 
          
 
             8          MR HARDAWAY:  But I believe my learned friend has 
so
 
             9    to say about an issue of clarification
 
  
 
  
 
            12          PRESIDING JUDGE:  See, I wanted to limit the issue
 
  
they 
 
            14    come in.  Now this is laid to rest.  He will cross-examine 
 
   10:36:10 15    that. 
 
            16          MR JORDASH:  Well Your Honour -- 
 
            17          PRESIDING JUDGE:  Do you need to bring in the issue of 
the 
 
            18    clarity of the records or -- 
 
            19          M
 
   10:36:15 20    words, I think, quite carefully and said
--
 
            21          PRESIDING JUDGE:  What did you want to say because we 
don't 
 
          22    want this witness to be going  

 



            23          MR JORDASH:  Well -- 

        24          PRESIDING JUDGE:  Or let me put it this way:  Your 

          26          MR JORDASH:  The burning of these two towns. 

          27          PRESIDING JUDGE:  The burning of these two towns? 

          29          PRESIDING JUDGE:  And the timings. 
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           1          JUDGE BOUTET:  So pages 21, 22 and so on, they deal with 

    2    the same issue and 27 or is your examination focusing on this 

           3    essentially? 

           4          MR JORDASH:  But 21 and 22 -- 

 10:36:51  5          JUDGE BOUTET:  And 28? 

           6          MR JORDASH:  And 27 and 28. 

           8          MR JORDASH:  The confusion is this:  That in the early 

           9    pages during my direct examination, the witness said that the 

 straight.  Sorry for the delay. 

          11    Sorry.  It's not 21 or 20 -- it's 27.  It's 27 and 28.  That 

 
    
 
   10:36:29 25    questions on re-examination would be based on what subjects. 
 
  
 
  
 
            28          MR JORDASH:  Yes.  And the timings. 
 
  
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
         
 
  
 
  
 
  
 
  
 
           7          JUDGE BOUTET:  Yes.   

 
  
 
  
 
 10:37:02 10    junta -- let me just get this  

 
  
has 
 
            12    been my confusion. 
 
            13          JUDGE BOUTET:  So 21 and 22 are not there any more? 



 
 
            14          MR JORDASH:  No, not there.  There's mention about 

 10:37:51 15    which I -- 

          17          MR JORDASH:  27, 28.  In 27 and 28 the witness says that 

    18    the December 1998 attack -- 

ING JUDGE:  What line is that, please?  27 -- in 
. 

 10:38:08 20          MR JORDASH:  Yes. 

        21          PRESIDING JUDGE:  The page? 

ne 25. 

itness said during the December 1998 

 10:38:16 25    attack by the RUF leading to Masingbi, the RUF bypassed 

DF had been positioned at 

ing to Masingbi but the RUF 

 to 
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Mabeko 
 
  
 
            16          JUDGE BOUTET:  But it's 27, 28. 
 
  
in 
 
        
 
            19          PRESID
27
 
  
 
    
 
            22          MR JORDASH:  Page 27 li
 
            23          PRESIDING JUDGE:  Yes. 
 
            24          MR JORDASH:  The w
 
  
Mabeko, 
 
            26    line 25, and entered Masingbi.  The C
 
            27    Mabeko to prevent the RUF gett
 
            28    bypassed it and went into Masingbi.  When my learned friend 
 
            29    cross-examined the witness, page 88, the witness appeared
say 
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             1    in fact that in the same attack the RUF got to Mabeko and 
burnt 
 
           2    it, and both obviously cannot be true.  And what I want to   ask 

           3    this witness about is the burnt -- when Mabeko and Masekoray 
re 

           7          MR JORDASH:  No.  He said on page 98 -- page 88 that 

 

 away and that was Mabeko.  When they 

or 

ey 

     12    burned that place again.  And certainly in relation to Mabeko, 

          16    second town.  Both cannot be true.  The RUF cannot have 

y 

nd 

       19    I'd like to, if possible, ask the witness to think which 

37 20    is true and when in fact -- we accept Mabeko -- 

          21          PRESIDING JUDGE:  He has testified to the burning.  The 

          22    witness, he's testified to the burning. 

          24          JUDGE BOUTET:  Your question will be the time when 

 
  
we
 
             4    actually burnt? 
 
   10:39:22  5          JUDGE BOUTET:  Yes.  But I thought the witness had said 
no, 
 
             6    there were no burning. 
 
  
they 
 
             8    burnt -- if Your Honour looks at page 88, line 22, so the 
junta
 
             9    burnt the place and went
 
   10:39:46 10    arrive at Masekoray again they said:  Oh, this was the Kamaj
 
            11    base.  This was the area they used to mount barrier and th
 
       
 
            13    there is that lack of clarity, and since Masekoray appears to 
 
            14    have occurred or the burning of it appears to have occurred 
 
   10:40:12 15    immediately after Mabeko, then the confusion also includes 
at th

 
  
bypassed 
 
            17    Mabeko in December and also have burnt it.  And so I have ver
 
            18    specific instructions on when these two places were burned a
 
     

scenario 
 
 10:40:  

 
  
 
  
 
            23          MR JORDASH:  Yes.  When, is key though, because -- 
 
  
Mabeko 
 



   10:40:57 25    was burned? 
 
            26          MR JORDASH:  It's our case that Mab
rnt 

eko/Masekoray were 

          27    by Superman's advance group in February 1998 and that would 

          28    with the witness's first response in direct examination but it 

                SESAY ET AL                                                 
ge 23 
                26 FEBRUARY 2008                             OPEN SESSION 

           1          JUDGE THOMPSON:  That's precisely the focus of my own 

n 

           3    cross-examined and he may be re-examined by the party that has 

           4    called him, in order to explain any part of his cross-
amination 

 

 to 

 of 

      12    permissibility rule, but the second limb, as I understand it, 

bu
 
  
fit 
 
  
 
            29    doesn't fit with the answer in cross-examination. 
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             2    understanding here of the law.  That after a witness has bee
 
  
 
  
ex
 
   10:41:53  5    answers which may have been unfavourable to the party calling
 
             6    him, And so the question for me is:  Are those issues, this 
 
             7    particular issue, within the parameters of this rule of 
 
             8    permissibility?  In other words, how is it unfavourable
your 
 
             9    side, the answers that he gave under cross-examination?  I 
 
   10:42:22 10    concede that this is all new material introduced under 
 
            11    cross-examination.  So for me, you satisfy the first limb
e th

 
      
 is

 



            13    that the answers under cross-examination must be unfavourable 

 10:42:53 15          PRESIDING JUDGE:  And even if they are unfavourable, 

          16    must have a reason, you know, for the first time in 

        17    cross-examination, you know.  The issues which were -- which 
ve 

      19    cross-examination of the witness.  So yes, are you through, Mr 

          22          JUDGE THOMPSON:  I would like to be just satisfied that 

          23    clearly what in fact your reason in this particular context 

neral rule of permissibility in terms of the 

t -- it doesn't really say 
 

      27    unfavourable to your side, but you are giving it some kind of 

ven, 

        29    it doesn't necessarily trigger off the right to cross-examine 
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to 
 
            14    the side that examined the party to warrant re-examination. 
 
  
they 
 
  
 
    
ha
 
            18    arisen, you know, for the very first time in the 
 
      
 
   10:43:11 20    Jordash, with -- 
 
            21          MR JORDASH:  No, I haven't. 
 
  
 
  
does 
 
            24    fall within the ge
 
   10:43:28 25    scope of re-examination.  It doesn'
--
 
          26    suppose the answer given under cross-examination is not   

 
      
 
            28    interpretation which you think the Prosecution might have 
gi
 
    
--
 
 
 
 
 
        
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 



 
             1    to re-examine rather, and that's my difficulty. 
 
             2          PRESIDING JUDGE:  Particularly, Mr Jordash, within the 

           3    context of page 88, I don't think the text you're reading is 
t 

           4    quite mine, you know -- 

Page -- page 88 of what I have here, 

. 

t what I have.  
hen 

       12    they were going through the Kono Highway the town which was 
ed 

          13    to attack the junta, when they arrived there, that is Mabeko, 

 

d 

       16    went away and that was Mabeko.  When they arrived at Masekoray 

       17    again, they said:  Oh, this was a Kamajor base.  This was the 

        19    again.  That is correct, sir."  That's what I have here.  So 

ur side? 

 
  
no
 
  
 
   10:44:12  5          MR JORDASH:  Yes. 
 
             6          PRESIDING JUDGE:  And I have a draft here. 
 
             7          MR JORDASH:  Is not -- is not what? 
 
             8          PRESIDING JUDGE:  
you 
 
             9    know, from lines 20 to 25
 
   10:44:22 10          MR JORDASH:  Which page, Your Honour? 
 
            11          PRESIDING JUDGE:  Page 88.  I read ou
"W
 
     
us
 
  
the 
 
            14    junta said:  Oh, this is a village where they used to attack
us, 
 
   10:44:44 15    so let us burn it down.  So the junta burnt down the place an
 
     

 
     
 
            18    area they used to mount a barrier and they burnt that place 
 
    

that 
 
   10:45:14 20    is the record as we have it. 
 
            21          MR JORDASH:  Yes. 
 
            22          PRESIDING JUDGE:  Being the testimony of this witness. 
 
            23          JUDGE THOMPSON:  So, Mr Jordash, forgive my insistence 
but 
 
            24    how is that unfavourable to yo
 



   10:45:31 25          MR JORDASH:  Well -- - 

 

tion and that that 

nswer given on the 
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           1    cross-examination is unfavourable to the side that examined 

           3          MR JORDASH:  Well, in terms of -- I'm just -- sorry. 

           4          JUDGE THOMPSON:  I'm merely going down to first 
inciples. 

:46:47  5    That's all. 

ORDASH:  Well, let me answer it. 

 9          PRESIDING JUDGE:  Answer first.  Answer first. 

 10:46:55 10          MR JORDASH:  No, no.  I don't want to interrupt you. 

          11          PRESIDING JUDGE:  Please.  Please, answer first.  You 

ot activated] 

c is not 

 
            26          JUDGE THOMPSON:  That's my own difficulty.  Because 
 
            27    precisely the scope of re-examination limits what can be asked
to 
 
            28    new material arising under cross-examina
 
            29    particular new material, the a
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
the 
 
             2    witness. 
 
  
 
  
pr
 
   10
 
             6          MR J
 
             7          JUDGE THOMPSON:  Right.  But don't answer it.  The 
 
             8    Presiding Judge wants a consultation. 
 
            

 
  
 
  
might 
 
            12    have gone a step forward. [Microphone n
 
            13          THE INTERPRETER:  Your Honours, Your Honour's mi
 



            14    on. 
 
   10:47:12 15          PRESIDING JUDGE:  I'm sorry. 
 
            16          JUDGE THOMPSON:  Just for my enlightenment, Mr 
 

Jordash. 

          17          PRESIDING JUDGE:  Mr Jordash, you know, you may -- 

          18          JUDGE THOMPSON:  And it's just a short question. 

 that during the December 

re 

ique or 

          22    vengeance for those places having been occupied previously by 

      23    Kamajors.  That is my understanding of the testimony. 

 10:47:45 25          MR JORDASH:  Page 88. 

          26          JUDGE BOUTET:  Yes. 

          28    that evidence is not directly relevant to the looting and 

r 1998 and the indictment in Kono 

                SESAY ET AL                                                 
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            19          MR JORDASH:  The witness said
1998 
 
   10:47:19 20    advance led as we accept by Issa Sesay, these two villages 
we
 
            21    burnt and the suggestion is burnt out of some sort of p
 
  
 
      
 
            24          JUDGE BOUTET:  At page 88? 
 
  
 
  
 
          27          MR JORDASH:  Now, in terms of the indictment, count 14,   

 
  
burning 
 
            29    count because it's in Decembe
 --
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             1          JUDGE THOMPSON:  You read my mind. 
 
             2          MR JORDASH:  -- stops on the 30th of June 1998.  And I
 



             3    think these two places are in Kono, but if they are not in 
no 

           4    they are in Tonkolili and since Tonkolili is not there either, 

ant to the 
dictment. 

           6          JUDGE THOMPSON:  I rest my case. 

       7          MR JORDASH:  In terms of what the Prosecution may wish 
 

ho has 

9    always maintained that there was never any crimes committed -- 

hat any crimes that 
re 

        11    committed were few and dealt with when known, then it might 
ve, 

          12    in Your Honours mind, at least some -- on the issue of 

       14    So, yes, it's not relevant. 

9:14 15          JUDGE THOMPSON:  Yeah, but the issue of credibility 

          16    arise if one of the first limb is satisfied.  The first limb 

          17    not satisfied so why do I even bother to come in with issue of 

          18    credibility? 

SH:  But I'm -- I'm grateful for that thinking 
d 

          23    if that thinking is shared by the Bench that it isn't relevant 

ther issue on this 

 

Ko
 
  
 
   10:48:19  5    then strictly speaking, they are not relev
in
 
  
 
      
to
 
             8    say as an issue of credibility of the first accused w
 
             
 
   10:48:44 10    well, that's perhaps taken it too far, t
we
 
    
ha
 
  
 
            13    credibility some impact.  Burning down two towns is a big 
thing. 
 
     

 
   10:4
uld wo

 
  
is 
 
  
 
  
 
            19          MR JORDASH:  Well, if Your Honours, don't -- 
 
   10:49:28 20          JUDGE THOMPSON:  It's just my own random thinking on 
this 
 
            21    subject.  I'm prepared to acquiesce. 
 
            22          MR JORDA
an
 
  
 
            24    then I'm happy to -- 
 
   10:49:44 25          JUDGE BOUTET:  Well, there's ano
tter ma



            26    and don't take my comments to be of an elaborated comment on 
this 
 
            27    but just by looking at the indictment, I certainly, I think we 
 
            28    have ruled that looting, burning is not included in looting.  

    29    may or may not have a full recollection of that, but count 14 
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           1    these were the -- the heading is looting and burning but we've 

 

 
n't 

           4    recall, Mr Jordash, that is why I say I didn't -- but we have 

 10:50:33  5    made comments of that nature in the CDF decision so burning 

 

at 

       9    count 14 as burning.  So if all of this is to do with burning, 

ttle, 

I 
 
        
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
             2    said that looting is distinct and separate and different than
 
             3    burning.  So, whether or not we quash it on the 98 issue, I
do
 
  
 
  
does 
 
             6    not mean looting.  Now if, leaving aside the district as such, 
 
             7    now whether or not it may come under acts of terrorism and so
on 
 
             8    I can't say, I'm not there.  I'm just talking and looking at 
th
 
      
 
   10:50:48 10    burning, as I said, under the Count 14 looting, has very 
li
 
            11    I would say on the face of it, little value.  So, but 
whatever. 
 
            12          MR JORDASH:  I think Your Honours remembers this -- 
 



            13          JUDGE BOUTET:  But this is not a final decision and I'm 
 
            14    just looking at it and thinking randomly on this.  So, I d
 

o 

 16          MR JORDASH:  Well, Your Honours did say that pillage -- 

          17    was count 5 in the CDF case did not include burning.  It 

          19    an intention on the part of the accused.  So to that extent, 

 10:51:31 20    count, it's even less relevant to Count 14. 

  21          JUDGE BOUTET:  That's why I say that.  So if your 
gument 

      22    about the burning is to that particular part of that count, it 
 

       23    the burning issue is not really alive in there, I would 
ggest. 

          24          PRESIDING JUDGE:  But you have to address your mind to 

 10:51:47 25    global context of the indictment. 

ent 

          29          JUDGE BOUTET:  Whether it has an implication on acts of 
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   10:51:08 15    recall what we said on the CDF on this issue. 
 
           
it 
 
  
included 
 
            18    appropriation of property without the consent of the owner 
with 
 
  
the 
 
  
 
          
ar
 
      
is
 
     
su
 
  
the 
 
  
 
            26          JUDGE BOUTET:  As I say, this is -- 
 
            27          PRESIDING JUDGE:  The global context of the indictm
and 
 
            28    to look at all the counts. 
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Pa
  
 
 



 
 
 
             1    terrorism and so on, or quality of punishment, I don't know.  
m 

t 

           3    any further than that at this juncture.  I'm mentioning it 

           4    because in your argument you focus on Count 14, burning in 
ere, 

           7          PRESIDING JUDGE:  But that does not -- you know, the 

 

     9    doing what you think you're convinced, you know, to doing at 

 10:52:28 10    point in time, because it's -- we're on slippery grounds, you 

 11    know, you never know. 

          14          MR JORDASH:  Sorry to interrupt.  Sorry. 

ow, 

 

know, if it is 

at you think you should 

          19    and what you're applying to do now, if it is permissible. 

3:05 20          MR JORDASH:  Well, I maintain the application and to 
is 

        21    extent that if it's in Your Honours' hands whether Your 
nours 

I'
 
             2    just talking here of burning as alleged in Count 14.  I do no
go 
 
  
 
  
th
 
   10:52:16  5    so I say well -- 
 
             6          MR JORDASH:  No, I'm happily reminded of the CDF 
decision. 
 
  
 
             8    comments coming from here now, you know, do not preclude you
from 
 
        
this 
 
  
 
           
 
            12          MR JORDASH:  I'm in Your Honour's -- 
 
            13          PRESIDING JUDGE:  Yes.  What -- 
 
  
 
   10:52:48 15          PRESIDING JUDGE:  No.  No. No, it's okay.  You never 
kn
 
          16    you know, how the evidence may shift from one count, you know,  

to 
 
            17    the other, and I think it is important, you 
 
            18    permissible, you know, for you to do wh
 do

 
  
 
   10:5
th
 
    
Ho
 



            22    conclude as a Trial Chamber that the questions I seek to ask 
are 
 
            23    relevant.  So I have to, I'm afraid, throw the question back 

      24    Your Honours, and ask:  Do Your Honours think it is relevant?  

25 25    Your Honours say it isn't relevant, I'm more than happy to sit 

 

        28    question of prejudice and unfavourability, and, as I say, I, 

        29    the purpose of the rule which clearly is first principle, I 
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           1    see what adverse effect this has on the -- for the reason that 

           2    you and I have virtually been canvassing, and I don't know why 

ust 

           4    result in multiplying the issues. 

 10:54:10  5          MR JORDASH:  If that view -- 

to 
 
      
If 
 
   10:53:
 
            26    down knowing that no damage is left on the transcript. 
 
            27          JUDGE THOMPSON:  Well, I've anchored my thoughts on the
 
    
for 
 
    
don't 
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we 
 
             3    should -- the question should be asked, in fact, it might j
 
  
 
  
 
             6          JUDGE THOMPSON:  That's my own random thought. 
 
             7          MR JORDASH:  I'm grateful to receive it.  I just wonder 
if 
 
             8    the rest of the Honourable Chamber agrees with it or at this 
 
             9    point -- 



 
   10:54:22 10          PRESIDING JUDGE:  I have no position in this because I 

can 
rsue 

ence 

 it is not necessary for you to do this or that 
cause 

 10:54:41 15    I am not the judge of the indictment at this point in time.  

          16    know, it's for you to determine from what reading you make of 

          17    indictment, as to whether this evidence -- whether what you 

nt. 

:55:02 20          JUDGE BOUTET:  To be on safer ground, Mr Jordash, I 
t 

       21    know what issues are being raised on appeal in CDF.  That may 

      22    an issue that is raised by the Prosecution.  I don't know.  

          23    as you know, the appeal has not been disposed of.  So, I mean, 

 10:55:17 25    respect, so -- 

e 

          28    raised on appeal.  It may be one of those subjects.  So having 

rger. 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 

 
            11    would -- it's a matter which I thought, you know, you 
pu
 
            12    because the indictment is a large indictment, and this 
evid
 
            13    of burning, it's your judgment.  I will not come to say, you 
 
            14    know, that
be
 
  
You 
 
  
the 
 
  
want 
 
            18    to do is strategic to the interests, you know, of your clie
 
            19    That's all I'm prepared to say at this point in time. 
 
   10
n'do

 
     
 be

 
      
d An

 
  
if 
 
            24    the Appeals Chamber were to overrule our decision in this 
 
  
 
            26          MR JORDASH:  Well, I -- 
 
            27          JUDGE BOUTET:  And as I say, I don't know what they hav
 
  
 
            29    said that, that's why Justice Itoe says:  Well, it may be 
la
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           1    We may be in a different scenario when we have the decision 
om 

           2    the Appeals Chamber sometime in May, June. 

    3          MR JORDASH:  I suspect not because I think Your Honours' 

           4    CDF decision is in line with international authority. 

 10:55:45  5          JUDGE BOUTET:  I think so too, but I'm not the Appeals 

           6    Chamber, so. 

       7          MR JORDASH:  I think maybe I'll -- 

one question.  

           9    clarification does not have to do whether it was burnt or not. 

 10:56:00 10    You accept that they were burnt.  It has to do with when? 

          12          JUDGE BOUTET:  Not by whom but when.  Well, it would be 

          14          MR JORDASH:  Yes, when is the key.  To be frank we say 

          16          JUDGE BOUTET:  Yeah, but Superman is not part of the 

          17    evidence of this witness, it's just a question of timing. 

en he was talking of 

 10:56:27 20    burning, and he was so categorical about what happened, did 

  
 
 
 
 
 
  
fr
 
  
 
         
 
  
 
  
 
  
 
      
 
             8          JUDGE BOUTET:  But may I just ask you 
ur Yo

 
  
 
  
 
          11          MR JORDASH:  Yes, precisely.   

 
  
by 
 
            13    whom once we know the when, I take it. 
 
  
 
 10:56:17 15    burnt by Superman's advanced group.   

 
  
 
  
 
            18          PRESIDING JUDGE:  He's not mentioned him, when he was 
 
            19    talking of the burning, this witness, wh
e th

 
  
not 
 



            21    mention Superman.  You know, you know, that nobody has been 
 
            22    hesitant to bringing in Superman each time, you know, it 
comes be

 
            23    necessary.  He has not mentioned Superman, you know, here.  

          24    is another -- another factor, you know, that we have to 

 

 

has 

          29    careful.  This witness is so meticulous, is very, very well 

                             SCSL - TRIAL CHAMBER I 

                SESAY ET AL                                                 

                26 FEBRUARY 2008                             OPEN SESSION 

           1    advised and -- 

           2          MR JORDASH:  Well. 

, 

s. 

 10:57:25  5          MR JORDASH:  And I won't ask him about Superman.  I'm 

           6    simply -- there is an obvious contradiction.  The RUF bypassed 
 

           7          PRESIDING JUDGE:  According to you.  A contradiction, 

This 
 
  
consider. 
 
 
   10:56:52 25    If he has to come here now to start calling Superman then it 
 
            26    takes it to another dimension.  It takes us to another 
dimension
 
            27    that it was burnt not at this time, but at a time when it was
 
            28    Superman who was in control and so on and so forth.  He 
been 
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             3          PRESIDING JUDGE:  -- he has not -- he has not, you know
 
             4    brought in Superman about the burnings of these two village
 
  
 
  
--
 
  
 



             8    that's according to your thesis.  For now, you know, according 
to 
 
           9    your thesis.  I don't want to draw any conclusions as to   

whether 
 
   10:57:46 10    there's a contradiction or not at this point in time. 
 
            11          MR JORDASH:  Well, according to the plain meaning of the 

        13    cross-examination. 

, 

his 
se, 

          16    and we will exam them accordingly.  So you want us to call in 

xamine him on -- 

          19          PRESIDING JUDGE:  -- on the dates or so, or when the 

8:15 20    burning took place? 

          22          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Hardaway. 

          23          MR HARDAWAY:  Your Honour, as it relates to the point of 

 
 a 

 10:58:29 25    contradiction, the Prosecution would submit that it would be 

ation in its 

 

 

          29    1998.  It's very clear.  If there is a discrepancy, as it 

 
            12    words he spoke in direct examination and those he spoke in 
 
    
 
            14          PRESIDING JUDGE:  Those are issues which, Mr Jordash
you 
 
   10:57:59 15    may wish to visit when it comes to the final brief in t
ca
 
  
the 
 
            17    witness for you to e
 
            18          MR JORDASH:  Yes, please. 
 
  
 
   10:5
 
            21          MR JORDASH:  Yes. 
 
  
 
  
 
 
            24    clarification, the Prosecution would object because if there
is
 
  
up 
 
            26    for the Trial Chamber to make that determin
 
            27    deliberations.  This witness clearly said, going back to page 
88
 
            28    in answer to my question, that he was referring to December of
 
  
were, I 
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           1    would submit that the discrepancy in and of itself is not 
ough 

           3    and ultimately when the Bench has the entire facts to make 
at 

           4    determination.  So as it relates to issues of clarification, 

:14  5    Prosecution will still object. 

 7          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash. 

       8          MR JORDASH:  The problem was, and my client called me 

        9    immediately, and when this happened yesterday, and I 
rstood 

 10:59:27 10    why because my learned friend was jumping the witness around 

 to this crime to 

      12    crime, and obviously in that context mistakes can happen.  And 

rity.  

:00:01 15    getting to Masingbi, or did the RUF actually get to Mabeko and 

      16    burn it, is completely contradictory, and the witness is in 

 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
en
 
             2    for cross-examination.  It would be based upon final 
submissions 
 
  
th
 
  
the 
 
   10:59
 
             6          MR JORDASH:  Well, the -- 
 
            

 
      
er ov

 
     
deun

 
  
from 
 
            11    December to February and back from crimes,
at th

 
      
 
            13    there is, on the face of the transcript, a lack of cla
Did 
 
            14    the RUF go around Mabeko where the CDF was stationed thereby 
 
 11  

 
      
e th

 



            17    best position -- he may not actually give the answer that I 

        18    like; what I'm expecting him to say.  But at least Your 

:00:32 20    expected the witness to deal with at least Mabeko and actually 

 

is 

   23    contradiction because in chief he was consistent with what I'd 

          26    re-examination to cure contradictions, or is it the role of 

          28    on the credibility of the witnesses? 

          29          MR JORDASH:  Well, Your Honours have in the past said it 
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           1    the role of re-examination to deal with contradiction.  That 
 

ed 

would 
 
    

Honours 
 
            19    then will have a better idea of where the truth might lie.  
And I 
 
   11
 
            21    both towns, and I expect him to say the burning took place in
 
            22    February.  And that's why I was surprised when we had th
 
         
 
            24    expected; in cross, he wasn't.  And the two -- 
 
   11:00:53 25          PRESIDING JUDGE:  Who's role is it?  Is the role of 
 
  
the 
 
            27    Chamber to visit and exam contradictions and see how they 
impact 
 
  
 
  
is 
 
 
 
 
 
        
 
 
 
 
    
Pa
  
 
 
 
 
 
 
  
is
 
             2    why Your Honours have allowed witness statements to be fil
by 
 



             3    the re-examining party as answers to the contradictions.  That 
 

           4    no different in substance -- 

1:01:29  5          PRESIDING JUDGE:  That was a special situation, you 
ow, 

         6    in relation to the witnesses, you know, because if they were 

           8    party filing those statements, you know, was not aware that 

 11:01:47 10    cross-examination.  For statements, you know, I am very sure 

e 

          13    excused? 

          14          PRESIDING JUDGE:  Yes, please, he may.  Mr Gbao, you 

 11:02:03 15    yes. 

take you to the 

Honours -- I can, sorry.  I can take Your Honours 

          19    re-examination during the Prosecution case and the reasons for 

And what I'm asking to do falls well within the various 

     21    principles annunciated during the Prosecution case.  During 

          22    Prosecution case Your Honours allowed re-examination if new 

          23    materials came out in cross-examination, which is exactly this 

 11:03:00 25          PRESIDING JUDGE:  Which is the new material at this 

          26          MR JORDASH:  The burning of the two villages, which 

is
 
  
 
   1
kn
 
    
 
             7    filed and there was re-examination allowed, it is because the 
 
  
those 
 
             9    portions, you know, would be used for purposes of 
 
  
that 
 
            11    that is what dragged the Tribunal -- yes -- 
 
            12          MS CARLTON-HANCILES:  Sorry, Your Honour, may Mr Gbao b
 
  
 
  
may, 
 
  
 
          16          MR JORDASH:  Could I -- I mean, I can   

times 
 
            17    when Your 
 
            18    through the different occasions that Your Honours allowed 
 
  
 
 11:02:40 20    it.    

 
       
e th

 
  
 
  
 
          24    point.   

 
  
point? 
 
  
wasn't 
 



            27    dealt with in direct. 
 
            28          PRESIDING JUDGE:  Yes, yes. 

n 
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           1    direct -- sorry.  If there was a discrepancy between 
amination 

    2    in chief and something brought up in cross-examination, 

           3    re-examination has been allowed to deal with that discrepancy 
d 

           4    that's on 19 of July 2006. 

text, you 

           7          MR JORDASH:  Well, I can take Your Honours to the 

we -- well, the Chamber, after a 

wo 
wns 

It was 

 
            29          MR JORDASH:  If the witness had mentioned something i
 
 
 
 
 
                                       SC
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
ex
 
         
 
 
  
an
 
  
 
   11:03:37  5          PRESIDING JUDGE:  I am not very sure of the con
 
             6    know, and I can't remember, you know, that this was -- 
 
  
 
             8    transcripts which I have in front of me. 
 
             9          PRESIDING JUDGE:  May 
 
   11:06:13 10    deliberation has decided that it will take that question by Mr 
 
            11    Jordash in re-examination because the burning of these t
to
 
          12    was a new matter that was raised in cross-examination.    

 
 
            13    not canvassed during the direct of this witness.  So may the 
 
            14    witness be brought in, please?  Yes. 
 



   11:06:46 15          MR HARDAWAY:  So, just for clarification, Your Honour,
it 

 

          17    issues of clarification -- 

s to time.  When. 

          19          PRESIDING JUDGE:  Time. 

1:07:01 20          MR HARDAWAY:  Very well, Your Honour. 

minute.  Yes, Mr Jordash. 

ons left, to 

ith Mabeko/Masekoray, two villages.  I want 
 

f the evidence you've given about those 
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           1          PRESIDING JUDGE:  Are you taking him through the 
idence? 

hat 

           3    said in chief, take him through what he said in cross and then 

 
            16    will deal just strictly with the burning as it relates to the 
 
  
 
            18          JUDGE BOUTET:  Time.  Burning a
 
  
 
   1
 
            21                         [The witness entered Court] 
 
            22          MR JORDASH: 
 
            23    Q.    Mr Witness -- 
 
            24          PRESIDING JUDGE:  Just a 
 
   11:09:05 25          MR JORDASH:  Thank you. 
 
            26    Q.    I want to -- I've just got one or two questi
 
            27    deal specifically w
to
 
            28    ask you about some o
two 
 
            29    places to see if we can -- 
 
 
 
 
 
   

 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
ev
 
             2          MR JORDASH:  Well, I was going to take him through w
he 
 
  



 
             4    ask him if he can offer any clarification. 

           6          MR JORDASH:  I thought that was the fairest way to do 

           7          PRESIDING JUDGE:  Okay.  All right. 

           9    Q.    Now, listen carefully, take your time.  There is no 

 11:10:19 10    pressure.  Just answer in the best way you can.  When I was 

       11    asking you questions two days ago -- actually yesterday I 
ink 

ur Honours page 27, you were talking about 

e 

e 

1:08 15    were going to Mabeko, the RUF had already bypassed and entered 

 

        17    returning, we fell into their hands in Masingbi."  And then 

        23    A.    I said that, but the deployment of the Kamajors in -- 

          24          THE INTERPRETER:  Your Honours, would the witness go 

r 

 Go ahead. 

ESIDING JUDGE:  You see, I would like us to limit 

 
   11:10:06  5          PRESIDING JUDGE:  All right. 
 
  
it. 
 
  
 
             8          MR JORDASH: 
 
  
 
  
 
     
th
 
            12    it was, sorry.  Yo
the 
 
            13    middle of December 1998 when the RUF were advancing from th
 
            14    direction of Kono, and you said this at line 25:  "Well, whil
we 
 
   11:1
 
            16    Masingbi.  We did not know.  So when we went there, as we were
 
    

going 
 
            18    over the page to line five, line six, you then said, I asked 
you 
 
            19    the question:  "So the CDF had deployed at Mabeko, but the RUF 
 
   11:11:56 20    had gone around Mabeko and went into Masingbi; is that right?" 
 
            21    You said:  "That's correct, sir."  Do you remember saying 
those 
 
            22    things? 
 
    

 
  
slow. 
 
   11:12:25 25          MR JORDASH:  Go slow, Mr Witness.  We need to get you
 
            26    answer. 
 
          27          PR  

 



            28    ourselves, you know, to the evidence as it is.  Because if he 

     29    starts expanding, you know, the way he would expand then, we 
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           1    run into troubled waters again, you know, with this process of 

ant 

           4    from him as agreed upon after a lengthy -- 

 11:13:03  5          MR JORDASH:  I didn't want to be accused of -- 

           9    of stopping the witness from offering any explanation. 

 11:13:14 10          PRESIDING JUDGE:  No. If you don't -- if you know -- you 

          13    Q.    Mr Witness, limit your answers at the moment to "yes" or 

          14    "no."  Do you recall saying that? 

  16    Q.    Wait.  Wait.  You'll have a chance to explain in a 

 
       
ll wi

 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
             2    re-examination.  This is -- this is my worry.  Please be -- 
 
             3    better guide the witness, you know, and let's get what we w
 
  
 
  
 
             6          PRESIDING JUDGE:  Exchange of ideas, you know, on this 
 
             7    issue. 
 
             8          MR JORDASH:  Your Honour, I just didn't want to be 
cused ac

 
  
 
  
 
          11    know, if you don't stop him he will -- he will stop at   

nothing. 
 
            12          MR JORDASH: 
 
  
 
  
 
 11:13:30 15    A.    Yes, I said so.   

 
          
nute. mi

 



            17    Okay?  You remembered saying that? 

          18    A.    I said so. 

rned friend for the Prosecution to your 

 11:13:49 20    left was asking you questions in the afternoon about the 

          21    from Kono, in December 1998, Your Honours, page 88, you said 

          22    this, line 18:  "When -- well, when they were going through 

this 

          27    A.    That is correct, sir. 

        29    A.    Okay. 
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           1    Q.    "So the junta burnt the place and went away and that was 

           3    Oh, this was the Kamajor base.  This was the area they used to 

           4    mount a barrier and they burnt that place again.  That's 
rrect 

 
  
 
            19    Q.    Then when my lea
 
  
advance 
 
  
 
  
the 
 
            23    Kono Highway, the town which we used to attack the junta, when 
 
            24    they arrived there, that is Mabeko.  The junta said:  Oh, 
is 
 
   11:14:33 25    the village where they used to attack us.  So let us burn it 
 
            26    down." 
 
  
 
            28    Q.    Just wait until I ask you a question. 
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Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
             2    Mabeko."  Wait.  "When they arrive at Masekoray, again they 
said: 
 
  
 
  
co
 
   11:15:17  5    sir."  Wait.  Do you recall saying that "yes" or "no"? 



 
             6    A.    I said so. 
 
             7    Q.    Now, what I want to ask is this, so don't rush and 

oray were burnt in 1996, when the junta was 

se 

          13    Q.    Well, let me just say this:  We all agree in this -- 

          14          PRESIDING JUDGE:  Just a minute.  You say Mabeko and 

       16          MR JORDASH:  Yes. 

nt by the junta in 

ING JUDGE:  By the junta in 1996 when Johnny Paul 
 

          21          THE WITNESS:  When they were going up with him. 

          23    They were going up to where? 

nny 

     26    to Kono, you mean to say when Johnny Paul was leaving Freetown 

          27    because he's been forced out.  Is this what you mean?  What do 

 going up to Kono -- 

          29          THE WITNESS:  When -- when they were ousted out of 

answer; 
 
             8    think it through.  When -- at what stage in 1998 were the 
towns 
 
             9    Masekoray and Mabeko burned? 
 
   11:16:00 10    A.    Mabeko/Masek
 
            11    going up with the Johnny Paul.  That was the time that the
two 
 
            12    villages were burnt.  It was not in 1998. 
 
  
 
  
 
   11:16:30 15    Masekoray? 
 
     
 
            17          PRESIDING JUDGE:  Masekoray, were bur
 
            18    1996? 
 
            19          THE WITNESS:  That's correct, sir, My Lord. 
 
   11:16:46 20          PRESID
--
 
  
 
          22          PRESIDING JUDGE:  When they were going up with Johnny   

Paul. 
 
 
  
 
            24          THE WITNESS:  They were going to Kono, sir. 
 
   11:17:22 25          JUDGE BOUTET:  So when they are going up with Joh
ul Pa

 
       
 
  
 
          28    you mean when Johnny Paul was  
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           1    Freetown, when they were going to Kono, that was what I meant, 

           4          MR JORDASH:  I think -- I'm not sure it's strictly 

 11:18:03  5    necessary but if I can ask about the year. 

mination purposes, yes. 

n is 

u 

          12    much, Mr Witness.  Sorry to stop you talking.  But thank you. 

          13          THE WITNESS:  Yes, sir. 

 11:19:39 15          THE WITNESS:  Yes, sir, My Lord. 

      16          PRESIDING JUDGE:  We have come to the end of your 

 

hamber, and to let it share your 

about this conflict 

Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
             2    sir. 
 
             3          JUDGE BOUTET:  Thank you, Mr Witness. 
 
  
 
  
 
             6          JUDGE BOUTET:  I would say it's sufficient for your 
 
             7    re-exa
 
             8          PRESIDING JUDGE:  It is okay.  Yes. 
 
             9          JUDGE BOUTET:  I don't think the pull-out of Freetow
 
   11:18:17 10    disputed in a major way as to the time? 
 
            11          MR JORDASH:  Right.  I'll leave it at that.  Thank yo
ry ve

 
  
 
  
 
          14          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Witness, we have --   

 
  
 
      
 
            17    testimony.  We want to thank you as the Chamber for accepting 
to
 
          18    come and testify before this C  

-- 
 
            19    the facts which you have, which you had 
 



   11:20:08 20    [indiscernible] and we thank you very much for coming, and we 

ession 

          26                      [The witness stood down] 

27          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash. 

r next witness, witness DIS-

          29    who will testify in Krio.  He's I think our 41st.  I always 
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           1    forget the number of witnesses, it's been so many.  Apologies. 

 

           3    is DIS-103. 

           4          MR JORDASH:  103, yes. 

 11:22:53  5          PRESIDING JUDGE:  1-0, he was the 38th witness. 

           6    Thirty-eighth. 

        7          MR JORDASH:  Thirty-ninth.  I'm ahead of myself. 

NG JUDGE:  Yes.  This will be the 39th.  Mr 
rdash, 

 
            21    wish you a safe journey back to your place of abode.  And all 
the 
 
            22    best in the pursuit of your everyday life and in your 
prof
 
            23    as well.  Thank you very much. 
 
            24          Can the witness be assisted out of Court, please? 
 
   11:20:38 25          THE WITNESS:  Thank you, sir. 
 
  
 
            
 
            28          MR JORDASH:  Can I call ou
065, 
 
  
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
             2          PRESIDING JUDGE:  I know. The witness who has just gone
out 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
     
 
             8          PRESIDI
Jo



 
             9    you say he's testifying in? 
 
 11:23:28 10          MR JORDASH:  In Krio.   

 
            11          PRESIDING JUDGE:  We see, Mr Jordash, that you -- there 

d by this witness.  It was filed 

          14    yesterday.  I hope that the -- 

 11:24:15 15          MR JORDASH:  This actually sent to the Prosecution on 

          16    23rd. 

          18          MR JORDASH:  But -- 

          19          PRESIDING JUDGE:  So there isn't -- there isn't much 

:24:25 20    really.  Additional information is not that copious to create 
y 

 

          22          MR JORDASH:  No.  It's simply to talk about mining at 

          23    different stages, and what the witness did during those 

:25:59 25                      [The witness entered Court] 

ESIDING JUDGE:  Yes, can you swear the witness in?  
's 

          27    being sworn on the bible? 

          29          PRESIDING JUDGE:  On the Koran.  Sorry. 

 TRIAL CHAMBER I 

is 
 
            12    confidential annex where you are giving some additional 
 
            13    information that was provide
 
  
 
  
the 
 
  
 
            17          PRESIDING JUDGE:  On the 23rd, I see. 
 
  
 
  
 
   11
an
 
          21    alarm.  

 
  
 
  
 
          24    activities.   

 
   11
 
            26          PR
He
 
  
 
          28          MS KAMUZORA:  On the Koran.   
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           1                      WITNESS:  DIS-065 [Sworn] 

r] 

           3          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash, you may proceed 
ease. 

           4                      EXAMINED BY MR JORDASH: 

 Your Honour. 

           8    Q.    I'm going to ask you questions first, then others will 

ion, please say and I'll 
peat 

          12    A.    Clear. 

     13    Q.    Be careful not to give details of your identity, okay? 

 11:28:33 15    Q.    I'm going to ask you some personal questions quickly, 

e onto some of your experiences during the war. 

Kono. 

 11:28:54 20          THE INTERPRETER:  Your Honours, would the witness be 

          22          MR JORDASH: 

Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
             2                      [The witness answered through interprete
 
  
pl
 
  
 
   11:27:41  5          MR JORDASH:  Good morning -- thank you,
 
             6    Q.    Good morning, Mr Witness. 
 
             7    A.    Good morning, sir. 
 
  
 
             9    probably ask you questions, including Prosecution to your 
left. 
 
   11:28:03 10    If you don't understand the quest
re
 
          11    it; you follow me?   

 
  
 
       
 
            14    A.    Okay. 
 
  
and 
 
            16    then we'll mov
 
            17    Where do you live now? 
 
            18    A.    I'm in 
 
            19    Q.    How old are you? 
 
  
 
          21    instructed to speak louder?   

 
  
 



            23    Q.    Mr Witness, just move your chair forward a little so 

slated, so the translator has to be able to 

          26    hear you, and keep up with you.  You could see the distance I 

          27    from the microphone, that's probably okay. 

    28    A.    Okay. 
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           1    A.    Yes. 

           3    A.    One. 

           4    Q.    Do you have children? 

 11:29:43  5    A.    Yes. 

           6    Q.    How many? 

           7    A.    They are three. 

u speak Krio? 

           9    A.    Yes. 

ak any other language? 

that 
 
          24    you're near the microphone.  And just remember that what   

you're 
 
   11:29:14 25    saying will be tran
 
  
am 
 
  
 
        
 
            29    Q.    You're 40 years old.  You live in Kono.  Are you 
married? 
 
 
 
 
 
                               
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
             2    Q.    One wife, more than one wife? 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
 
           8    Q.    Do yo  

 
  
 
   11:29:58 10    Q.    Do you spe
 
          11    A.    Yes.   

 



            12    Q.    What do you speak? 

          13    A.    I speak Temne. 

 11:30:12 15    A.    Yes. 

          16    Q.    Until which age? 

          18    Q.    Four years old or form four? 

          19    A.    Form four.  Form four. 

do now in Kono? 

          21    A.    Presently, I do mining. 

          22    Q.    And do you mine for yourself, or do you work for a 

company while at the same time 

          24    doing mining. 

you employ people? 

  26    A.    No. 

 

 for this company? 

use it is 
st 
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            14    Q.    Did you go to school? 
 
  
 
  
 
            17    A.    Four. 
 
  
 
  
 
   11:30:27 20    Q.    Now, what do you 
 
  
 
  
company? 
 
            23    A.    Well, I'm working for a 
 
 
  
 
 11:30:59 25    Q.    And your own mining; do   

 
          
 
            27    Q.    So you mine -- you actually do the digging for yourself 
as
 
            28    well as working
 
            29    A.    Well, I said it was not an employment.  Beca
ju
 
 
 
 
 
                                       SCSL - TRIAL C
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 



             1    an arrangement with a few people to do the mining. 

    2    Q.    Okay.  Let me take you to the war years.  From 1990 to 

           3    where were you? 

           4    A.    I was at Baomao. 

JUDGE:  Mr Jordash you say 1990 to. 

           8          MR JORDASH:  1994. 

           9          PRESIDING JUDGE:  1994. 

          11          MR JORDASH:  1990 to 1994? 

          12          THE WITNESS:  Yes. 

 in? 

          14          THE WITNESS:  Baomao. 

 11:32:36 15          MR JORDASH:  In Bo District. 

          17          PRESIDING JUDGE:  In what district. 

          18          MR JORDASH:  Bo District, Your Honour. 

 Okay. 

 11:32:47 20          MR JORDASH: 

          21    Q.    Did you go anywhere in 1994? 

          23    Q.    And did you in 1994 go to Kono at all? 

          24    A.    Yes, no.  After early 1995 -- after December. 

Kono? 

          26          PRESIDING JUDGE:  You say in 1995 after December. 

 after December; 

 
         
1994 
 
  
 
  
 
   11:32:08  5    Q.    Where is Baomao? 
 
             6    A.    It's Bo District, Valunia Chiefdom. 
 
             7          PRESIDING 
 
  
 
  
 
   11:32:22 10          THE WITNESS:  You mean. 
 
  
 
  
 
            13          PRESIDING JUDGE:  He was
 
  
 
  
 
          16    Q.    In 1994 did you go --   

 
  
 
  
 
          19          PRESIDING JUDGE:  Bo.   

 
  
 
  
 
          22    A.    Well, I moved to Magburaka.   

 
  
 
  
 
 11:33:20 25    Q.    You went to   

 
  
 
            27          THE WITNESS:  Pardon? 
 
          28          PRESIDING JUDGE:  Was he saying in 1995  

 



            29    then why doesn't he say in January 1996. 
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    2    Q.    Which year did you go to Kono? 

           3    A.    I said after December 1994. 

           4    Q.    So 1995? 

 11:33:46  5    A.    Yes. 

           6    Q.    And did you mine at that time? 

           8    Q.    And did you stay in Kono or did you go somewhere else? 

           9    A.    You mean Kono District. 

did you leave Kono District, if you did, after 

Kono. 

 

ckily I was successful, 
 

n to do business. 

          17    Q.    So you arrived in Freetown in 1995 and did you stay in 

     18    Freetown? 

 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
             1          MR JORDASH: 
 
         
 
  
 
  
 
  
 
  
 
           7    A.    Yes, I did mining there.   

 
  
 
  
 
 11:34:15 10    Q.    When   

1995? 
 
            11    A.    The same year that I left 
 
            12    Q.    And where did you go? 
 
            13    A.    Well, I came to Freetown.
 
            14    Q.    Was there a reason why you came to Freetown at that 
time? 
 
   11:34:40 15    A.    Well, I went and did mining so lu
so
 
          16    I decided to come to Freetow  

 
  
 
       



 
            19    A.    Yes. 
 
   11:35:05 20    Q.    Were you in Freetown when the AFRC overthrew the Kabbah 

          21    government? 

s not in Sierra Leone.  I was in Guinea.  There I 

ss.  I would come and buy articles then I would go 
 

then I had gone to do business in Guinea. 

 11:35:33 25    Q.    So you were out of the country at the time of the 

       26    overthrow? 

          28    instructed to wait for the interpretation. 

          29          MR JORDASH: 
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           1    Q.    I think you might be picking up my voice and I know you 

           4    A.    Okay. 

 11:36:00  5    Q.    Did you return from Guinea to Freetown during the 

w took place in May of 1997.  When did you 

 
  
 
            22    A.    I wa
was 
 
            23    doing busine
to
 
            24    Guinea.  By 
 
  
 
     
 
            27          THE INTERPRETER:  Your Honours, would the witness be 
 
  
 
  
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
  
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
             2    speak a little English.  So just listen to the translation, 
 
             3    ignore my voice. 
 
  
 
  
 
             6    overthrow? 
 
             7    A.    Yes. 
 
             8    Q.    The overthro



 
             9    return to Freetown from Guinea? 

 

          11    two to three days and I will return.  So I did not stay there 

you returned to Freetown? 

 11:36:48 15    Q.    Okay.  Now, did you stay in Freetown during the junta 

       16    period? 

 there for some time. 

had overthrown, I 
t 

 11:37:13 20    message that they had started mining in Kono so I decided to -

any cash anymore.  So 

          22    decided to go back to Kono. 

nt 
 

          26    overthrow but if I should tell you that it was during 

ld not be able to tell you the 

         28    Q.    Well, let me try to -- I'm not asking you to give a 

t 

                                       SCSL - TRIAL CHAMBER I 

 
   11:36:23 10    A.    Well, I just went there to do business.  I would go
there 
 
  
for 
 
            12    even one month. 
 
            13    Q.    So was it May or June when 
 
            14    A.    I cannot tell you the exact month. 
 
  
 
     
 
            17    A.    Well, I was
 
            18    Q.    Are you able -- where did you go from Freetown? 
 
            19    A.    Well, I decided to go when the AFRC 
go
 
  
- 
 
            21    because during that time I did not have 
I 
 
  
 
            23    Q.    So the overthrow was in May.  When do you think you we
to
 
            24    Kono because you'd heard the mining had begun? 
 
   11:37:50 25    A.    It was -- so it was -- so it was immediately after the 
 
  
 
          27    such-and-such a month, I wou  

date. 
 
   

month 
 
            29    if you can't, it's fair enough, it's long after the event.  
Bu
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           1    the overthrow took place in May -- 

           2    A.    Yes. 

           4    A.    Yes. 

 11:38:14  5    Q.    -- and it lasted until February 1998.  Did you go to 
no 

I went to Kono. 

n or the dry season of 1997? 

 early-dry season.  It was during the dry season. 

          11    A.    Yes, early-dry season. 

          12    Q.    Thank you.  And who was it who told you that the mining 

d 

 mining. 

          16    So they would give you the information that the mining has 

       17    started.  So to be able to cite individuals, I would not be 
le 

          18    to. 

d 

Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
  
 
             3    Q.    -- and it was in 1997 -- 
 
  
 
  
Ko
 
             6    in 1997? 
 
             7    A.    1997, 
 
             8    Q.    And was it the rainy seaso
 
             9    A.    It was
 
   11:39:02 10    Q.    Did you say early-dry season or the dry season? 
 
  
 
  
had 
 
            13    begun?  Do you remember how you learnt that information? 
 
            14    A.    Well, when we were in town here, we would move around 
an
 
 11:39:28 15    we'd meet some of our companions with whom we had been  

 
  
 
     
ab
 
  
 
            19    Q.    Okay.  Just so that the Court is clear, Mr Witness, di
you 
 
 11:39:50 20    have anything to do with the AFRC or the RUF or were you a   

 



            21    civilian? 

      22    A.    No.  I am just an ordinary civilian. 

 And did you then travel to Kono? 

 11:40:22 25    Q.    Which route did you take to Kono? 

, it was the Masingbi Highway that I used. 

          27    Q.    Were you the only civilian -- 

          28          PRESIDING JUDGE:  Which, which highway? 

ngbi Highway. 

AMBER I 
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           1          PRESIDING JUDGE:  Masingbi Highway. 

           2          MR JORDASH:  The same highway -- 

    3          THE WITNESS:  Yes. 

           4          MR JORDASH:  -- as the one that we were dealing with, 
th 

 11:40:36  5    the last witness. 

to Kono at that 
me? 

 to go for an excursion 

           9          THE WITNESS:  Are you talking about -- are you talking 

 11:40:58 10    about the vehicle that I boarded or whether I was the only 

 
      
 
            23    Q.   
 
            24    A.    Yes, I went to Kono. 
 
  
 
            26    A.    Well
 
  
 
  
 
            29          MR JORDASH:  The Masi
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wi
 
  
 
             6    Q.    Were you the only civilian to travel 
ti
 
           7          PRESIDING JUDGE:  Some of us need  

to 
 
             8    see where you had been to. 
 
  
 
  



 
            11    civilian that went to Kono?  I want to get the question clear. 

          13    Q.    The question may seem a bit silly to you, but what I'm 

 restriction on travel to Kono at that 
me? 

          18    A.    During that time except for the fact that people were 

        19    afraid of the Kamajors because we were along Masingbi to Ma -- 

 That was the only 

          21    that one had. 

     22          THE INTERPRETER:  Your Honours, would the witness still 
 

          23    instructed to go slow. 

41:55 25    Q.    You have to take your time.  I know that you really 
 

          26    like to get back to your job, but the faster -- we can move 

        27    faster if you give the translator a chance to translate.  And 

p asking you to go slow which wastes 
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            12          MR JORDASH: 
 
  
 
            14    asking is:  Were other civilians travelling to Kono when you 
or 
 
   11:41:19 15    around the time you travelled to Kono? 
 
            16    A.    Yes, other civilians had been going. 
 
            17    Q.    Was there any
ti
 
  
 
    
 
   11:41:40 20    Sewafe and they had been laying ambush. 
fear 
 
  
 
       
be
 
  
 
          24          MR JORDASH:   

 
   11:
uldwo

 
  
 
    
 
            28    then I won't need to kee
 
            29    time? 
 
 
 
 
 
  
 
 
 
 
                  SESAY E
Pa
  
 



 
 
 
 
             1    A.    Okay. 

           2    Q.    You get me? 

    3    A.    Okay.  Okay. 

           4          PRESIDING JUDGE:  [Indiscernible] we may move faster now 
 

 11:42:19  5    recessing a bit in order to recruit some energies to pursue 
e 

ordash, we will rise at this time and we 

esume in the next couple of minutes. 

           9                      [Break taken at 11.32 a.m.] 

:43:08 10                      [RUF26FEB08_B] 

          12          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash you may -- 

          14          PRESIDING JUDGE:  You may continue please. 

 12:14:53 15          MR JORDASH: 

 civilians travelling to 

do you 
ow 

lling to Kono at that time? 

          19    A.    Well, at that time, everybody had a different mission to 

 12:15:17 20    go.  Some were going there to do business, some were going to 

t be 

 
  
 
         
 
  
so
 
  
th
 
             6    process.  So, Mr J
will 
 
             7    recess for now and r
 
             8          The Chamber will rise, please. 
 
  
 
   11
 
            11                      [Upon resuming at 12.14 p.m.] 
 
  
 
          13          MR JORDASH:  Thank you.   

 
  
 
  
 
          16    Q.    Okay.  We were dealing with  

Kono. 
 
            17    You went, as you've told us, to Kono, to mine.  But 
kn
 
          18    why other civilians were trave  

 
  
 
  
 
            21    mine, and some would go only to visit people, so I wouldn'
 
            22    able to tell. 
 
            23    Q.    Did you observe if there were fighters or armed men 
 
          24    travelling to Kono at that time?   

 



   12:15:38 25    A.    Well, you had fighters in Kono. 

          26    Q.    Did you -- what did you do when you arrived in Kono?  

re 
d 
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           1    Q.    And who do you mean by my people? 

           2    A.    Well, because when you went there you should get people 

    3    with whom you'd mine. 

           4    Q.    So just tell the Court, what did you do to find people 
 

 12:16:19  5    mine? 

 town and I was able 
 

           8    Q.    And how was the town?  Who was in the town?  Fighters or 

         9    civilians or both? 

es.  You had fighters with the civilians.  All of us 
re 

 was calm or 

 
  
What 
 
            27    was the -- 
 
            28    A.    Well, I tried to search for a mining area, to see whe
I'
 
            29    be able to locate my people. 
 
 
 
 
 
                              
 
 
 
 
                  SESAY ET AL                   
Pa
  
 
 
 
 
 
  
 
  
 
         
 
  
to
 
  
 
             6    A.    Well, I'd been searching around the
to
 
           7    get five boys with whom I started mining.   

 
  
 
    
 
   12:16:41 10    A.    Y
we
 
            11    there. 
 
            12    Q.    And how was it in terms of whether it
ether wh

 



            13    it was chaotic?  What was the state of the town? 

          14    A.    Anyway, at the time that I entered, there was no problem 

17:10 15    because, except later when we had a threat from the Mende land 

, who said they were coming to attack Kono.  So during 

ed a problem 

 But 

          24    started to give some security boundaries. 

          26    A.    Yes. 

          27    Q.    These civilians or fighters? 

          29    Q.    And did you find a place to mine? 
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           1    A.    Yes, I was able to find a place. 

           2    Q.    How did you find the place? 

             3    A.    Well, I just asked, directed by some friends who were in 

 
  
 
   12:
 
            16    Kamajors
 
            17    that time the intervention was almost at the threshold. 
 
            18    Q.    And that was the first time that you observ
of 
 
            19    security? 
 
   12:17:31 20    A.    Yes.  Because when we went there initially the place was 
 
            21    normal.  Everybody was going with his normal business doing 
 
            22    mining.  In the morning or evening, there was no curfew. 
 
            23    when we started experiencing threat from the Kamajors, so we 
 
  
 
   12:17:57 25    Q.    Now you found your -- did you say five boys? 
 
  
 
  
 
          28    A.    It was civilians.   
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             4    the Number 6 area.  There I went and there I was able to g
 
 12:18:43  5    place to start mining. 

et a 

           6    Q.    The Number 6 area, is that inside Koidu Town or outside 

 from the town is that? 

          13    Q.    How many miles from Koidu Town is Number 6? 

e, for that place anyway. 

 12:19:24 15    Q.    Okay.  Now, when did you go to Number 6?  What did you 

ise your mining? 

ged myself, 
, 

          18    they lodged me, I mean.  And I lodged my workers.  So I asked 

          21    A.    Well, during that time, the town chief was not there.  

          23    of the town. 

       24    Q.    Who was that? 

t? 

         28    Q.    Was he is civilian or a fighter? 
 

  
 
  
a 
 
             7    bit? 
 
             8    A.    It was outside Koidu Town. 
 
             9    Q.    Is it on the way to any place? 
 
   12:18:58 10    A.    Yes, it led to Yomandu. 
 
            11    Q.    And how many miles
 
            12    A.    You mean Koidu? 
 
  
 
            14    A.    I can't tell you the mileag
 
  
do 
 
            16    when you arrived there to organ
 
            17    A.    Well, I just met the town chief, then I lod
no
 
  
for 
 
            19    a site. 
 
   12:19:50 20    Q.    Who was the town chief? 
 
  
It 
 
            22    was the acting who had been taking time, who had been taking 
care 
 
  
 
     
 
   12:20:04 25    A.    Wha
 
            26    Q.    Do you know his name? 
 
            27    A.    He was called one Mr T. 
 
   



            29    A.    He was a civilian. 
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           1    Q.    So did you ask him for assistance? 

           3    Q.    What help did you ask him for? 

35  5    Q.    And did he respond? 

           6    A.    Yes, he answered and he gave me the place. 

           7    Q.    And when he gave you the place, did he --  sorry, let me 

           8    start that again.  When he gave you the place, did you start 

           9    mining? 

yway. 

          11    Q.    And try to give the Court a picture of where your place, 

          12    your mining place was.  Were there other civilians there? 

ere civilians anyway.  It was just 

          14    because the whole of the Kono District during that time you 

 fighters around. 

lians and fighters there? 
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             2    A.    I asked him to help me. 
 
  
 
             4    A.    Well, I asked him for a place to do mining. 
 
   12:20:
 
  
 
  
 
  
 
  
 
 12:21:04 10    A.    Yes, I started mining an  

 
  
 
  
 
          13    A.    Yes, because there w  

 
  
had 
 
   12:21:32 15    fighters, you had civilians.  So you would see civilians, you 
 
            16    would see
 
            17    Q.    And at Number 6 were there civi
 
            18    A.    They were there anyway. 
 
            19    Q.    And at Number 6, what was the -- was there a working 



 
   12:21:55 20    relationship between the soldiers and civilians? 
 
            21    A.    It was there.  It was too cordial.  There was no proble
 

m 

          22    between us. 

then with your mining, and then 

scribe 

          26    A.    Well, when I started the mining -- because before you 

          28    it is a licensed place it is not a loose place.  You will go 

          29    arrangement.  You agree whether it is two-pile system.  That 

                26 FEBRUARY 2008                             OPEN SESSION 

           1    the bush owner one pile, and the labour is one pile.  Or you 
 

           2    into one pile, and 30 per cent for the bush owner.  That is 
u 

           3    and the labour have the 70 per cent.  So that was the first 

 12:23:08  5    Q.    Pause there a minute.  Who's the bush -- bush owner?  
n 

  
 
            23    Q.    So, let's just start 
we'll 
 
            24    go back to the soldiers and the civilians.  Your mining, 
de
 
   12:22:20 25    how it worked. 
 
  
start 
 
            27    mining you have to go to conditions.  The owner of the area, 
if 
 
  
into 
 
  
is 
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go
 
  
yo
 
  
 
             4    arrangement you have to make before you start mining. 
 
  
Ca
 



             6    you describe who the bush owner is? 

d the 
sh 

       11    owner own? 

t -- where we hope to do 

   13    mining, he owns the land. 

most of the people had gone out.  Only a few were 

          19    Q.    And are you able to generalise, in a particular bush at 

ites might there have been? 

e 

          22    there. 

ed about the acting chief and the actions 

       24    allocating a place to mine.  How can the, how could the acting 

          28    Sometimes, if you ask him he will take you to the individual 

 area, because sometimes they too have their own area. 

 
             7    A.    The bush owner?  The boy who was there was one, one 
Thomas. 
 
             8    His father, because his father was not there, it was the son 
who 
 
             9    was there.  Anyway the name has escaped me. 
 
   12:23:42 10    Q.    What is the, or what was the bush owner?  What di
bu
 
     
 
            12    A.    He owns the land.  The land tha
the 
 
         
 
            14    Q.    And at Number 6 was there one bush owner or was there 
more 
 
   12:24:14 15    then one bush owner? 
 
            16    A.    There were many but since that time, during that time 
was 
 
            17    war period, 
 
            18    left. 
 
  
 
   12:24:33 20    Number 6, how many mining s
 
            21    A.    No.  No.  I can't tell because there were many that wer
 
  
 
          23    Q.    And you've talk  

 
     
 
   12:25:13 25    chief allocate a place to mine if the land is owned by a bush 
 
            26    owner? 
 
            27    A.    Well, actually he's not the one who would give the 
ace. pl

 
  
that 
 
            29    owns the
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           1    But, if you have pointed a particular place that you want to 
 

ace doesn't 
long 

           3    to him, he will tell you that that place doesn't belong to me 

 12:25:59  5    owner, then you negotiate. 

           6    Q.    Right.  And with respect to your mining, Mr Witness, did 

           7    you decide on the two-pile or did you decide on the 30 per 

          8    to the bush owner? 

     9    A.    Well, we decided on the two-pile system. 

          12    alternative for us to choose.  Then I chose one. 

          13    Q.    And with your particular mining operation, Mr Witness, 

:26:52 15    A.    My workers. 

          16    Q.    Who supplied the necessary logistical items such as food 
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do
 
             2    the mining, then he will tell you, if that pl
be
 
  
 
             4    but, I will take you to the owner.  Then you'll go and meet 
the 
 
  
 
  
 
  
cent 
 
   

 
        
 
   12:26:19 10    Q.    Who decided on the two-pile?  Who made that decision? 
 
            11    A.    I made that decision, because the man gave us the 
 
  
 
  
who 
 
            14    dug the gravel? 
 
 12  

 
  
 
            17    and shovels? 
 
          18    A.    I provided them with logistics.   

 



            19    Q.    Did you mention the word supply? 

 12:27:20 20    A.    No, I, it was not a supply.  I was the one supporting 

       21    anyway. 

e of your -- so your workers would dig the 

 had been dug, who divided it? 

en 

          26    Q.    And the pile that's left after the bush owner took his, 

          27    what happened to that pile that was left, Mr Witness, in your 

n? 

          29    A.    Well, it is left with the labour.  We are responsible to 

                                  SCSL - TRIAL CHAMBER I 
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           1    wash it anyway. 

           2    Q.    And if a diamond was found in the labour pile, in your 

           3    operation, what would happen? 

           4    A.    Well, the law of the mining up to date, if you get a 

f 

 

           7    the worker and the supporters will go and sell the diamond to 

 
  
 
     
 
            22    Q.    And when on
 
            23    gravel, and once it
 
            24    A.    Well, after digging, you can divide it in the middle 
th
 
   12:27:56 25    the bush owner will come and choose. 
 
  
 
  
 
            28    operatio
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   12:28:40  5    diamond, you and your workers, you'll negotiate the price.  I
 
             6    you are unable to conclude, there is a law which stipulates
at th

 
  
 



             8    their satisfaction, and at the end you'll divide the money in 

 12:29:01 10    Q.    Is that the way you and your five workers worked at 

 

          13    Q.    Now, that's your operation.  What's going on around you 

cted? 

 I should venture that area, I'm going to tell lies 

 

 about my own agreement. 

ve 

          19    us some idea.  Did you see any soldiers mining at Number 6? 

people 
at 

      22    Q.    How do you know that the soldiers were supporting 
e? 

          23    A.    Well, something you know, our pits are sometimes closed, 

      24    then their boys will tell you, if you ask them, who is your 

 12:30:41 25    supporter, then you will say, this is my boss man who is 

          26    supporting me.  He will point at him that this is the soldier 

      27    that is supporting me.  Then straight off you'll know that it 
 

          28    a soldier that is supporting this pit. 

rs and 

two 
 
           9    parts.   

 
  
Number 
 
            11    6? 
 
            12    A.    Well, yes.  It's a general law to every diamond digger.
 
  
at 
 
            14    Number 6 with other operations?  How were they being 
condu
 
   12:29:39 15    A.    If
 
            16    because I don't know what was their agreement.  I'm here to
tell 
 
            17    only
 
            18    Q.    Well, let me ask you a few questions to see if you can 
gi
 
 
  
 
   12:30:07 20    A.    Yes, soldiers do mine.  They too had their own 
th
 
          21    they were supporting.   

 
      
oplpe

 
  
 
      
 
  
 
  
 
      
is
 
  
 
            29    Q.    And apart from soldiers at Number 6 being supporte
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           1    yourself, were any civilians supporters? 

           3    Q.    You mentioned that the relationship between the soldiers 

           4    and the civilians was cordial. 

           6    Q.    Could you elaborate what you mean? 

           7    A.    Well, what made me to say that it was cordial because at 

           8    that time we were doing things together, we mine together, 

ers taking our gravel, or 
reat 

          11    Saturdays when they do general cleaning and during that time 

          12    there will be no mining except to do the cleaning.  So since 

          13    there has been no threat from them.  So that was why I said 

32:11 15    Q.    How long did you work at Number 6, Mr Witness? 

    16    A.    Well, because the mining that I was involved in was deep 

e 
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             2    A.    A lot.  A lot were there. 
 
  
 
  
 
   12:31:19  5    A.    Yes. 
 
  
 
  
 
  
there 
 
             9    was no threat of, threat of soldi
th
 
 12:31:50 10    from soldiers that you should go and do this.  Except on   

 
  
 
  
then 
 
  
the 
 
            14    relationship was cordial at that time. 
 
 12:  

 
        
 
            17    mining, so we worked there for a month plus.  Then came th
 
            18    intervention.  We just started removing the gravel.  We don't 
 
            19    even wash it, and we had to leave. 
 



   12:32:45 20    Q.    Just for the Court's information, Mr Witness, is it 
usual 

 let me 

          22    start that again.  How long might it take you with deep mining 

urself. 

 12:33:28 25    Some areas, a day you'll meet the gravel.  Some areas you stay 

     26    there up to six months without meeting the gravel.  So it is 

          27    dependent on the area that you find yourself. 

          28    Q.    And the system which involved giving 30 per cent to the 

        29    bush owner, is this, was this system common at Number 6? 

                             SCSL - TRIAL CHAMBER I 

             

           1    A.    You mean it was -- come again? 

y the bush owner 
s 

           3    given 30 per cent as opposed to the two-pile system at Number 
 

u 

 12:34:25  5    mean? 

           6    Q.    Yes.  How common was it? 

           7    A.    Well, 30 per cent and two-pile, since the time the NPRC 

 
 
            21    to -- how often does it take in deep mining -- sorry,
 
  
to 
 
            23    actually reach the gravel? 
 
            24    A.    Well, it is dependent on the area that you find 
yo
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             2    Q.    Well, did you observe the system whereb
wa
 
  
6?
 
             4    A.    If that system was common at Number 6, is that what yo
 
  
 
  
 
  
 



             8    change the  two-pile system, even presently the 30 per cent is 

        9    common in Kono.  Since that time up till now, 30 per cent is 

          11    Q.    And so with the 30 per cent system, the 70 per cent goes 

abour. 

          14    Q.    I want you to try your best, and nobody expects an exact 

 were working there in the conditions you've just 

          18    A.    No.  Because where they made their agreement, well, it 

 a young man who is 
e 

u'll 

      21    be, your pit will be closer but it is difficult for you to 

TERPRETER:  Your Honours, can the witness please 

       24    little slower, he's too fast. 

        26    Q.    Go a little slower.  You're very clear but you're a bit 

    27    fast.  Just repeat the last two sentences? 

able 

          29    to tell whether it is common or to tell those that were 

 
     
 
   12:34:51 10    common. 
 
  
to 
 
            12    who? 
 
            13    A.    To the supporter and the l
 
 
  
 
   12:35:44 15    answer.  Are you able to say while you were at Number 6, how 
many 
 
            16    civilians
 
            17    described? 
 
  
was 
 
            19    just a man who needed the area, and he's
th
 
   12:35:58 20    bush owner.  Both of them will make the arrangement.  So 
yo
 
      
 
            22    know -- 
 
            23          THE IN
 a go

 
     
 
   12:36:17 25          MR JORDASH: 
 
    

 
        
 
            28    A.    I mean the arrangement of the 30 per cent, why I am 
un
 
  
involved, 
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N 

           1    it was an arrangement.  The arrangement is normally between 
e 

           2    two parties.  Everybody has his own arrangement.  Sometimes 
u 

he 

    4    type of arrangement it's operating on.  Maybe at the end when 

 12:36:55  5    two-pile is divided, it is only then that you'll realise that 

           6    this one is operating on a 30 per cent basis. 

 

           9    anybody forced to mine against their will when you were at 

          11          PRESIDING JUDGE:  I thought you asked the number of 

          14          MR JORDASH:  I was going to return to it by asking this 

 12:37:36 15    question first. 

ne 
 

       19    anyone at Number 6? 
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th
 
  
yo
 
             3    will be closer, your pit will be closer but you don't know t
 
         
the 
 
  
 
  
 
             7    Q.    Okay.  What I was trying to ask you about is, well, let
me 
 
             8    ask you this.  Did you see any forced mining?  Did you see 
 
  
Number 
 
   12:37:22 10    6, during this time? 
 
  
 
          12    civilians who were in those mining areas at that time.  Has   

he, 
 
            13    has he answered the question? 
 
  
 
  
 
            16          PRESIDING JUDGE:  All right. 
 
            17          MR JORDASH: 
 
            18    Q.    Did you see any forced mining, civilians forced to mi
by
 
     



 
   12:37:47 20    A.    Well, as for myself during the AFRC time, since I was 
ere 

 left because by then even it was a forced 

          22    mining, I wouldn't be in a position to have people to tell 

 mine, so I will say no. 

le to go on the pits to mine, what does 
at 

     26    mean? 

d 

          29          THE WITNESS:  No, I didn't see.  Where I was mining at 
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           1    Number 6, I didn't see any forced mining. 

           3    Q.    Now at Number 6, I'm just going to try to have you give 

n't 

           6    see civilians being forced to mine around that area. 

           7          THE WITNESS:  I don't see any civilian around my area.  
 

th
 
            21    up to the time I
 
  
them 
 
            23    to go on the pit to
 
            24    Q.    What do you mean by the last sentence.  I wouldn't be in 
a 
 
   12:38:14 25    position to tell peop
th
 
       
 
            27          PRESIDING JUDGE:  Let him tell us whether he saw force
 
            28    mining or not.  You said for myself. 
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             2          MR JORDASH: 
 
  
a 
 
             4    picture to the Judges? 
 
   12:38:43  5          PRESIDING JUDGE:  What you want to say is that he did
 
  
 
  
No



 
             8    civilian.  Everybo
 
           9          MR JORDASH: 

dy was busy doing his own mining. 

12:39:09 10    Q.    Are you able to -- are you able to give an idea as to 
w 

          11    many civilians were doing their own mining at that time?  Are 

? 

          14    Q.    Or just the general picture you got of Number 6, the 

 12:39:42 15    general numbers of civilians? 

 

       17    Number 6? 

 12:39:55 20    A.    Okay.  Well yes the population was there.  Only that I 

 

umber 6, where were you living? 

 

 12:40:29 25    Q.    And where were your five workers living? 

          26    A.    They were there.  They were inside there. 

  
 
   
ho
 
  
we 
 
            12    talking tens, hundreds, thousands, what kind of number
 
            13    A.    The area where I was operating you mean? 
 
  
 
  
 
            16    A.    That is the question I'm asking.  Are you referring to
 
     
 
            18    Q.    Let's start with Number 6 and see if you can give us a 
 
            19    picture? 
 
  
am 
 
            21    unable to tell but it is over hundred, above hundred miners.
 
            22    Q.    And during your time in N
 
            23    A.    Well, at that time I was not living at Number 6, I was 
at
 
          24    Lebanon.   

 
  
 
  
 
            27    Q.    How often would you return to Lebanon? 
 
            28    A.    Sometimes everyday, except on certain occasions if I'm 
 
            29    tired, if I decided not to, then I don't.  Sometimes I will go 
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           1    there, I spend the night. 

ht at Lebanon 
uld 

           3    your journey take you past other places? 

           6          MR JORDASH:  But would you -- I'm happy with the answer 

           7    even though that wasn't the question. 

d take you, would it take you 

      9    other towns or villages or mining sites, from Number 6 to 

 12:41:39 10    Town, Lebanon? 

          11    A.    There are other villages and other mining sites along 

          12    highway.  Maybe I will use the Yengema route. 

          14    A.    Well, after Number 6, some towns are based at the 

 12:42:07 15    but they are not along the main highway, you see. 

     16    Q.    What kind of places would you be able to pass? 

junctions, junctions only.  When you pass by 
em 

keni, 

travel by the 

 12:42:35 20    highway, Motema then you'll go up this village, then you'll 
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             2    Q.    And when you went back to spend the nig
wo
 
  
 
             4    A.    No.  We had no pass in Kono there was no pass in Kono. 
 
   12:41:19  5          PRESIDING JUDGE:  No. 
 
  
 
  
 
             8    Q.    And your journey woul
through 
 
       
idu Ko

 
  
 
  
the 
 
  
 
          13    Q.    Are you able to name some of the places you would pass?   

 
  
junction 
 
  
 
       
 
            17    A.    These are 
th
 
            18    then you go to prospecting junction, then you go to small 
Ma
 
          19    then you climb up to Yengema, Gieya, then you   

 
  
come 
 



            21    to Koakoyima. 

          22    Q.    And did you observe if there was mining going on in 

ning 

06 25    you will see them with their shovels, or when you pass through 

Well, I don't see them in any threatened 

 

           SESAY ET AL                                                 
9 

 

           1    mining. 

           2    Q.    Was there any -- sorry, they said, they said what? 

           3    A.    When you asked how I saw the civilians, then I said, I 

           4    don't see them in any mood of threat.  I saw them normal doing 

           7    mining sites during these periods? 

           8    A.    Please repeat the question. 

ing the time you were working at Number 6 and the 
me 

 
  
these 
 
            23    places? 
 
            24    A.    Yes, I usually see miners.  If you travel in the mor
 
   12:43:
 
            26    the swamps you will see miners, you meet them there. 
 
            27    Q.    And how did the civilians appear to you when you saw 
them? 
 
            28    A.    Appear?  
 
            29    condition.  They were just saying that they are doing their
own 
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   12:43:50  5    their own mining. 
 
             6    Q.    Did you have cause to meet any of these miners from 
her ot

 
  
 
  
 
             9    Q.    Dur
ti



 
   12:44:15 10    you would be staying at Lebanon, travelling from Number 6 to 
 
          11    Lebanon, spending time in Koidu Town, did you speak to other   

 
            12    miners, civilian miners? 

 a 

     14    friend, then I will ask how is the mining, how are you going 

 to talk to people that we 

e 

          22    Kono, up to the time of intervention in Freetown when I had to 

          23    leave, I heard no information about it and I don't saw it with 

2:45:38 25    Q.    In terms of -- in terms of activities in Koidu Town at 

f office are you referring to? 

         29    A.    Well, maybe if they were there because they were buying 

          SCSL - TRIAL CHAMBER I 

               

 
            13    A.    Well, except those that we had close relationship or
 
       
 
   12:44:50 15    about the mining?  I don't have time
 
            16    don't have any business, you see. 
 
            17    Q.    From what you saw travelling, from the people you spok
to, 
 
            18    from what you could observe generally, did you receive any 
 
            19    information at this time concerning forced mining in Koidu or 
 
   12:45:17 20    Kono District in general? 
 
            21    A.    As far as my observations is concerned and my presence 
in 
 
  
 
  
my 
 
            24    own eyes. 
 
 1  

this 
 
            26    time, were there any offices in Koidu Town? 
 
            27    A.    Office?  Which type o
 
            28    Q.    Were there any diamond offices? 
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             1    diamonds, maybe they were not exposing it, or you will see the 

           2    Marakas sitting in their verandas, they were buying diamonds. 

           3    Q.    What about other sort of more social activities?  Were 

           4    there any recreational facilities in Koidu Town at this time?  

40  5    you understand my question? 

           6    A.    Yes, I understand.  Well, you see, AFRC time, the time I 

           7    was there, it was a very short time because by then there was 

           9    afraid to organise social functions, so there were not much 

 12:48:07 10    social activities.  Also I did not spend a long time in that 

        12    intervention. 

staurants or cafes or such things 
 

          14    Koidu Town? 

 

that time then, the business was centered 
ound 

        21    Koakoyima.  It was mainly Koakoyima where business was. 

 observe if there were any restrictions imposed 

u, within Kono 

 
 
  
 
  
 
  
Do 
 
   12:47:
 
  
 
  
a 
 
             8    threat from the surrounding Kamajors so, you know, people were 
 
  
 
  
 
          11    area.  By the time social life was organised, then came the   

 
    
 
            13    Q.    Well, were there any re
in
 
  
 
   12:48:40 15    A.    Restaurants were people go to eat? 
 
            16    Q.    Yes. 
 
            17    A.    Yes, they were there because we used to go and purchase
 
            18    rice to eat. 
 
            19    Q.    Was there trade going on in Koidu Town? 
 
   12:48:58 20    A.    Well, at 
ar
 
    
 
            22    Q.    Did you
on 
 
          23    civilians concerning movement within Koid  

District? 



 
            24    A.    Well, that was one of the -- we are very lucky on that 
part 

 no curfew.  So 

 

d to 

          29    A.    Well, if you want to leave Kono? 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 

        SESAY ET AL                                                 
ge 61 

           1    Q.    Yes, was it possible? 

           2    A.    Yes, yes.  That was why I said we had freedom of 
vement. 

           3    There were no boundaries.  If you want to go out they will say 

           4    yes, or if you want to go anywhere they will question you, no. 

           6    when news of the intervention came? 

           7    A.    Yeah, yeah, yeah. 

           8    Q.    And the information was what?  Can you remember? 

           9    A.    Well, the information we had, the information we heard 

 12:51:25 10    that they have, the Kamajor had come in there on their way, 

 
   12:49:50 25    because we had freedom of movement.  There was
you 
 
            26    can stay out for the rest of the night, no problem.  No 
problem.
 
            27    Q.    What if you as a civilian, or other civilians wante
 
            28    leave Kono? 
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mo
 
  
 
  
 
   12:50:42  5    Q.    Now, let me take you to the intervention.  Were you in 
Kono 
 
  
 
  
 
  
 
  
was 
 
  
they 
 



            11    were around Bumpe area. 
 
            12    Q.    Did any information come about how the Kamajors were 
 
            13    conducting themselves at Bumpe? 
 
            14    A.    No.  YOu see, at that time, it was a very short time.  

       16    a day -- the following day they said they have brought 

      17    around Bumpe area.  So that very day I did not sleep there, I 

m the start of this war in 

       21    country there were times we were afraid to go to the areas 

 22    the Kamajors were, than the RUF.  Because if you go to the 

say 

ne 

 12:52:49 25    was safer to us.  So when you heard the Kamajors especially 

       27    there,  so -- 

     28          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the witness please 

          29    over the last segments? 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 

The 
 
   12:51:57 15    very day we heard that intervention has taken place in 
Freetown, 
 
     
Kamajors 
 
      
 
            18    leave --  I left, sorry. 
 
            19    Q.    Why did you leave because of this news? 
 
   12:52:18 20    A.    Well, generally because fro
this 
 
     
where 
 
           
 
            23    Kamajor areas, they will come and smell you and if they 
you 
 
            24    are a rebel then they will kill you.  So by then the rebel 
zo
 
  
for 
 
            26    some of us coming from the hut you have no alternative to go 
 
     

 
       
 go
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           1          MR JORDASH: 

 you said 

           3    So just deal with secondly and take your time. 

           4    A.    The time we were living with the juntas in Kono, so if 

35  5    Kamajors would have come and met us, even if you are a 

           6    they will term you as a collaborator, so no alternative.  They 

           7    will kill you without a question.  So that was why when we 
ard 

e, we 

   9    that they had been killed.  So after we have ran -- 

 12:54:04 10    Q.    Did you run alone or were others running with you? 

          11    A.    Yes, we were many. 

     14    rescue him or herself. 

      16    A.    Well, by then the time we went I didn't know the place.  

me 

          21    Q.    Which district is Bumbuna in? 

          22    A.    Tonkolili District. 
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             2    Q.    You told us the first reason, and then
secondly. 
 
  
 
  
 
   12:53:
civilian 
 
  
 
  
he
 
             8    that were at Bumpe those who were not fortunate to mov
heard 
 
          

 
  
 
  
 
            12    Q.    Civilians or fighters? 
 
            13    A.    Well, by then civilians, fighters, everybody was trying 
 to

 
       
 
   12:54:27 15    Q.    Where did you go, Mr Witness? 
 
      

It 
 
            17    was one of my brother by the name of xxxx xxxxx.  He lead 
 
            18    to Bumbuna. 
 
            19    Q.    Bumbuna? 
 
   12:54:51 20    A.    Yes. 
 
  
 
  



 
            23    Q.    Who was -- was there an armed force in Bumbuna? 
 
            24    A.    Well, that -- by then the intervention has just taken 
place 
 
   12:55:13 25    in Freetown, so armed men were running.  They use the Kabala 

          26    Highway, they were using different axises to escape from 

So we met a few juntas who were coming from 

n Bumbuna? 

lowing day, ECOMOG was sent.  When 
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           1    they heard that the ECOMOG were coming, all of them pulled out 

           2    and they left. 

           3    Q.    And did the ECOMOG remain? 

           4    A.    Well, they stayed there for some time, but they later 
ft 

           6    Q.    Did you -- 

           7          PRESIDING JUDGE:  ECOMOG in where? 

           8          MR JORDASH:  Bumbuna.  They stayed for some time but 

Moses? 

 
  
 
            27    Freetown.  
Freetown. 
 
            28    Q.    The juntas who you met remain i
 
            29    A.    No.  One day, the fol
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le
 
   12:56:01  5    the place. 
 
  
 
  
 
  
then 
 
             9    later left. 
 
   12:56:17 10    Q.    Did you meet any one called 
 



            11    A.    Yes.  He was one of the soldiers who struck me a stick 
on 
 
            12    my head and give me a split. 

hy did he do that? 

e came to Bumbuna 
ey 

56:48 15    said we are collaborators, so we were with their men -- the 
n. 

nd he struck me with 

          18    Q.    Did you receive any news about ECOMOG -- sorry.  How 

 

       22    Kono? 

         23    A.    I got that information that they have taken over Kono. 

d you receive any information about the ECOMOG pushing 

          26    A.    When? 

          27    Q.    In 1998, the same year with RUF taking over Kono or 

       29    ECOMOG? 
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            13    Q.    Why did -- w
 
            14    A.    Well, by then we who run from Kono w
th
 
   12:
me
 
            16    That was the treatment they gave to us, a
a 
 
            17    stick. 
 
  
long 
 
            19    did you stay in Bumbuna; do you know? 
 
   12:57:29 20    A.    Well, I stayed there for well over one year. 
 
            21    Q.    Did you receive any information about the junta taking
over 
 
     

 
   
 
            24    Q.    Di
 
   12:58:11 25    the RUF out of the Kono at some stage? 
 
  
 
  
sorry, 
 
            28    RUF taking over Koidu Town and then RUF losing Koidu Town to 
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             1    A.    When RUF took over Koidu Town; is that what you mean? 

about RUF being 

           3    pushed out of Koidu Town by ECOMOG? 

           4    A.    When the intervention took place, when ECOMOG went to 
idu 

16  5    Town?  Yes.  We heard about that, that they were pushed out. 

           6    Q.    Did you here about ECOMOG retaking Koidu Town? 

           7    A.    Well, this question is a little doubtful. 

           8    Q.    Okay.  When you left Kono to go to Bumbuna, did any of 

          11    Q.    Yes. 

     12    A.    No. 

          13    Q.    You remained in Bumbuna for I think you said a year.  

r that you went back to Kono? 

2000, anyway.  No, 1999. 

sed because I could see you trying to work it out. 

 13:01:37 20    A.    Early 1999. 

     21          PRESIDING JUDGE:  Was it early 1999 or because you said 

arly 1999? 

          24    ceasefire in July. 

 
             2    Q.    Yes, and I'm asking whether you heard 
 
  
 
  
Ko
 
   12:59:
 
  
 
  
 
  
your 
 
             9    relatives remain in Kono? 
 
   12:59:46 10    A.    My own relatives? 
 
  
 
       
 
 
  
Where 
 
            14    did you go after Bumbuna? 
 
   13:00:19 15    A.    When I left Bumbuna, I came to Magburaka.  It was there 
I 
 
            16    left and moved to Kono. 
 
            17    Q.    Do you know the yea
 
            18    A.    Early 
 
            19    Q.    I pau
 
  
 
       
 
            22    just early 2000.  Is this e
 
            23          THE WITNESS:  No.  Not early 1999.  It was after the 
 
  



 
   13:01:53 25          MR JORDASH: 
 
          26    Q.    Okay.  So you think you arrived in back to Kono J  uly 

July.  It was at the end of the year.  At 
e 

          29    ending of the year, November. 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 
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           1    Q.    Okay.  In terms of dry season, had the dry season begun? 

           2    A.    Well, yes.  Yes. 

e sure we get -- 
 

           4    this the right time?  Do you know if it was the beginning or 

           7    Q.    Okay.  And why did you go back to Kono beginning of the 
y 

           8    season, in 1999? 

           9    A.    To go and continue with my mining, that was why I went 

 13:03:23 10    back. 

1999? 
 
            27    A.    No, not July.  It was after the ceasefire in July, I did 
 
            28    not enter there in 
th
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             3    Q.    And was it -- just so I'm trying to mak
is
 
  
 
   13:02:53  5    later than that, the dry season? 
 
             6    A.    Well, it was the beginning of the dry season. 
 
  
dr
 
  
 
  
 
  
 
            11    Q.    Did you go back alone? 
 
            12    A.    No, I went with one of my brother, Alfred, we went 
 
            13    together. 



 
            14    Q.    Is Alfred is civilian or a fighter? 
 
   13:03:45 15    A.    He was a civilian. 
 
            16    Q.    Were you the only civilians with who went from Bumbuna 

e by then after the ceasefire, 

 
ying 

          21    the route to Kono. 

ess, were vehicles plying the route 

          24    A.    The highway.  The Masingbi, Matotoka, Masingbi to go to 

 13:04:36 25    Sewafe that was the highway they use. 

So you mentioned a Masingbi and Matotoka? 

          27    A.    I call Matotoka, Makali, Masingbi, Sewafe. 

    28    Q.    Did you know the situation at Makeni? 

hen, since we were at Bumbuna, we heard 
out 
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           1    an infighting at Makeni.  We heard about that. 

           2    Q.    Do you know -- sorry.  Do you know if there was anything 

to 
 
            17    Kono around that time?  Sorry, from Magburaka to Kono at that 
 
            18    time? 
 
            19    A.    No.  We were many becaus
 
   13:04:05 20    every day people were going; every day there were vehicles
pl
 
  
 
            22    Q.    From where, Mr Witn
to 
 
            23    Kono? 
 
  
 
  
 
          26    Q.      

 
  
 
        
 
            29    A.    Well, before t
ab
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             3    restricting movement between Makeni and Masingbi?  Don't 
ess, 

           4    if you don't know, you don't know, but, if you do, please say. 

           6    or what? 

           7    Q.    Yes, exactly that. 

           9    Q.    No nothing -- 

 13:06:00 10    A.    No. 

    11    Q.    -- or no you don't know? 

nk you. 

 13:06:15 15          MR JORDASH:  I'm just about to ask about a new subject 

:  Okay.  We can take the lunch break 
re. 

          18          MR JORDASH:  Thank you. 

tinue in the afternoon. 

 13:07:36 20          Well, the Chamber will recess for lunch.  We will rise, 

          21    please. 

 [Luncheon recess taken at 13.07 p.m.] 

        23                      [RUF26FEB08C - DG] 

          24                      [Upon resuming at 2.45 p.m.] 

0:39 25          PRESIDING JUDGE:  Well, learned counsel.  Good 
ternoon. 

gu
 
  
 
   13:05:43  5    A.    If anything, that would disturb civilians from 
travelling 
 
  
 
  
 
             8    A.    No. 
 
  
 
  
 
        
 
            12    A.    No, not that I don't know.  There was nothing disturbing 
 
            13    them. 
 
            14    Q.    Tha
 
  
in 
 
            16    Kono. 
 
            17          PRESIDING JUDGE
he
 
  
 
          19          PRESIDING JUDGE:  And con  

 
  
 
  
 
          22                       

 
    
 
 
  
 
   14:5
af
 
            26    We are resuming the session.  Mr Jordash, please. 
 
          27          MR JORDASH:  Thank you.   

 



            28    Q.    Good afternoon, Mr Witness? 

          29    A.    Good afternoon. 

         
ge 67 

              OPEN SESSION 

           1    Q.    We were dealing with free passage of civilians after the 

           2    ceasefire from Makeni, Masingbi, Magburaka to Kono via the 
wafe 

           3    route.  And just picking up on that, you travelled from 
gburaka 

           4    to Kono to mine, why were other civilians travelling to Kono 

           6    A.    Pardon. 

           7          PRESIDING JUDGE:  He's asking -- I don't think he got 
ur 

           8    question. 

     9          MR JORDASH:  No, I didn't get the translation either, 
d I 

 10    heard something. 

 

          12    translation.  You travelled from Magburaka to Kono for mining. 

          13    You told the Court that other civilians had free passage from 

 the various towns on the Kono Highway to Kono 

:52:19 15    the question I asked was:  Do you know for what reason the 
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Se
 
  
Ma
 
  
at 
 
   14:51:24  5    that time? 
 
  
 
  
yo
 
  
 
        
an
 
   14:51:52
 
            11    Q.    Did you -- let me repeat the question, I didn't hear the
 
  
 
  
 
          14    Makeni through  

and 
 
 14  

other 



 
            16    civilians were travelling to Kono after the ceasefire? 
 
            17    A.    Well, at that time, after the ceasefire, we the 

          22    A.    Well, at that time, when we went to Kono, we went 

          23    Gieya, so we went to Yengema.  We stayed there. 

 25    A.    Yes, they gave us a place where we lived. 

ease 

a bit. 

          29          MR JORDASH: 

                SESAY ET AL                                                 

           1    Q.    Sorry.  You have a very soft voice.  So just raise your 

           2    voice a little? 

  So, the one who 

           4    gave us a place was one of the indigenes of that place.  The 
n 

civilians 
 
            18    travel to Kono in different cases.  Some went on mining; some 
 
            19    went on business; some went to visit their relations.  So that 
 
   14:52:57 20    was how civilians went to Kono. 
 
            21    Q.    You arrived in Kono, what do you do after arrival? 
 
  
through 
 
  
 
            24    Q.    Did you take a place to live in Yengema? 
 
   14:53:39
 
            26    Q.    I'm sorry.  Who gave you a place? 
 
            27          THE INTERPRETER:  Your Honours, can learned counsel 
pl
 
          28    ask the witness to speak loudly   
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             3    A.    Okay.  Should I continue with this now?
 
  
ma



 
   14:54:19  5    who lodged us, gave us the place.  He was called Peter.  He 
gave 
 
             6    us the place. 

           7    Q.    And what did -- did you take steps to begin mining? 

           8    A.    Well, when we went, we went and stayed with one 

 since he was the commander in that area 
lled 

 14:54:49 10    Kennedy. 

       11    Q.    How far is Gieya from Koakoyima? 

          13    Q.    Was Kennedy -- residing -- 

 14:55:13 15          MR JORDASH:  Koakoyima. 

 16          THE WITNESS:  From Gieya to Koakoyima. 

          18    Q.    Was Kennedy residing at Gieya or was he working there?  

he area commander in that 

th a lot of beard. 

e mining? 

 went there, they procedure we met was the 

lace should know where you're coming 

ing and how to go about it. 

 
  
 
  
commander 
 
             9    who was in Gieya,
ca
 
  
 
     
 
            12    A.    Gieya, I think three miles. 
 
  
 
            14          PRESIDING JUDGE:  Three miles from where. 
 
  
 
           
 
            17          MR JORDASH: 
 
  
In 
 
            19    what sense was he there? 
 
   14:55:30 20    A.    He was based there.  He was t
 
            21    area. 
 
            22    Q.    Was this Kennedy a tall or a short man? 
 
            23    A.    Kennedy is a tall man, wi
 
            24    Q.    What did you do to take steps to commenc
 
   14:56:31 25    A.    Well, when we
 
            26    procedure we followed.  We saw the commander in the place.  
The 
 
            27    commander who was in the p
 
            28    from, who are you.  We did that.  From then he gave us 
conditions 
 
          29    on min  
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           1    Q.    And do you remember what he explained about the 
nditions 

           2    or procedure of the mining? 

           3    A.    Well, the conditions on the mining -- 

           4          PRESIDING JUDGE:  Who gave you the place to mine? 

           6    he was called Peter.  He gave us a place to lodge and a place 
 

           7    work. 

           9    Q.    And was Peter a fighter or a civilian? 

 14:57:28 10    A.    He was a civilian. 

ce to work, how 

          13    A.    Well, when I said he was the one who gave us a place to 

        14    work, in a sense, we were strangers in that place and we did 
t 

 14:57:56 15    know any mining site and the mining areas.  He was an indigene 

 we should do 

id he gave us a place to mine and he 
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co
 
  
 
  
 
  
 
   14:57:11  5          THE WITNESS:  Well, at that time, the man who took us 
there 
 
  
to
 
  
 
             8          MR JORDASH: 
 
  
 
  
 
          11    Q.    And in terms of Peter giving you a pla  

did 
 
            12    he -- how was he able to give you a place to work? 
 
  
 
    
no
 
  
of 
 
            16    that place.  So he directed us to places where
 
            17    mining.  That was why I sa
 



            18    directed us. 
 
            19    Q.    When you say he directed us, who are you referring to? 

          22    A.    Well, those men?  I went with them. 

        23    Q.    You went with them from where? 

ith ten initially. 

          29    Q.    And after you'd been allocated a place, did you begin 
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           1    mining? 

           2    A.    Yes, then I did started mining. 

was that you had? 

           4    How did it work? 

 14:59:35  5    A.    The mining operation? 

 

           7    mining it was? 

 
   14:58:23 20    A.    Well, me and the men who were with me, who worked for 
me. 
 
            21    Q.    Who were those men?  How did you come to be with them? 
 
  
 
    
 
            24    A.    From Magburaka.  I took them from Magburaka. 
 
   14:58:54 25    Q.    How many of them was there? 
 
            26    A.    I went w
 
            27    Q.    Were they civilians or fighters? 
 
            28    A.    They were all civilians. 
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             3    Q.    And can you explain what the operation 
 
  
 
  
 
             6    Q.    Yes.  Was there a support -- just give us what kind of
 
  
 



             8    A.    Okay.  I went with the workers.  I was a supporter for 

ar mining. 

 14:59:58 10    Q.    And the ten others that you'd gone with, what did they 

e workers.  They were the workers.  I was a 

system that operated was a two-pile system. 

a? 

 the question clear. 

 

          18    system. 

RDASH:  Yes.  I don't know if he was referring to 

 

  22    place. 

hin Yengema Town, I mean, because that was where I 

       26    based.  That is where I would be able to talk about. 

rt, how many 

          29    Yengema at that time? 

                                     SCSL - TRIAL CHAMBER I 

that 
 
           9    particul  

 
  
do? 
 
            11    A.    They were th
 
            12    supporter. 
 
            13    Q.    And what kind of system was the mining? 
 
            14    A.    Well, the 
 
   15:00:37 15    Q.    Was that your system or the system of operation in 
Yengem
 
            16    A.    I have not got
 
            17          PRESIDING JUDGE:  He said they were operating a two-pile
 
  
 
            19          MR JO
his 
 
   15:00:58 20    own operation only or the operation in Yengema.
 
            21          THE WITNESS:  Well, this two-pile system was all over 
e th

 
          
 
            23          MR JORDASH: 
 
            24    Q.    Sorry to press you, but all over which place? 
 
   15:01:21 25    A.    Wit
s wa

 
     
 
            27    Q.    And are you able to give an idea to the Cou
 
            28    mining sites there was at -- there were at -- there were at 
 
  
 
 
 
 
 
  
 
 



 
 
                  SESAY ET AL                                                 

           1    A.    The names of the mining site? 

           2    Q.    No.  I won't press you for that but I will ask you how 

           3    approximately there were at that time? 

           4    A.    The sums -- around Yengema Town are so many.  So there 

ere 

           6    were lot of mining places. 

           7    Q.    Are you able to say whether there was tens, hundreds, 

 15:02:27 10    Q.    So these tens of mining sites -- 

          11    A.    Uh-huh. 

stem other than the two-pile in 
ose 

 15:02:53 15    sites? 

there, I did not know about it.  I 

          17    knew about the two-pile. 

          18    Q.    And of these tens of mining sites operating a two-pile 

u able to tell us who was mining in these sites, 

 15:03:17 20    civilians or fighters, or both? 

 

          22    a fighter. 
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many 
 
  
 
  
were 
 
   15:02:06  5    many, I can't calculate it and give you a fixed amount.  Th
 
  
 
  
 
             8    thousands, what kind of -- 
 
             9    A.    Tens, not hundreds. 
 
  
 
  
 
            12    Q.    -- and the two-pile system was all over these sites? 
 
            13    A.    Yes, that was what operated. 
 
            14    Q.    Was there any other sy
th
 
  
 
          16    A.    Well, if it was even   

 
  
 
  
 
          19    system, are yo  

 
  
 
            21    A.    Okay.  It came to a time, you will not know a civilian
from 
 
  



 
            23    Q.    Why not? 
 
          24    A.    Because we are all in the site.  You did not see anybody   

 15:03:41 25    putting on a uniform to identity as a soldier or fighter going 

          26    the site with guns, so you can't actually differentiate 

guish 

lians and fighters, at that time? 

       SESAY ET AL                                                 

                    OPEN SESSION 

           1    A.    Well, at the time we went, there was a law that was 
ssed 

           2    that because we met so many civilians who had gone ahead 
fore 

           3    us. 

           4    Q.    Go ahead. 

ms, 

           7    except once in a while you'll see a soldier who puts on a 

           8    uniform, then you know that he belong to that group, but 

      9    we are all just the same people. 
 

 
  
to 
 
  
between a 
 
            27    fighter and a civilian. 
 
            28    Q.    When you arrived in Yengema, were you able to 
distin
 
            29    between civi
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pa
 
  
be
 
  
 
  
 
   15:04:21  5    A.    So a law was passed that no one should carry weapons 
 
             6    because there was civilians among them.  So we did not see 
ar
 
  
 
  
normally 
 
       



   15:04:45 10    Q.    And were you able to observe the relationship betwee
 

n 

          11    people whether soldiers or civilians within the Yengema area. 

te of relationships, generally? 

          13    A.    Well, at the time when I went to Yengema, the gunmen and 

          14    the civilians, there was no problem in the place.  It was 

5:39 15    cordial.  Like I had earlier told you, you can't differentiate 

ng on 

  17    anything that would identify him as a soldier.  At that time 

er. 

is 

e names of the 

          21    civilians you were working with, yes or no? 

          22    A.    Some I can remember. 

ll 

          24    able to tell them, if any lawyers in the Court want to ask you 

 15:06:27 25    about these civilians? 

          26    A.    Yes, I can tell some of the names. 

 now. 

      28          PRESIDING JUDGE:  You don't want to ask him the names? 

to 
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            12    What was the sta
 
  
 
  
 
   15:0
a 
 
            16    civilian from a fighter.  Because a soldier was not putti
 
          
 
            18    nothing like that existed any long
 
            19    Q.    Do you remember any of the -- just answer yes or no to 
th
 
   15:06:05 20    question, Mr Witness.  Do you remember any of th
 
  
 
  
 
          23    Q.    So, if anyone wants to ask you about the names, you'  

be 
 
  
 
  
 
  
 
          27    Q.    Well, we'll leave that there for  

 
      
 
            29          MR JORDASH:  Well, I could but it would involve going 
in
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             1    a closed session.  If my learned friends will dispute that he
was 

 

           2    with civilians then -- 

           3          PRESIDING JUDGE:  Again, we can use our usual methods.  

           4    is literate.  He can write down the names of those civilians 
d 

 15:07:09  5    we'll admit that the piece of that documents, you know, 

    6    confidentially. 

           7          MR JORDASH:  If Your Honours, think it's useful then 
ll 

           8    do it. 

UDGE:  The names of some of those civilians 

          16          THE WITNESS:  I'll try.  I'll try. 

R JORDASH:  If it's easier -- 

        18          PRESIDING JUDGE:  If you can write, why not?  You can 
te 

          19    their names.  Is it civilians who were with him in Yengema or 

 15:09:02 20    worked with him in Yengema?  And can we get some clarification 

          21    to what he's writing there. 

          22          MR JORDASH: 

 
  
 
  
He 
 
  
an
 
  
 
         
 
  
I'
 
  
 
             9          PRESIDING JUDGE:  I'm sure nobody will have an objection 
to 
 
   15:07:24 10    that. 
 
            11          MR JORDASH:  Well, I was thinking it may not be disputed 
so 
 
            12    I won't -- but I -- can you write down the names?  Are you 
able 
 
            13    to write the names, Mr Witness? 
 
            14          PRESIDING J
 
   15:07:42 15    whose names that you can remember. 
 
  
 
          17          M  

 
    
iwr

 
  
who 
 
  
as 
 
  
 
  



 
            23    Q.    Are you writing the names of 
 
          24    you worked with?  Or are you writin

the -- some of the ten that 

g the names of -- 

 15:09:21 25    A.    Those were working with me.  These are the names I'm 

     27          PRESIDING JUDGE:  Is that what you want? 
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           1          MR JORDASH:  I tender. 

ering it. 

           3          MR JORDASH:  Yes, please, Your Honour, 

           4          PRESIDING JUDGE:  No objection, Mr Wagona. 

           6          PRESIDING JUDGE:  All right.  The piece of paper 
ntaining 

    7    the names of those who worked with witness DIS-065 is admitted 

           8    and marked confidentially as Exhibit. 

           9          MS KAMUZORA:  Number 296, My Lord. 

 15:14:36 10          PRESIDING JUDGE:  296, yes.  Can you hand this -- please 

, on that piece 

ate it to his 

  
 
  
 
            26    writing. 
 
       
 
            28          MR JORDASH:  Yes. 
 
            29          PRESIDING JUDGE:  All right. 
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           2          PRESIDING JUDGE:  You're tend  

 
  
 
  
 
 15:14:11  5          MR WAGONA:  No objection.   

 
  
co
 
         
 
  
 
  
 
  
 
            11    put the pseudo name, you know, of the witness
of 
 
            12    paper, you know, that exhibit.  So that we rel



 
            13    testimony.  You say it's 297? 
 
            14          MS KAMUZORA:  296, My Lord. 

          17                      [Exhibit No. 296 was admitted] 

          18          PRESIDING JUDGE:  Yes.  Yes, you may proceed, Mr 

 

 

n Yengema.  Mr Witness -- Mr 

 the two-pile?  Who goes -- who 
s 

t you want to know? 

          26    Q.    Yes.  You told us that it's a two-pile system? 

   28    Q.    Who gets the pile -- who got the piles? 

          29    A.    Well, what I meant by the two-pile system because when 

                SESAY ET AL                                                 
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   15:15:08 15          PRESIDING JUDGE:  296? 
 
            16          MS KAMUZORA:  Yes. 
 
  
 
  
Jordash. 
 
            19          MR JORDASH: 
 
   15:15:25 20    Q.    Let me return just briefly to the two-pile system so 
that
 
            21    it's clear who's getting what.  Who received the two piles in
 
            22    this two-pile system operated i
 
            23    Witness? 
 
            24    A.    Who gets the one-pile or
ha
 
 15:16:08 25    the two-pile; is that wha  

 
  
 
            27    A.    Yes. 
 
         

 
  
you 
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             1    dug your gravel you divide it into two parts.  You see, you 
have 
 
             2    the one and the other part goes to the soldiers. 

           3    Q.    That's -- that's what I was -- that's the information I 
s 

           4    seeking.  The pile which went to -- that did not go to the 

 15:16:45  5    soldier, it went to who? 

           8    Q.    And so that mean you as the supporter received the pile 
d 

17:14 10    A.    We?  Me and the workers will have the one pile. 

          13    Q.    What happens to the diamonds? 

          14    A.    Like what I've explained earlier, if we have a diamond, 

en 

          16    you agree, then it would be yours.  If you don't -- if you 

          17    conclude as one, then it would be sold and share the money 

 

cedure again. 

          23          PRESIDING JUDGE:  With your workers? 

      24          THE WITNESS:  Yes, sir. 

he 

 
  
wa
 
  
 
  
 
             6    A.    It goes to the supporter.  The person who supports the 
 
             7    work.  The person who supports the work has the one pile. 
 
  
an
 
             9    what did the workers receive? 
 
   15:
 
            11    Q.    Right.  So you shared the one pile? 
 
            12    A.    We don't share it, we wash it and then -- 
 
  
 
  
we 
 
   15:17:45 15    negotiate the price with the workers.  If you negotiate and 
th
 
  
don't 
 
  
into 
 
            18    two parts. 
 
            19    Q.    And the pile which went to the RUF --
 
   15:18:03 20          PRESIDING JUDGE:  Sorry.  Let's get the pro
 
            21    If you negotiate the what, you say? 
 
            22          THE WITNESS:  The price.  The price. 
 
  
 
      
 
   15:18:21 25          PRESIDING JUDGE:  Yes.  You negotiate the price with t
 



            26    workers.  Is it you telling them the price or they telling you 

      27    the price or both? 

TNESS:  They'll give you the price.  They'll say 
is 

                26 FEBRUARY 2008                             OPEN SESSION 

 

           2    pay them? 

           3          THE WITNESS:  Yes. 

and sell it to -- 

 15:18:49  5          THE WITNESS:  If they don't accept, we all go together 
d 

           8          THE WITNESS:  Well, sometimes it would be sold to 
raka. 

           9    Sometimes it would be sold to anybody.  Be it black, Lebanese, 

5:19:24 10    whoever. 

          11          PRESIDING JUDGE:  And what do you do with the proceeds? 

 

 
      
 
            28          THE WI
th
 
            29    is what I want for this and then you say this is what I'll 
pay. 
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             1          PRESIDING JUDGE:  Yes.  If they agree with your price,
you 
 
  
 
  
 
             4          PRESIDING JUDGE:  If they don't you go 
 
  
an
 
             6    sell it. 
 
             7          PRESIDING JUDGE:  You sell it to a Malaka man? 
 
  
Ma
 
  
or 
 
 1  

 
  
 
            12          THE WITNESS:  Well -- 
 
          13          PRESIDING JUDGE:  How do you share the proceeds, that's   



            14    what I -- 
 
   15:19:46 15          THE WITNESS:  We divide it in two. 

 for the 

          17    workers. 

   18          THE WITNESS:  Yes. 

 15:20:15 20          MR JORDASH:  Thank you. 

          21    Q.    At this time, was there a central place where these 

fferent places? 

Jola men, but the main side was Koakoyima. 

ese various Yolas or 

 I went to Koakoyima. 

k to the subject about what you 
und 

          29    in Koakoyima shortly.  But just staying with Yengema for the 
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      1    moment, the other pile which you said went to the RUF -- I 

           2    you said that -- who was it from the Yengema area that the 

 
            16          PRESIDING JUDGE:  One for you and the other one
 
  
 
         
 
            19          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash. 
 
  
 
  
buyers 
 
            22    were based or were they in di
 
            23    A.    They would be in different places.  Every town would get 
 
            24    one or two 
 
   15:20:56 25    Q.    And in this process of selling to th
 
            26    buyers, would you, Mr Witness, go to Koakoyima? 
 
            27    A.    Yes,
 
            28    Q.    Okay.  I'll come bac
fo
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ink th

 
  
 



             3    diamonds -- sorry, that the pile was given to?  Was there a 

 15:22:06  5    A.    The commander who was in that area was called Kennedy.  
 

    6    was the commander in that area.  So I don't know whether he 

           7    the one who left his boys to go and collect the piles, but he 
s 

           8    there. 

      9    Q.    Okay.  Let me ask a few questions about Kennedy.  You 
id 

     11    A.    Yes. 

e you aware of any other Kennedy within Koidu at this 

          14    A.    Well, the one I know and I saw I know him very well.  

 15:22:40 15    a tall Kennedy. 

       16    Q.    Did you hear of another Kennedy? 

heard of him but I don't know him. 

          19    A.    Well, I don't know whether he was there. 

ny other 

ocedure 

 mining in Yengema and he also received the gravel or a 

      23    pile from the two-pile system; was he at the site regularly or 

e time?  No.  I think 

s removed, he sent 

named 
 
           4    person?   

 
  
He
 
         
was 
 
  
wa
 
  
 
       
sa
 
   15:22:18 10    he was a tall man.  Were you aware of any -- 
 
       
 
            12    Q.    Wer
 
            13    time? 
 
  
He's 
 
  
 
     
 
            17    A.    I 
 
            18    Q.    Was he in Koidu at this time? 
 
  
 
 15:22:57 20    Q.    Okay.  Did Kennedy, tall Kennedy have a  

functions 
 
            21    in terms of -- you told us he was there to explain the 
pr
 
          22    of the  

 
      
 
            24    sites? 
 
   15:23:37 25    A.    Whether he was there almost all th
he 
 
          26    had boys whom he sent.  After the gravel wa  

 



            27    people.  He doesn't go there all the time.  He went there 

          28    seldomly. 

 29    Q.    Do you know if he was in charge of any other areas of 

 78 
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           1    mining production? 

           2    A.    Well, within Gieya, Yengema and Bumpe areas, that is the 

           3    only place I know about him. 

           4    Q.    In the Gieya and Bumpe areas are they separate from 

ame place? 

           6    A.    They are different towns. 

           9    Q.    Hundred? 

 15:24:41 10    A.    Hundred yards. 

 Yengema? 

 from Yengema? 

a 
w 

          16          THE WITNESS:  Hundred yards.  Hundred yards. 

          17          PRESIDING JUDGE:  Hundred yards. 
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 15:24:19  5    Yengema?  Are they different places or the s  

 
  
 
             7    Q.    How far is Gieya from Yengema? 
 
             8    A.    It's just a few yards about a hundred. 
 
  
 
  
 
            11    Q.    And Bumpe from
 
            12    A.    No.  Gieya and Yengema. 
 
            13    Q.    Sorry.  How far is Bumpe
 
            14          PRESIDING JUDGE:  He said Gieya and Yengema are just 
fe
 
 15:25:08 15    yards?   

 
  
 
  



 
            18          MR WITNES
 
          19          MR JORDAS

S:  Yards. 

H: 

 15:25:17 20    Q.    Bumpe from Yengema? 

es or so. 

          22    Q.    And were there mining -- yes, these were mining areas.  

rmation about what was happening in these areas? 

 in Kono 
d 

          26    you are engaged in mining, you don't stay in one place.  You 

to search. 

 of your workers or any of your 

e, in 1999? 
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, 

           2    Yengema. 

           3    Q.    Can you think of any other places you or your friends or 

           4    workers went to mine in 1999? 

 15:26:33  5    A.    Tombodu. 

  
 
  
 
            21    A.    About one-and-a-half mil
 
  
Did 
 
            23    you have cause to travel to these areas at all.  Or did you 
hear 
 
            24    any info
 
   15:25:46 25    A.    Well, yes.  We used to travel and when you are
an
 
  
go 
 
            27    to different areas 
 
            28    Q.    So did you and/or any
 
            29    friends have cause to go to Gieya or Bump
 
 
 
 
 
      
 
 
 
 
     
Pa
                  26 FEBRUARY 2008                             OPEN SESSION 
 
 
 
 
 
           1    A.    Well, Bumpe, yes.  We worked there.  We went to Gieya  

 
  
 
  
 
  
 
  
 



             6    Q.    Anywhere else to mention?  Can you think of anywhere 

           8    A.    Like Gbeko. 

           9    Q.    Think now whilst you're in the witness box, whether you 
d 

n other places mining in 1999, civilian friends?  

o work.  Some work at Koidu, 

fi, all those areas; I had friends that were 

 15:27:33 15    Q.    And when the day's work was done, did you see those 

        18    Q.    Did you receive any complaints from them about the 

       19    conditions in these various places? 

 15:28:20 20    A.    Well, since the time I started this last mining, when we 

          21    used to interact in different areas, except we discuss about 

 

he 

          24    only complaints that we had.  These were just production 

 15:28:51 25    complaints from one another. 

they -- 

     27    they making a living through the mining or not? 

          28    A.    Well, you see mining is -- sometimes you will have a 

 

 

else 
 
             7    you went to? 
 
  
 
  
ha
 
   15:27:11 10    friends i
Take 
 
            11    your time.  It's not hurry? 
 
            12    A.    Yes, there were friends d
 
            13    Koakoyima, Banda
 
            14    working there. 
 
  
friends 
 
            16    in 1999? 
 
            17    A.    Yes.  We used to meet, we meet occasionally. 
 
    

mining 
 
     

 
  
 
  
 
          22    saying that area is not productive or that area is productive  

or 
 
            23    we have not had anything from that other area, those were t
 
  
 
  
 
          26    Q.    And the civilians friends that you had, were   

were 
 
       

 
  
 
            29    friend.  He will get some money but he will not disclose that
to 
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           2    secretive or discrete. 

           3    Q.    The civilians you -- 

ey were living on 

 15:29:39  5    the mining.  I'm sure that's what learned counsel wants to 
ow. 

           8          THE WITNESS:  Yes.  All those that I'm referring to were 

           9    miners.  We were all dependent on mining. 

ith 1999 for a moment.  Yengema, was 

at that time? 

xxxx. 

l 
 

es to that school in 

Issa, by then he 
s 
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             1    you.  Maybe he will not like you to know about it.  Some are 
very
 
  
 
  
 
             4          PRESIDING JUDGE:  But you agree that th
 
  
kn
 
             6    They wouldn't disclose their income.  They lived on their 
mining 
 
           7    activities, those friends of yours?   

 
  
 
  
 
   15:30:08 10          MR JORDASH: 
 
            11    Q.    And just staying w
 
            12    there any school in Yengema 
 
            13    A.    Yes, at that time, we had one teacher xxxxxx, late 
xx
 
            14    He had died.  He was the teacher of that school.  The schoo
is
 
   15:30:31 15    called UMC Primary School.  Then -- 
 
            16    Q.    Do you know who gave the suppli
 
            17    Yengema? 
 
            18    A.    Well, the supply normally comes from 
wa



 
            19    residing at Lebanon.  He used to come to Mr xxxxxx.  Because 
Mr 
 
   15:31:03 20    xxxxxx was not a miner.  Even the payment, he was the one 

 

          23          Q.  Was there any -- 

 15:31:20 25          THE WITNESS:  Because he was teaching.  Whilst he was 

          26    teaching at the school. 

       27          PRESIDING JUDGE:  And you say it was Issa who was paying 

          29          THE WITNESS:  Yes. 
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JUDGE BOUTET:  How do you know that? 

the man is my neighbour.  Sometimes 

           3    we'll sit and discuss.  Sometimes when he's paid he will say, 
, 

           4    my friend I have received my package oh, because we are 

 15:31:51  5    He will give me some token out of it. 

           6          PRESIDING JUDGE:  You should have been the one giving 

 
            21    responsible for paying Mr xxxxxx, because I was very close
with 
 
            22    Mr xxxxxxx.  Look at my house, look at his house. 
 
  
 
            24          PRESIDING JUDGE:  Paying?  Paying what. 
 
  
 
  
 
     
 
            28    him? 
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             1          
 
             2          THE WITNESS:  Well, 
 
  
oh
 
  
miners. 
 
  
 
  
him. 
 



             7          THE WITNESS:  Well, since he's a friend.  If he gets 
first, 

           8    he will give to your friend. 

           9          PRESIDING JUDGE:  When you get, you pay back, huh.  All 

          11          THE WITNESS:  Yes.  Yes. 

       12          MR JORDASH: 

          14    A.    We had one woman by the name of mammy Isatu, nurse 

          16    A.    There were markets.  They were on the highway. 

    17          PRESIDING JUDGE:  You said mammy Isatu was in charge of 

 JORDASH: 

o mosques. 

 15:33:12 25    Q.    What did the G5 -- did the G5 have anything to do with 

hat did the G5 there do, if anything? 

ng anything? 

IAL CHAMBER I 

 
  
 
  
 
   15:32:13 10    right. 
 
  
 
     
 
            13    Q.    Medical care, was there any in Yengema, 1999? 
 
  
Isatu. 
 
   15:32:35 15    Q.    Markets.  Did you have any markets in -- 
 
  
 
        
 
            18    what? 
 
            19          THE WITNESS:  Medical. 
 
   15:32:53 20          MR
 
            21    Q.    Mosques? 
 
            22    A.    There were tw
 
            23    Q.    G5? 
 
            24    A.    Yes. 
 
  
the 
 
            26    mining? 
 
            27    A.    No.  They had nothing to do with the mining. 
 
            28    Q.    W
 
            29    A.    Well, if the G5 were doi
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                  SESAY ET AL                                                 
ge 82 

           1    Q.    Yes. 

           2    A.    Yes.  G5, they were -- the G5 was responsible to mediate 

           3    between RUF and the civilians.  Because if there is any 
oblem 

           4    from the RUF, it is the G5's responsibility to settle that 

es between 
ghters 

           6    and civilians. 

the 
 

           9    was not involved in mining? 

 15:34:22 10          THE WITNESS:  In a sense mining activities.  I don't 

   12    directly in the mining, no.  I don't know, possibly he's doing 

          13    personally. 

  14          JUDGE BOUTET:  But if there is a dispute between a miner 

ould the G5 get involved? 

 

         18    civilians. 

          19          MR JORDASH: 

35:06 20    Q.    Would that include disputes about mining? 

tle, 
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pr
 
  
 
   15:33:54  5    problem.  They are responsible to settle issu
fi
 
  
 
             7    Q.    Okay.  Thank you.  You mentioned Tombodu, Mr Witness? 
 
             8          PRESIDING JUDGE:  So Mr Witness, you are saying that 
G5
 
  
 
  
know 
 
            11    whether personally he is involved but to say that he is 
volved in

 
         
 it

 
  
 
          
 
   15:34:44 15    and a fighter, w
 
            16    A.    Well, well, that was their responsibility.  That is the
 
            17    responsibility of the G5 to mediate between fighters and 
 
   

 
  
 
   15:
 
            21    A.    Yes, they can settle that.  Those that they can set
 



            22    they will settle it. 

        23    Q.    And this may sound like a very difficult question, but 
 

          24    if you could help.  1999 mining, in Koidu and Kono, are you 

re involved in the 

 

r but are we talking tens, hundreds, thousands? 

          28          JUDGE BOUTET:  Mr Jordash, I'm sorry what time frame did 

          29    you? 
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           1          MR JORDASH:  1999. 

           2          PRESIDING JUDGE:  1999. 

 JUDGE BOUTET:  1999.  Yes thank you. 

           4          MR JORDASH:  From when the witness arrived. 

 15:36:08  5    Q.    In the Kono District from your movement around the 

engema, seeing 
ese 

           7    other sites, speaking to your friends, can you give an idea of 

    8    the kind of number of civilians mining two-pile? 

           9          PRESIDING JUDGE:  Who were involved in your type of 
ning? 

 15:36:31 10    That is the question. 

 
    
ese

 
  
able 
 
   15:35:38 25    to estimate how many civilians you think we
 
            26    kind of mining which you were involved in.  I'm not asking for 
an
 
            27    exact numbe
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           3           

 
  
 
  
 
           6    different areas to your seeing the site at Y  

th
 
  
 
         
 
  
mi
 
  



 
            11          MR JORDASH:  Well I think -- 

o-pile you're changing it. 

 me try and 
arify 

          14    it. 

     16          MR JORDASH: 

 

          18    the various sites, civilians were mining and it seems 

          19    yes? 

ng during those days 

ou 

 Kono, Koidu, Koakoyima, all those areas if you talk 

          24    them, it is thousands.  It is not a matter of hundreds. 

 15:37:30 25    Q.    That's what I was getting at.  And did you hear of RUF 

          28          THE WITNESS:  Yes.  Yes. 

 MR JORDASH: 
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            12          PRESIDING JUDGE:  To a tw
 
            13          MR JORDASH:  I suppose what I'm -- let
cl
 
  
 
   15:36:38 15          PRESIDING JUDGE:  All right.  Okay 
 
       
 
            17    Q.    What you've described is voluntary mining; am I right?  
In
 
  
willingly; 
 
  
 
   15:37:09 20    A.    Okay.  Well, in terms of mini
because 
 
            21    the mining sites were populated, most of the sites were 
 
            22    populated.  This is not hundreds.  It is thousands.  If y
talk 
 
            23    about
out ab

 
  
 
  
 
            26    forcing -- 
 
            27          PRESIDING JUDGE:  So they were in the thousands? 
 
  
 
          29           
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             1    Q.    Did you hear of RUF forcing civilians to mine, in 1999 

d amongst these thousands of civilians? 

           3    A.    Okay.  You see that question in 1999 up to disarmament I 

           4    was in Kono, I never went anywhere.  I had no idea of forced 

 when we went 

           6    we had no blockage.  There was no curfew.  So and it was not a 

           7    one-way.  There were several ways to go to Kono.  So if there 

           9    because it would have been a fruitless endeavour.  So there 
s 

 15:39:32 10    no forced mining at all. 

 

     14    A.    Yes. 

          17    Q.    What would you go there to do? 

          18    A.    Well, since that was the major area, sometimes if we go 

at 

ell. 

      21    Q.    If you had your number? 

as are. 

 
             2    after you'd arrive
 
  
 
  
 
   15:38:39  5    mining.  I don't have that knowledge because
there 
 
  
 
  
was 
 
             8    any forced labour in Kono, I wouldn't have settled in Kono 
 
  
wa
 
  
 
          11    Q.    Thank you.  Now, I said we return to Koakoyima.  You   

told 
 
            12    the Court that you had friends who were mining in Koakoyima; 
is
 
          13    that right?   

 
       
 
   15:39:32 15    Q.    And did you, yourself, go to Koakoyima, in 1999? 
 
            16    A.    Yeah.  I go there frequently. 
 
  
 
  
 
            19    there to purchase things then if you have your number ten, 
th
 
 15:39:46 20    is where you take it to s  

 
      
 
            22    A.    The small diamond, that is where you'll take it -- that 
is 
 
            23    where the Jol



 
            24    Q.    You called it a number ten, is that what you called a 
all 

          26    A.    Yes.  Because we refer to the small diamond as number 

 

hat do you mean? 
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           1    A.    Because all the transportation vehicles will alight 

           3    Q.    And are you able to give the Court an idea of how many 

           4    houses in Koakoyima. 

er but there are 

           6    many. 

           7    Q.    Are you able to say how long it would take you to walk 

           9    A.    Well, if we can average it up to 30 minutes from one 
int 

e 
ere 

sm
 
   15:40:01 25    diamond? 
 
  
ten. 
 
            27    That is their name. 
 
            28    Q.    Right.  And you called it a major area, why do you say
 
            29    Koakoyima was a major area?  W
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there 
 
             2    and all the major traders are based there. 
 
  
 
  
 
   15:40:57  5    A.    There are many, I can't recall the numb
 
  
 
  
from 
 
             8    one side of Koakoyima to the other? 
 
  
po
 
   15:41:25 10    to the other. 
 
            11    Q.    And was mining going on within Koakoyima itself, wer
th



 
            12    mining sites? 
 
          13    A.    Not the township, there are swamps around the town, the   

          14    peripherals of the town. 

And at the time of 1999, were those swamps occupied by 

          16    miners? 

      17    A.    Yes, they were mining there. 

ou on numbers but are you 

g 

 15:42:07 20    there? 

no 

 on that within the Kono township where diamond 

e number of people and that 

 15:42:40 25    area, Koakoyima, is the most populated area.  So most of the 

          26    mining that was taking place in that area was not in hundreds 

ere 

oyima enclosed by any fence or barrier or were they 

 
  
 
   15:41:43 15    Q.    
 
  
 
      
 
            18    Q.    And I again -- sorry to press y
 
            19    able to give the Court an idea how many civilians were minin
 
  
 
            21    A.    Well, that was what I said earlier, that within the Ko
-- 
 
            22    I said earlier
is 
 
            23    being mined, We had a lot of population.  So it's difficult to 
 
            24    give an exact figure of th
rticular pa

 
  
 
  
but 
 
            27    in thousands, you know. 
 
            28    Q.    And did you observe whether -- were the mining sites 
th
 
          29    at Koak  

open 
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             1    for all to see? 
 
             2          THE INTERPRETER:  Your Honours, can learned counsel 
please 

           3    go over his question. 

           4          MR JORDASH: 

oyima, were you 
le 

           6    to move around Koakoyima mining sites? 

the 

           9    mining sites? 

 15:43:51 10    A.    You know, like this statement, I had already said this 

ring to Yengema.  This -- the time I'm 
ferring 

ive 

amp -- 

ER:  Your Honours, can the witness please -

44:14 15          MR JORDASH: 

think we're -- we're 

  So slow down.  We're making good progress.  

          18    that answer again. 

          19    A.    Okay.  You said if civilians had chance to travel 

g the 

  21    mining areas, you will not tell whether this is a civilian or 

, no blockage at all. 

 
  
 
  
 
   15:43:31  5    Q.    If -- if -- if -- when you went to Koak
ab
 
  
 
             7    A.    Yes. 
 
             8    Q.    Was it possible for any civilian to also walk around 
 
  
 
  
 
            11    while I was refer
re
 
            12    to Koakoyima, this is the most populated area.  If you arr
 
            13    there, you go to the sw
 
            14          THE INTERPRET
- 
 
   15:
 
            16    Q.    You're going a bit fast again.  I 
 
            17    almost done.
art St

 
  
 
  
through 
 
   15:44:38 20    the swamps.  Like what I said, if you are travelling alon
 
          

a 
 
            22    soldier.  There was no boundary
 
            23    Q.    When you went there, were any civilians under any 
gunpoint? 
 



            24    A.    Well, if that is the case then they have allowed to take 

     26    no guns are allowed to be taken to the site, even the 
wnship. 

          27    Q.    I know this may sound obvious, but if there had been 

   28    anybody being forced to mine in Koakoyima, is it the sort of 
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           3    guns, you know, carried in the mining sites. 

           4          MR JORDASH:  Yes. 

is it the sort of 

           6    place you could have hidden people being forced to mine?  
at's 

           9    Q.    If there was -- if there had been a group of civilians 

 15:46:33 10    being forced to mine in 1999, when you were in Koidu and at 

            12    A.    Yes. 

 
   15:45:11 25    guns to the site.  But there was a law, Issa passed the law, 
at th

 
       
to
 
  
 
         
 
            29    place you would have known or could it have been hidden? 
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             1          PRESIDING JUDGE:  So what is logically -- what is his 
 
             2    response to the question -- so you're saying that there were 
 no

 
  
 
 
  
 
   15:46:14  5    Q.    Would it have been possible to hide -- 
 
  
Wh
 
             7    your comment on what you know -- 
 
             8    A.    If? 
 
  
 
  
 
            11    Koakoyima, is that something -- 
 



 
            13    Q.    Is that something you and others would have known or is 
 

          14    something which could have been hidden in your experience? 

he case because all the mining sites 

e 

o have known. 

ame question, if for example, there had been a 

 15:47:25 20    civilians living in Koakoyima and marched out of Koakoyima 

e else, would you have 

          22    to know that or not? 

        23          THE INTERPRETER:  Your Honours can learned counsel, 
ease 

          24    take back his question. 

          26    Q.    If you went to Koakoyima you had friends in -- sorry.  

          27    me ask the question again.  You told us that you would have 

ma. 

          29    So the next question I want to ask is this:  If there had been 

CSL - TRIAL CHAMBER I 
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it
 
  
 
   15:46:52 15    A.    Yes.  If that was t
 
            16    were open sites.  There is no way to stop somebody from going 
 
            17    this part or that part.  So if that was the case, that ther
was 
 
            18    a forced labour, I think I ought t
 
            19    Q.    And s
hundred 
 
  
every 
 
            21    day to be forced to mine somewher
expected 
 
  
 
    
pl
 
  
 
 15:47:49 25          MR JORDASH:   

 
  
Let 
 
  
known 
 
            28    if there had been civilians being forced to mine in Koakoyi
 
  
a 
 
 
 
 
 
                                       S
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             1    collection of civilians, say a hundred civilians living in 

          3    in another part of Koidu, under force, under gunpoint, is that 

           4    something you would have expected to hear about? 

 15:48:39  5    A.    Yes.  Because -- yes, I would have heard. 

? 

           7    A.    Why I believe, because I had friends who were living in 

e 

 

 15:49:12 10    areas.  So as such if there is anything like that going on, I 

          11    believe such information are not even informations.  Then to 
y 

          12    that people have been forced to mine.  I believe that 

          13    would have circulated.  Everybody ought to have known.  That 

ent, we're 

s:  When you 

          17    arrived at Yengema, was there a training base at Yengema? 

          19    there, it was not there.  I never saw it with my eyes. 

 15:50:24 20    Q.    Thank you.  Now, did the system of mining, the two-pile 

       22    1999 or after? 

24    Q.    Did it remain through 1999 and 2000? 
 

 
             2    Koakoyima and forced to leave Koakoyima every day to go and 
mine 
 
   
 
  
 
  
 
             6    Q.    Why do you say that with such certainty
 
 
  
 
             8    Koakoyima, Koidu and the surrounding villages, all over and w
 
             9    have miners who have friends who were deployed in all those
 
  
 
  
sa
 
  
information 
 
  
is 
 
            14    why I believe that there was no forced mining. 
 
   15:49:37 15    Q.    Thank you.  If you could just give me a mom
 
            16    nearly there.  Did the -- sorry.  Let me ask thi
 
  
 
          18    A.    Well, the training base in Yengema, by the time I went   

 
  
 
  
 
          21    system you described, change at any time after you arrived in   

 
     
 
            23    A.    The two-pile system? 
 
            



   15:50:52 25    A.    Up to date, up to now, it is there. 
 
            26    Q.    Was there a time? 

e. 

          28    Who is the second pile? 

          29          THE WITNESS:  Well, the -- I had explained that 

                SESAY ET AL                                                 

  OPEN SESSION 

le belongs to the bush owner. 

           2          JUDGE BOUTET:  Thank you. 

           3          MR JORDASH: 

with the 

 15:51:46  5    mining in '99 or 2000? 

           6    A.    Well, in '99, yes, later.  Not '99, it was 2000. 

hich -- 

           8    A.    In 2000, the chiefs made a group and they met Issa at 

           9    Koakoyima.  They said, well, they too -- because most of them 

g. 

          11    They were coming back to Kono.  So it came to a time, they 
de 

          12    an arrangement with Issa that they were also interested in the 

not a 

two-pile system.  And the one 

 
            27          JUDGE BOUTET:  When you say up to now, it's still ther
 
  
 
  
statement 
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           1    earlier.  The -- that pi  

 
  
 
  
 
             4    Q.    Did the chiefs of Kono ever have anything to do 
 
  
 
  
 
             7    Q.    Can you explain what happened in 2000 w
 
  
 
  
 
   15:52:32 10    were not with him.  They'd come to a time they were returnin
 
  
ma
 
  
 
            13    mining.  So, Issa gave them the go ahead that that was 
 
            14    problem and that -- they had the 
 



   15:53:01 15    pile will go to the chiefs and the one pile goes to the 

ystem? 

, in old 

d 
 

n 

iefs 

          24    Q.    And -- 

54 25          PRESIDING JUDGE:  One pile to the chiefs and the RUF. 

          27          MR JORDASH: 

          28    Q.    Was this still called the two-pile system? 
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           1    referred to it.  Although some called it three-pile but we 

labour. 
 
          16    So that was how the chiefs became involved later in the   

mining. 
 
            17    Q.    Sorry.  Just so we're clear, who introduced that s
 
            18    A.    The chiefs.  They went and met Issa at Koakoyima
 
            19    Lebanon.  Sorry.  They said they too would like to be involve
in
 
   15:53:33 20    the mining.  Then Issa said okay you will -- we will be 
together 
 
            21    and when they divide the pile the one pile will be shared 
betwee
 
            22    the chiefs and the RUF.  So the one pile belonged to the 
ch
 
            23    and the RUF and the one pile goes to the labour. 
 
  
 
   15:53:
 
            26          THE WITNESS:  Yes. 
 
  
 
  
 
          29    A.    Yes, that was how we used to refer to it.  That was how   

we 
 
 
 
 
 
                                       SCSL - TRIAL CHAMBER I 
 
 
 
 
       

Page 90 
  
 
 
 
 
 
  
took 
 



             2    it as two-pile because the other pile it is divided among two 

           4    Q.    And in the year 2000 when this arrangement was made 
tween 

 15:54:49  5    Issa Sesay and the chiefs, were there more or less civilians 

           7    A.    No.  It was an addition of civilians.  Since that time 
 

no. 

 15:55:16 10    So it was an addition. 

          11    Q.    And did you remain through 2000, Mr Witness? 

      12    A.    Yes, I was there. 

 in 2000 to the time you'd been present in 1999, in 

    16    A.    Well, some areas it is different.  They still operate on 

          17    two-piles.  Some areas the chiefs are not involved but areas 

          18    wherein the chiefs are involved that was where you have those 

o 

ad no report from my people. 

is 
tivities 

cerning his soldiers? 

 15:57:16 25    A.    Since we were not living in the same area, but all the 

ldiers we used to hear about 

 
             3    groups. 
 
  
be
 
  
 
             6    mining in Kono, in 2000 as compared to -- 
 
  
as
 
             8    they get the information about Kono as they receive good 
 
             9    information about Kono, the more civilians will pour into 
Ko
 
  
 
  
 
      
 
            13    Q.    In terms of the conditions of civilians, were they any 
 
            14    different
 
   15:55:43 15    Koidu Town and Kono District? 
 
        

 
  
 
  
 
            19    conditions. 
 
   15:56:14 20    Q.    Any reports of forced mining to you in 2000? 
 
            21    A.    Well, my workers, my friends that I had in Kono, up t
the 
 
            22    disarmament period.  I h
 
            23    Q.    Mr Sesay, in Lebanon, did you observe any of h
ac
 
          24    in Lebanon, in 2000, con  

 
  
laws 
 
            26    that he used to pass for the so
em. th

 



            27    Because they were general laws. 

          28    Q.    Such as? 

since the time he passed the law that they did not 
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           1    want to see any soldier moving with arms within the township 

 law was disseminated throughout Kono.  I was 

           3    there -- 

           4          PRESIDING JUDGE:  You said -- he passed a law that all 

 15:58:09  5    soldiers should not do what? 

h guns within the 

           7    township or the swamps. 

           8          MR JORDASH:  Can I just take instructions please, Your 

    9    Honour?  I see.  Let's just finish before that. 

 15:58:43 10          PRESIDING JUDGE:  Was that the only law. 

          11          MR JORDASH:  Yes.  That's what I was going to ask. 

          12          THE WITNESS:  Well, there were other laws.  Another law 

        13    because when we had this two-pile system, other soldiers had 

 15:59:06 15    again, he stopped the soldiers saying that:  If you want 

 
  
 
            29    A.    Well, 
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or 
 
             2    the swamp.  That
t no

 
  
 
  
 
  
 
             6          THE WITNESS:  Should not move along wit
 
  
 
  
 
         
 
  
 
  
 
  
 
    
 
            14    wanted to use the civilians to wash their own pile.  So that, 
 
  
 



            16    civilians to wash your pile, you either pay them or you look 
for 
 
          17    your own workers.  So that wa  s another -- in fact, they didn't 

          18    continue.  They had wanted to start it when he passed that 

reached any 
 

          22    A.    Well, there are laws.  If you break a law, then you will 

          27    permanently stationed in Kono? 

      29    Q.    Do you know if it was -- I don't want you to guess, but 

MBER I 

                                         

   OPEN SESSION 

           2    A.    That is why I said I can't recall the time. 

           3          MR JORDASH:  Fair enough.  Can I just take instructions 

         4    please. 

 
  
law. 
 
            19          MR JORDASH: 
 
   15:59:28 20    Q.    Do you know of any actions he took if RUF b
of
 
            21    these laws?  Were you aware of any? 
 
  
be 
 
            23    flogged publicly. 
 
            24    Q.    Did you see that or hear about it? 
 
   15:59:59 25    A.    I heard about it.  I never witnessed it. 
 
            26    Q.    Mr Witness, do you know when it was Mr Sesay came to be 
 
  
 
          28    A.    I can't recall the time.   

 
      
 if
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             1    you know, do you know the -- 
 
  
 
  
 
    



 
   16:00:42  5          PRESIDING JUDGE:  Yes, please you may. 

           6          MR JORDASH:  No more questions.  Thank you.  Thank you, 

           7    Witness. 

           8          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Ogeto, any questions. 

          11          MS HANCILES:  No questions, Your Honour. 

          12          PRESIDING JUDGE:  No questions.  Yes, Mr Wagona, I 
agine 

          14          MR WAGONA:  Yes, My Lord. 

WAGONA:  Thank you, My Lord. 

 

         19    Q.    Good afternoon, Mr Witness? 

 16:02:49 20    A.    Good afternoon. 

          21    Q.    I'll ask you some questions first concerning the mining 

that okay? 

          23    A.    Okay. 

          24    Q.    Now, is it fair to say that during the junta when you 

 16:03:18 25    in Kono and at Number 6, you were there for only one month; is 

          27    A.    It was more than a month. 

          28    Q.    I thought you said that you did the mining for only a 

 
  
Mr 
 
  
 
  
 
             9          MR OGETO:  No questions.  Thank you. 
 
   16:01:51 10          PRESIDING JUDGE:  Ms. Hanciles, any questions. 
 
  
 
  
im
 
            13    it's your witness. 
 
  
 
   16:02:29 15          PRESIDING JUDGE:  Right.  You may proceed, please. 
 
            16          MR 
 
            17                      CROSS-EXAMINED BY MR WAGONA:
 
            18          MR WAGONA: 
 
   

 
  
 
  
 
          22    that you talked about during the junta; is   

 
  
 
  
were 
 
  
 
          26    that correct?   

 
  
 
  
month 
 
            29    and then the intervention happened? 
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           2    Q.    And some what? 

      3    A.    Well, I can't estimate the number of days above the one 

s. 

 16:04:12  5    Q.    And is it fair to say that during this period you were 
t 

           6    able to know the mining arrangement that pertained between the 

           7    soldiers and the civilians at Number 6? 

           8    A.    I don't know the arrangement. 

, 

 

          11    whether they were paying -- whether it was under the 30 per 
nt 

          12    and 70 per cent arrangement? 

, that in Number 6 not 

[indiscernible] a Number 6. 

gement on mining.  

       17    had no agreement. 

t 

          19    involved with mining at Number 6? 
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             1    A.    I said one month and some.
 
  
 
       
 
             4    month, but it was not up to two month
 
  
no
 
  
 
  
 
  
 
             9    Q.    Yes, that's what I'm asking you.  Were you able to know
 
   16:04:54 10    for example, if they were involved in a one-pile, two-pile,
 
  
ce
 
  
 
            13    A.    That was what I said earlier
 
            14    Koakoyima or Koidu or 
 
   16:05:23 15    Q.    Yes? 
 
            16    A.    Number 6.  No soldier had any arran
ey Th

 
     
 
            18    Q.    What do you mean by that?  Are you saying soldiers were 
no
 
  



 
   16:05:50 20    A.    They were involved in a sense, they had their own 
mining. 
 
            21    Because some soldiers had two or three boys.  They had their 
own 

      22    mining that they are sponsoring.  So it means they were 
volved. 

 know 

          24    whether they were giving piles or a percentage to any bush 

ect? 

 know whether the soldiers who were at 

          29    owner? 

                SESAY ET AL                                                 

it so I 

           3    Q.    Do you know whether the soldiers were paying the 

 mining for them? 

 16:07:20  5    A.    Most of the ones that I know about was an agreement.  It 

           6    was support.  They provided support.  If they had diamonds 
ey 

 
      
in
 
            23    Q.    But, what I am suggesting to you is that you do not
 
  
owner; 
 
   16:06:29 25    is that corr
 
            26    A.    If I didn't know.  The question is not clear. 
 
            27    Q.    Well, do you
Number 6 
 
            28    were giving percentages to any bush owner or piles to any bush 
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             1    A.    Okay.  Okay.  Well, that one I did not monitor 
 
             2    can't say anything about that. 
 
  
civilians 
 
             4    who were
 
  
 
  
th
 



             7    would buy it from them.  That is all I know. 

           8    Q.    And were the soldiers who were mining at Number 6 armed 
 

    9    not? 

 16:08:03 10    A.    Well, AFRC time -- AFRC time, there were weapons.  
apon 

          11    was common since by then there was threat among themselves so 

er the soldiers who mined at 

 16:08:23 15    A.    Well, we who were there unless if they remove a gravel 

 witness please 

 16:08:49 20          MR WAGONA: 

          21    Q.    Witness, all I am interested in knowing is whether at 

          24    were some with guns. 

 16:09:14 25    Q.    And I would suggest to you that the soldiers at Number 6 

s to mine for them? 

      27    A.    Well, if that was the case, that was in my absence 
se 

          28    they don't have a single pit, saying this is the pit for 

 
  
or
 
         
 
  
We
 
  
 
            12    weapons were common. 
 
            13    Q.    Well, I'm asking you wheth
 
            14    Number 6 were armed? 
 
  
then 
 
            16    at night we'll go there to guard it.  Even at that, it is not 
 
            17    easy to see them with weapons in the bush except -- 
 
            18          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the
take 
 
            19    the last bit? 
 
  
 
  
 
            22    Number 6 you saw the soldiers with guns or not? 
 
            23    A.    Yes, there was some with guns.  Some did not have.  
ere Th

 
  
 
  
 
          26    were forcing civilian  

 
      
caube

 
  
soldiers 
 
            29    or to say all the soldiers had a pit.  But you'll see a 
soldier 
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ys. 

 at 

   3    Number 6. 

nds 

 16:10:10  5    they found any? 

           6    A.    That -- for that, even if I get my own diamond, they 
ll 

o, likewise, if 
ey 

           8    have their own diamond, I don't know where they take it to. 

    9          JUDGE BOUTET:  Mr Witness, you said the soldiers had 

 16:10:39 10    boys.  They were mining with their boys.  What do you mean by 

          11    that? 

 

          16          MR WAGONA: 

          17    Q.    And these were civilians; is that correct? 
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             1    with two or three boys.  Another will have two or three bo
 
             2    So, I don't think that was -- there was any forced mining
 
          
 
             4    Q.    And do you know where the soldiers took their diamo
if 
 
  
 
  
wi
 
           7    not know where I will take my diamond to.  S  

th
 
  
 
         
their 
 
  
 
  
 
            12          THE WITNESS:  Their workers.  Their workers.  Those that 
 
            13    they -- those that they were supporting.  Those that were 
 
            14    supporting.
 
   16:10:53 15          JUDGE BOUTET:  Thank you. 
 
  
 
  
 
            18    A.    Yes.  Yes. 
 
            19    Q.    Now, during that period, did you get diamonds at Number
6? 
 



   16:11:17 20    A.    Well, I had said earlier on that I could end up the -- 
 
            21    where I went initially I did not end up the mining because 
 
            22    before -- before I could end up the intervention happened. 
 
            23    Q.    So you had not got any diamonds; is that correct? 

          24    A.    We were on the mining.  We were not yet completed.  We 

tervention 

that Number 6 is not a place 

e said was productive for mining? 

 -- put in 
e 

                SESAY ET AL                                                 

N 

1    ground by God. 

           2          THE INTERPRETER:  Your Honours can the witness take that 

           3    again. 

:12:38  5    Q.    Witness, can you start your answer again, please. 

           6    A.    Okay.  Can I get the question again? 

           7    Q.    Okay.  I'm suggesting to you that Number 6 was not a 

 
  
not 
 
   16:11:55 25    yet completed because the place was deep, when the 
in
 
            26    happened. 
 
            27    Q.    So would I be right to say 
 
            28    that you would hav
 
            29    A.    I cannot say that because diamond was put on
th
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           4          MR WAGONA:   

 
   16
 
  
 
  
 
             8    productive or fertile place for mining? 
 



             9    A.    Yes, that is what I said.  I cannot say that because I -

          11    remove you extract gravel and you wash it, then you would know 

          12    whether that was fertile, the ground was fertile or not.  But 
 

 washed it, you wouldn't know. 

 a place to mine, you easily found a place at Number 
 

          16    is that correct? 

-- 

          18    Q.    That there was no ID man for people wanting to go to 

a place at Number 6? 

iend 

          22    advised me -- 

        26    little louder, the interpreters are not hearing you.  And 
uld 

          27    you go slowly and explain your answer again please? 

ided to just 

     29    mining.  That was a hidden place.  That's why I went there.  

                               SCSL - TRIAL CHAMBER I 

- I 
 
   16:13:06 10    extracted the gravel and I had not yet washed it.  When you 
 
  
 
  
if
 
            13    you have not yet
 
            14    Q.    Okay.  Let me put it this way.  When you went to Kono to 
 
   16:13:33 15    look for
6;
 
  
 
            17    A.    Yes, quite correct.  Is in the sense 
 
  
Number 
 
            19    6, that's why it was easy for you to get 
 
   16:13:58 20    A.    Yes, because there were many people there, but since it 
was 
 
            21    a village, some who came would settle in the town, but my 
fr
 
  
 
            23          THE INTERPRETER:  Your Honours the witness is -- 
 
            24          MR WAGONA: 
 
   16:14:26 25    Q.    Witness could you speak a bit louder -- could you speak 
a 
 
    
co
 
  
 
          28    A.    Okay.  The mining -- it's not that I dec  

start 
 
       

My 
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           1    friend directed me there.  I asked him for a favour and he 

           2    directed me there.  So that's why I went there because some 

      3    people love to mine in the city, like Koidu mining.  Some did 
t 

         4    like to go into the village to do mining.  So, from that you 

 16:15:12  5    would realise that there were many people in those -- those 

           6    villages.  When my friend directed me there, since I was not a 

of that land and 
 

           8    directed me to do that, I would follow him. 

 16:15:47 10    where you went; not so? 

          11    A.    Really, that was what I observed, because -- because 
ople 

o 
e 

          13    villages. 

e around on the 

  
 
 
 
 
 
  
 
  
 
       
no
 
    
 
  
 
  
 
             7    native of that land, if someone was a native 
he
 
  
 
             9    Q.    So the town was more attractive to mine in than the 
village 
 
  
 
  
pe
 
            12    decided to settle in the big towns to do mining than going t
th
 
  
 
            14    Q.    And apart from Number 6 during this time you did not 
 
   16:16:14 15    mine -- visit other mining sites; did you? 
 
            16    A.    You mean to go on a visit there or what? 
 
            17    Q.    Yes, for any reason? 
 
            18    A.    Yes, since I had been there once to do mining when the 
boys 
 
            19    were -- since the boys were there I would mov
 



   16:16:38 20    other -- to the other side just to observe how mining was 
going 
 
            21    on in the other areas, in the other swamps. 

o? 

       24    Q.    Now, after the intervention you fled to Bumbuna, where a 

assed you; do you remember saying that? 

          26    A.    They were not soldiers, they were not Sierra Leone 

e of Moses. 

          28    Q.    Okay.  I thought it was a junta soldier? 

          29    A.    No. 

ge 98 
N 

           1    Q.    Now, witness, I would suggest to you that all the mining 

           3    RUF; is that correct? 

           4    A.    Well, the man was an RUF man. 

 16:18:10  5    Q.    I didn't hear that please.  Are you saying Kennedy was -

           7    Q.    And I would suggest to you that the civilians mined for 
e 

 
            22    Q.    And this was in the other areas in the villages; not s
 
            23    A.    Yes, in the same village.  In the same Number 6. 
 
     
 
   16:17:12 25    soldier har
 
 
  
 
            27    soldiers.  They were ECOMOG soldiers by the nam
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in 
 
             2    which Kennedy was involved in at Yengema was being done for 
e th

 
  
 
  
 
  
- 
 
             6    A.    Kennedy was RUF. 
 
  
th
 



             8    RUF at Yengema; is that correct? 
 
             9    A.    Well, that's a suggestion you're making but I didn't 
 

see 

 16:18:46 10    for myself.  It didn't happen in my presence at all. 

        12    miners, who came to Yengema to mine for the RUF, lived in 

happen in that way.  Because in Yengema 

 16:19:22 15    there was no site per se for the RUF, but their own side of 

          16    portion was the one-pile system.  They did not even do mining. 

         17    Only civilians did mining in that area. 

uggest to you that the civilians were 

 do you say about that? 

          21    A.    From Koakoyima to Yengema you mean? 

        22    Q.    Yes, to mine and they would be escorted back to the camp 
 

          23    Koakoyima? 

s 

 was a particular 
mp 

          27    were going to use a particular place, no, it was not existing. 

          28    That particular place was not existing even in Koakoyima.  
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it
 
  
 
            11    Q.    And I would also say to you, that the miners, civilian 
 
    
 
            13    Koakoyima; what do you have to say about? 
 
            14    A.    No.  It did not 
 
  
 
  
 
   
 
            18    Q.    And I would also s
 
            19    escorted from Koakoyima to come and mine and they would be 
 
   16:19:49 20    escorted back to Koakoyima.  What
 
  
 
    
in
 
  
 
          24    A.    There was no camp in Koakoyima, first of all.  There wa  

no 
 
   16:20:15 25    camp.  No particular camp to say that there
ca
 
          26    for RUF.  If they wanted to engage in mining to say that they   

 
  
 
  
There 
 
            29    was no certain place in Yengema to say that they were mining 
in
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           2    Q.    And when you say there was no camp in Koakoyima, are you 

      3    referring to 1999 or 2000? 

 

 16:21:05  5    escorted from Koakoyima to Yengema.  After the mining, they 
uld 

           6    escort them again to Koakoyima.  That means when they come to 

re they would 
mp 

           8    them and keep them.  That's what I'm referring to, that it did 

ming 

          11    from Koakoyima? 

and go to mine 

          13    Yengema or Bumpe or Gieya.  Yes, it does happen, not even with 

          14    force. 

      16    RUF had a mining unit? 

          17    A.    Yes, there was a mining unit. 

      18    Q.    And I would suggest to you that the mining unit -- 

 

Page 99 
    
 
 
 
 
 
             1    this particular place for RUF from the onset. 
 
  
 
       
 
             4    A.    Camp in a sense -- to say for instance, to say they were
 
  
wo
 
  
 
             7    them in Koakoyima, there's a certain area whe
ca
 
  
 
             9    not exist. 
 
 
 16:21:25 10    Q.    But do you accept that the civilians who mined were   

co
 
  
 
            12    A.    No.  Civilians would come from Koakoyima 
 in

 
  
 
  
 
 16:21:52 15    Q.    And during your stay in Kono from 1999, do you know if   

the 
 
      

 
  
 
      
 
            19          PRESIDING JUDGE:  Mr Wagona, you said in what year, the 
 
   16:22:15 20    mining unit.
 



            21          MR WAGONA:  Well, My Lord, I first asked for his 
evidence 

e was there.  He had said he was there from 

        23          PRESIDING JUDGE:  Yes.  So you are back to '99 now. 

d you say you were there from '99 to which year? 

          27          PRESIDING JUDGE:  And what was he doing there? 

aid -- 

          29          PRESIDING JUDGE:  You said you were in -- 
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  In Kono. 

nt to 

 16:22:54  5    Q.    And is it correct that the mining unit, during the time 
u 

           6    were in Kono, was based in Koakoyima? 

           7    A.    Yes, there was a mining unit there. 

           8    Q.    And I would suggest to you that the workers who worked 

 
            22    during the time h
'99. 
 
    
 
            24          MR WAGONA: 
 
   16:22:29 25    Q.    An
 
            26    A.    To 2000. 
 
  
 
            28          MR WAGONA:  Well, My Lord he s
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             1          MR WAGONA:
 
             2          PRESIDING JUDGE:  -- in Kono.  Okay.  And you we
 
             3    Koakoyima. 
 
             4          MR WAGONA: 
 
  
yo
 
  
 
  
 
  
for 
 
             9    the mining unit, live in Koakoyima? 
 



   16:23:23 10    A.    No.  The mining unit, it's a unit, not a unit that 
rkers 

          11    would be in or there was a particular area where they would 

          12    The mining unit is there to control the mining.  Even if an 

nvolved in civilian mining, by then they were not 

          14    they had not yet started the G5.  The mining unit was there to 

:23:57 15    intervene if there was a case in -- the -- it's not that they 
d 

          16    a store to keep shovels or what not.  It was a unit to control 

       18    Q.    And, witness, I would suggest to you that during this 

          19    when Kennedy was involved with mining, any diamond that was 

 16:24:31 20    was always submitted to Kennedy? 

       21    A.    Well. 

          23    A.    Huh. 

        24    Q.    There was no two-pile system.  All diamonds that were 

          28    to get that area clearly. 

     29    Q.    Yes, I am saying there is no two-pile system.  Whenever 
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wo
 
  
be. 
 
  
RUF 
 
            13    member was i
-- 
 
  
 
   16
ha
 
  
 
            17    the mining. 
 
     
time, 
 
  
found 
 
  
 
     
 
            22    Q.    There was no two -- 
 
  
 
    
 
   16:24:49 25    found, were given to Kennedy? 
 
            26    A.    You mean they were digging and they would give it to 
them? 
 
            27    Are you saying that there was no two-pile system by then?  I 
nt wa

 
  
 
       
a 
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       2    A.    No, there was a two-pile system.  There was a two-pile 

ed in all sectors. 

 16:25:46  5    Yengema, the site was guarded by RUF, 

           6    A.    Yes, because it was a single site -- it was a single 
te, 

 -- 

           8          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the witness take it 

           9    again? 

2 10          PRESIDING JUDGE:  Was it guarded? 

          12          PRESIDING JUDGE:  It was not guarded? 

          13          THE WITNESS:  No, it was not guarded at all. 

 16:26:29 15    Q.    So is it therefore correct to say that it is your 

          19    A.    The armed men were not going to the site. 

 16:27:01 20    Q.    But was Kennedy visiting the site? 

          22    single site.  It was not a single site.  If you had a friend 

Pa
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             1    diamond was found, it was always given to Kennedy? 
 
      
 
             3    system existing.  It operat
 
             4    Q.    And is it correct to say that at the mining site at 
 
  
 
  
si
 
             7    if a site like this they would guard it.  The
 
  
 
  
 
   16:26:1
 
          11          THE WITNESS:  No, sir.   

 
  
 
  
 
          14          MR WAGONA:   

 
  
evidence 
 
            16    that there would be no armed person at the mining site? 
 
            17    A.    No armed men or no arms. 
 
            18    Q.    No armed men. 
 
  
 
  
 
          21    A.    Kennedy would go there at times.  In fact, it was not a   

 
  
to 
 



            23    go and visit, you would go to the site.  The swamp s were 

  Yes he would -- he usually went there, 

  27          MR WAGONA: 

rcing 

          29    civilians to mine for them at the Yengema site; what do you 
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        1    to say? 

           2    A.    No, that's not true.  They were not forcing civilians.  

           3    large scale of mining to say that there were particular -- 

           4    was a particular pit where civilians were mining throughout 
e 

 16:28:08  5    time I was there, it was not happening. 

ring this time, 
 

           7    civilian supporters were involved with RUF mining; what do you 

 
            24    scattered all over. 
 
   16:27:21 25          PRESIDING JUDGE:  Did Kennedy go? 
 
            26          THE WITNESS:
sir. 
 
          
 
            28    Q.    Witness, I would put it to you that the RUF were fo
 
 
  
have 
 
 
 
 
 
                                       SCSL - TRIAL CHAMBER I 
 
 
 
 
                  SESAY ET AL                                                
Pa
                  26 FEBRUARY 2008     
 
 
 
 
 
     

 
  
The 
 
  
there 
 
  
th
 
  
 
             6    Q.    And I would also put it to you, that du
no
 
  
 
             8    have to say? 
 
             9    A.    The question is not clear. 
 



   16:28:38 10    Q.    I'm saying that during this time there was no system 
ere 

 like you were allowed to support other civilians to 

     14    civilian and there are a lot of other examples.  They allowed 

. 

Sesay was supporting 

        17    school in Yengema, was that in 1999? 

e 

 16:29:47 20    Q.    Well, my question is:  Was he supporting the school in 

     21    1999? 

. 

ere 

          28    A.    Well, I -- when I went there the school was functioning. 

                SESAY ET AL                                                
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wh
 
            11    civilians
 
            12    mine.  There was no such system? 
 
            13    A.    It was existent.  I am an example, in fact.  I was a 
 
       
 
   16:29:15 15    civilians to support mining.  If you have a diamond, it's 
yours
 
            16    Q.    Now, you talked about when Mr Issa 
a 
 
    
 
            18    A.    When I went in 1999, the school was functioning up to 
th
 
            19    year 2000. 
 
  
 
       
 
            22    A.    I said when I went there the school was operating, the 
 
            23    school was functioning, up to 2000
 
            24    Q.    Okay.  You went there in 1999? 
 
   16:30:11 25    A.    Yes. 
 
            26    Q.    Was he already supporting the school when you went th
in 
 
            27    1999? 
 
  
 
          29    The school functioning.   
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             1          PRESIDING JUDGE:  You went there in 1999, and you met 
e 

           2    school functioning? 

 sir. 

           4          MR WAGONA: 

 16:30:42  5    Q.    And then when Mr Issa Sesay passed a law prohibiting 

site, was that in 

           7    1999? 

           8    A.    That was the first law he passed.  That was the first 
w. 

   9    Q.    Well, witness, I'm asking you about the time.  Was it 

 16:31:09 10    A.    Yes.  The time when I went in 1999 to Kono, I met the -- 

          11    the law had been passed already. 

          13    civilians to wash their pile for them, was that also in 1999? 

same year because when you went there, you 

 16:31:42 15    would be aware of those things if you were working.  If you 

          17    when they would extract the gravel, the boys would send to do 

          19    diamonds.  So they passed a law that any RUF pile should be 

th
 
  
 
             3          THE WITNESS:  Yes,
 
  
 
  
 
             6    fighters from going with guns to the mining 
 
  
 
  
la
 
          
1999? 
 
  
 
  
 
            12    Q.    And when Mr Issa Sesay said the RUF should not ask the 
 
  
 
          14    A.    It was in the   

 
  
were 
 
            16    mining, if they passed a law, you would be aware of it.  
cause Be

 
  
the 
 
            18    washing, they wanted to take the civilian boys to wash the 
 
  
 
   16:32:05 20    washed by themselves -- by the RUF themselves. 
 
            21          PRESIDING JUDGE:  Was it in 1999? 
 
            22          THE WITNESS:  Yes, sir. 
 
            23          MR WAGONA: 
 



            24    Q.    And is it correct to say that in 1999 Mr Issa Sesay was 
in 
 
 16:32:30 25    charge of RUF administration in Kono?   

 
            26    A.    Well, it was not put to him directly.  It was later on 
 

   27    came to understand, it was later on that we came to understand 

          29    not know him.  We only knew of Foday Sankoh.  It was later on 
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           2    held a meeting at Koidu Town.  That was when we came to know 

           4    cannot recall because all along we knew Mosquito and Foday 

 16:33:36  5    Sankoh. 

           6    Q.    But do you accept that in 1999 Mr Issa Sesay was the 

           7    highest RUF person based in Kono? 

           8    A.    Yes. 

   9          MR WAGONA:  My Lords, that will be all. 

          11          MR WAGONA:  Thank you, Mr Witness. 

          12          THE WITNESS:  Thank you too. 

we
 
         
 
            28    that he was in -- the leader of the RUF because by then we did 
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             1    after some people left here to Kono, to go to Kono, when they 
 
  
that 
 
             3    Issa Sesay was the leader of the RUF by then, but for the time 
I 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
 
 
          
 
 16:34:13 10          PRESIDING JUDGE:  Thank you.   

 
  
 
  



 
            13          PRESIDING JUDGE:  Mr Jordash, any re-examination please
 
            14          MR JORDASH:  Yes, please. 

. 

          17    Q.    You just mentioned, Mr Witness, a time when -- no, I 

          19    unit.  You were asked -- you were asked about the mining unit 

 16:35:50 20    my learned friend for the Prosecution to your left, and you 

cular area.  It was a unit 

.  I think that's 
at 

          23    you said. 

 16:36:04 25    Q.    Could you explain what you meant by the mining unit -- 

          26    A.    Yes. 

     28    Q.    Intervening but not being in control of a particular 

    29    What was the mining unit doing when you went there in 1999? 
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   16:34:58 15                      RE-EXAMINED BY MR JORDASH: 
 
            16          MR JORDASH: 
 
  
won't 
 
            18    ask that question.  Let me start again.  You mentioned the 
mining 
 
  
by 
 
  
said 
 
            21    it wasn't a unit controlling a parti
 
            22    which would intervene in a particular case
wh
 
  
 
          24    A.    Yes.   

 
  
 
  
 
          27    A.    Yes.   

 
       
ea. ar

 
        
 
 
 
 
 
      
 
 
 
 
      
Pa
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             1    A.    My doubt is that -- 

 go slow. 

 16:36:47  5    inaccurately, that it was not a unit in a particular area, not 

           6    unit controlling a particular area but it would interfere or 

           7    intervene in a particular case; do you remember saying that? 

           8    A.    That's not -- that's not the statement. 

           9    Q.    Well, I think maybe we've lost something in translation 

  

          11    you remember being asked about the mining unit? 

          12    A.    Yes.  Yes. 

          13    Q.    What were you trying to say about what it did? 

          14    A.    I was trying to explain about the mining unit.  The 

ut, I said the mining unit 
s 

          16    not a unit that occupied a particular place.  They formed the 

 

        22    unit -- whether that was not the place they were camping the 

          23    workers which they forced to do the mining.  Then I answered, 

          24    said no.  The unit was there to take care of the mining 

 
             2    Q.    Please
 
             3    A.    What do you mean by area? 
 
             4    Q.    Well, I think you said, unless I wrote this down 
 
  
a 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
   16:37:19 10    then.  Unless I wrote what was translated down inaccurately.
Can 
 
  
 
  
 
  
 
  
mining 
 
   16:37:44 15    unit, I was trying to explain abo
wa
 
  
 
            17    group to control the mining in the case of -- for example, if 
--
 
          18    you would have someone in control -- wherever you were you   

would 
 
            19    have someone in control of that area. 
 
   16:38:34 20    Q.    Control in what sense? 
 
            21    A.    Okay.  For instance, when they asked me if the mining 
 
    

 
  
I 
 
  
affairs 
 



   16:38:54 25    in Kono.  That was why the unit existed. 
 
            26          MR JORDASH:  All right.  I hope that's clear. 

       27          JUDGE BOUTET:  I'm not sure it needed that kind of 
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e with 

           3    re-examination this time. 

           4          MR JORDASH:  I was expecting that. 

           6          PRESIDING JUDGE:  Because mining units were a new 
bject. 

           7    So I was just listening.  You asked your question and you 

           8    what you want from a reply. 

           9          MR JORDASH:  That's it, I finished.  Thank you very 

          11          PRESIDING JUDGE:  Mr Witness is anxious to go home. 

          12          Well, Mr Witness, we've come to the end of your 
stimony. 

 
     
 
            28    clarification, but that's okay. 
 
            29          MR JORDASH:  I wanted to be sure because it's part of 
our 
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             1    case. 
 
             2          JUDGE BOUTET:  That's fine.  We didn't interfer
ur yo

 
  
 
  
 
   16:39:29  5          JUDGE BOUTET:  Yeah, I know.  I know. 
 
  
su
 
  
heard 
 
  
 
  
much. 
 
   16:39:39 10    Thank you, Mr Witness. 
 
  
 
  
te
 



            13    We want to thank you for finding time to come and testify 

       14    this Tribunal and to share your experiences with us.  So we 

sed.  We wish you a 

 You look like a 

 of 

          18    abode.  Thank you. 

     19          Can he be let out of the courtroom please.  And at this 

, and we'll resume in the next 

          22                      [The witness withdrew] 

          24                      [RUF26FEB08D] 

25                      [Upon resuming at 17.16] 

          27          PRESIDING JUDGE:  Yes, Mr Jordash, you may continue. 

     28          MR JORDASH:  We would now call DIS-063, who will testify 
 

 SCSL - TRIAL CHAMBER I 
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           1          PRESIDING JUDGE:  DIS-0 -- 

           2          MR JORDASH:  -- 63.  Testifying in Krio, Number 40. 

before 
 
     

thank 
 
   16:40:25 15    you very much for coming and you are relea
 
            16    save journey to wherever you are living now. 
 
            17    very mobile person.  So have a safe journey to your place
 
  
 
       
 
   16:41:12 20    stage the Chamber will recess
 
            21    couple of minutes.  We'll rise, please. 
 
  
 
            23                      [Break taken at 4.41 p.m.] 
 
  
 
   17:16:54 
 
            26                      [The witness entered Court] 
 
  
 
       
in
 
            29    Krio. 
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             3          PRESIDING JUDGE:  Number what? 
 
           4          MR JORDASH:  Number 40.  I think I've got it right th  is 

7:17:46  5    time. 

RESIDING JUDGE:  You've passed the test this time. 

           7          MR JORDASH:  Yes, one closer to the finish. 

           8          JUDGE BOUTET:  It is always good news to hear. 

 17:18:19 10          PRESIDING JUDGE:  Yes, can the witness be sworn in 
ease. 

          13          JUDGE BOUTET:  Thank you. 

          14                      WITNESS:  DIS-063  [Sworn] 

wered through interpreter] 

o a 

very brief personal -- 

R JORDASH:  -- history.  It may well be that the 

s 

          21    as I intend to -- well, I may touch upon it but, this should 

sion. 

on 

    24    please. 

 17:20:12 25          MR JORDASH:  They've got a copy. 

ve got a copy, okay.  Thank 

          27    There is no objection.  It is tendered.  Mr Fynn, no 

 
   1
 
             6          P
 
  
 
  
 
             9          MR JORDASH:  If -- 
 
  
pl
 
            11          JUDGE BOUTET:  What is the language of this witness? 
 
            12          MR JORDASH:  Krio.  Krio Your Honour. 
 
  
 
  
 
   17:19:30 15                      [The witness ans
 
            16          MR JORDASH:  Your Honour, in order to avoid going int
 
            17    closed session, I'd like to hand up a 
 
            18          PRESIDING JUDGE:  Personal history. 
 
            19          M
 
   17:19:48 20    Prosecution will want to cross-examined on it but, that's a
ch mu

 
  
save 
 
            22    us going into a closed ses
 
            23          PRESIDING JUDGE:  Can you show that to the Prosecuti
 
        

 
  
 
 
            26          PRESIDING JUDGE:  Oh, they'
u. yo

 
  
objection, I 
 



            28    suppose? 
 
            29          MR FYNN:  There is no objection, my Lord, save that in 
e th
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       2    refers to the first accused. 

4          PRESIDING JUDGE:  You can confirm that, thank you.  

           6          PRESIDING JUDGE:  Yes, it is admitted and marked as 

           7    Exhibit 297. 

           8          MS KAMUZORA:  Yes, My Lord. 

           9                      [Exhibit No. 297 was admitted] 

 17:21:56 10          PRESIDING JUDGE:  Marked confidentially.  All right.  
s, 

  11    Mr Jordash, you may proceed please. 

          13          MR JORDASH: 

          14    Q.    Good afternoon Mr Witness.  You need to put -- can you 

questions from others, 
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             1    extreme of caution I wish my learned friend to confirm that I
 
      
 
             3          MR JORDASH:  I can confirm that. 
 
             

Okay. 
 
   17:21:32  5          MR JORDASH:  Can I tender that as an exhibit? 
 
  
 
  
 
  
 
  
 
  
Ye
 
          
 
          12                      EXAMINED BY MR JORDASH:   

 
  
 
  
 
 17:22:17 15    put -- thank you.  And again.  Mr Witness, I'm going to ask   

you 
 
            16    questions first and there might be some 
 



            17    and particularly the Prosecution who sit to your left.  Now
 

, I 

          18    know that you speak very fast, so I can give you this warning 

ou 

ated, so you need to give the translators a 
ance 

          22    A.    Okay, sir. 

      23    Q.    If you don't understand a question, please ask me to 
peat 

          24    the question.  Now, let me deal with a few personal details.  

          28    A.    Yes, sir. 

                SESAY ET AL                                                
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         2    Q.    How many? 

           3    A.    Well I have two. 

 children? 

ive in all but two of them are living 

  
 
            19    now, to try to speak as slowly as you can.  Because what y
say 
 
   17:23:15 20    will be transl
ch
 
            21    to translate; okay? 
 
  
 
      
re
 
  
How 
 
   17:24:00 25    old are you? 
 
            26    A.    38 years. 
 
            27    Q.    Are you married? 
 
  
 
            29    Q.    Do you have any children? 
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             1    A.    Yes, sir. 
 
    

 
  
 
             4    Q.    You only have two
 
 17:24:31  5    A.    I gave birth to f  

with 



 
             6    me.  The rest, the remaining they are living with their 
ther. 

           7    Q.    Were you married before? 

           9    Q.    Did you go to school? 

 17:24:55 10    A.    Yes, I went to school, sir. 

          12    A.    I stopped at form four, sir. 

          13    Q.    Can you read and write? 

 17:25:11 15    Q.    Who occupation do you have at the moment? 

          16    A.    Presently I'm in business. 

? 

          19          PRESIDING JUDGE:  That should be redacted. 

45 20          MR JORDASH:  Thank you. 

specifics which would enable 
u 

 such as your address, okay?  We are in an 
en 

c can't see you, they can hear 

blic gallery at the moment, so 
ere's 

 a short personal history 

          26    which explained how you knew Mr Sesay between the years of 

e, at least, in 1989, 
en 

mo
 
  
 
 
             8    A.    Yes, sir. 
 
  
 
  
 
            11    Q.    Until which form? 
 
  
 
  
 
            14    A.    Yes, sir. 
 
  
 
  
 
            17    Q.    Where do you live, presently
 
 
            18    A.    [REDACTED] 
 
  
 
   17:25:
 
            21    Q.    Remember not to give such 
yo
 
            22    to be identified,
op
 
          23    session, so whilst the publi  

you. 
 
            24    There is no one in the pu
th
 
 17:26:12 25    no problem.  Now, I gave the Judges  

 
  
1985 
 
            27    to 1989; okay?  And the fact that -- 
 
            28    A.    Yes, sir. 
 
            29    Q.    -- he disappeared from your lif
th
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           1    you came to know him again in 1997; is that right? 

           2    A.    Yes, sir. 

       3    Q.    So the Court can understand the nature of your 
lationship 

 were you friends? 

 17:27:19  5    A.    Yes, sir. 

       6    Q.    And would you count yourself a friend now? 

           7    A.    I wouldn't count him as a friend again because by then 
 

           8    were friends, but now I would take him as a brother. 

           9    Q.    And have you visited him in detention? 

 17:28:08 10    A.    No, sir. 

          13    the disarmament process.  When he came to settle in Freetown, 

          14    there was once when I went to visit him at Murray Town.  Since 

e him, not until today when I saw him in 
urt. 

    Q.    Thank you.  Now let me take you to the -- 

ng with you in your house 
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re
 
             4    in 1985 to 1989,
 
  
 
      
 
  
we
 
  
 
  
 
  
 
            11    Q.    When's the last time you saw him apart from today? 
 
            12    A.    The last time I saw him was when he was in Freetown 
ter af

 
  
 
  
 
 
   17:28:44 15    then I did not se
Co
 
            16
 
            17          PRESIDING JUDGE:  Was he stayi
in



 
            18    [REDACTED] in 1989? 
 
          19          MR JORDASH:  Can that be redacted?   

 
   17:29:15 20          THE WITNESS:  Yes, sir. 

          23          PRESIDING JUDGE:  Oh, well well well well.  Anyway, I 

 I 

 17:29:34 25    see, I see the mischief.  Mr Jordash you may go on, please. 

          27    Q.    Don't worry there's nobody in the public gallery, and no 
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           1    Q.    Let me take you, Mr Witness, to the early years of the 

in a mining village by the name of 

T:  Yeah, we seem to have the same problem 
at 

 
            21          PRESIDING JUDGE:  The name is not -- 
 
            22          MR JORDASH:  No, but -- 
 
 
  
take 
 
            24    that back.  It should be redacted.  It should be redacted. 
 
  
 
            26          MR JORDASH:  Okay. 
 
  
 
            28    one will hear that except those in this room, okay? 
 
            29    A.    Yes, sir. 
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war, 
 
             2    very briefly.  Were you in -- where were you in 1991? 
 
             3    A.    Well, in 1991 I was 
 
             4    Makong. 
 
   17:30:36  5          MR JORDASH:  Can you speak up a bit please? 
 
             6          JUDGE BOUTE
th



 
             7    we had before with the translation booth.  I don't know how 
u 

pears at times. 

           9          THE INTERPRETER:  Sorry, Your Honours. 

 17:30:54 10          PRESIDING JUDGE:  You are audible from the booth, you're 

s 

          12    sufficiently audible. 

          13          JUDGE BOUTET:  It's both.  Her voice recedes. 

to the 

          16    microphone and back. 

          17          MR JORDASH:  Yes. 

of Makomp 

          19    [sic]; are you working at this time? 

31:28 20    A.    Yes, sir. 

          22          MR JORDASH:  Makomp. 

          23    Q.    Is that right, did you say Makomp? 

 17:31:44 25    Q.    Makomp? 

       26    A.    Makong. 

          28    A.    K-O-N-G. 

          29    Q.    I thought you said Makomp.  Which district is that? 

L - TRIAL CHAMBER I 

yo
 
             8    speak in the microphone, but your voice disap
 
  
 
  
 
            11    quite audible, apparently.  It's the witness I think who i
not 
 
  
 
  
 
            14          PRESIDING JUDGE:  It recedes, I see. 
 
   17:31:11 15          JUDGE THOMPSON:  It's fluctuating between close 
 
  
 
  
 
            18    Q.    So, you are in a mining village by the name 
 
  
 
   17:
 
            21          PRESIDING JUDGE:  What's the name again? 
 
  
 
  
 
          24    A.    Makong.  Yes, sir.   

 
  
 
     
 
            27    Q.    M-A-K-O-M-P? 
 
  
 
  
 
 
 
 
 
                                       SCS
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ere at some stage? 

  I'm -- 

PRETER:  Your Honours, can the witness take it 

, raise your voice slightly.  You have a very 

           8    A.    Okay sir. 

           9    Q.    Let me start again.  You are in Makong.  Were you 
rking 

          11    A.    Yes, I used to buy gold there, sir. 

 

          14          THE INTERPRETER:  Your Honours I still cannot get the 
me 

 17:33:06 15    of the village he moved to. 

          16          MR JORDASH: 

          18    A.    Baomao. 

          19    Q.    Did you stay in Baomao? 

es, sir. 

          21    Q.    Until which year? 

id you go in 1994? 

Pa
                  26 FEBRUARY 2008 
 
 
 
 
 
             1    A.    Tonkolili District. 
 
             2    Q.    Did you move from th
 
             3    A.    Yes, sir.
 
             4          THE INTER
 
   17:32:14  5    again? 
 
             6    Q.    Mr Witness
 
             7    deep and low voice which makes it difficult. 
 
  
 
  
wo
 
 17:32:33 10    there?   

 
  
 
            12    Q.    Did you remain there after 1991? 
 
            13    A.    No, sir.  I moved to village, another mining village.
 
  
na
 
  
 
  
 
          17    Q.    Which village did you move to?   

 
  
 
  
 
 17:33:22 20    A.    Y  

 
  
 
            22    A.    1994. 
 
            23    Q.    And where d
 



            24    A.    Well, in 1994, it was my understanding that the war
 

 was 

 17:33:44 25    getting close to our home, and since my mother was an old 

      29    my mother was. 

BER I 

                SESAY ET AL                                                

                     OPEN SESSION 

n 1994? 

           2    A.    Yes, sir. 

    3    Q.    Did you move from there at some stage? 

? 

       7    Q.    And which year did you go to Makeni? 

           8    A.    Well, it was after they attacked my home town Makali.  
en 

           9    I left for Makeni.  From Makeni, when it was cleared up I 

          11    Q.    Which year did you go to Makeni;? 

          12    A.    '94. 

  13    Q.    From Makeni you went to Kono.  Which year did you go to 

  
woman I 
 
            26    decided to come close to her. 
 
            27    Q.    Where was she? 
 
            28    A.    I moved from Baomao and went to Makali, my home town 
where 
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           1    Q.    And did you remain in Makali i  

 
  
 
         
 
             4    A.    Yes, sir. 
 
   17:34:23  5    Q.    Where did you go
 
             6    A.    Well, I went to Makeni. 
 
      

 
  
Th
 
  
 
   17:34:49 10    returned.  I decided then to go to Kono. 
 
  
 
  
 
          



 
            14    Kono? 

 17:35:06 15    A.    It was in the same, '94. 

          16    Q.    Why did you go to Kono in '94? 

use where I was doing my business, throughout 

r had got into 

 no access to go into the area again.  So I 

 17:35:37 20    to Kono to start off diamond mining. 

          21    Q.    Do you recall when President Kabbaa's government was 

      23    A.    Yes, yes, sir. 

until that time? 

ir. 

er 

etown? 
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still in Koidu Town, sir. 

you living in, the area? 

 
  
 
  
 
            17    A.    Well, beca
to 
 
            18    the time at Makong and Baomao but since the wa
 
            19    those areas I had
went 
 
  
 
  
 
            22    overthrown by the junta in 1997? 
 
      
 
            24    Q.    Where were you at that time? 
 
   17:36:01 25    A.    At that time I was in Kono, sir. 
 
            26    Q.    Had you remained in Kono from 1994 
 
            27    A.    Yes, s
 
            28    Q.    Did you remain in Kono after Johnny Paul Koroma took 
ov
 
          29    in Fre  
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             1    A.    Yes, sir, I was 
 
             2    Q.    Which area of Koidu Town were 
 



             3    A.    [No interpretation] 
 
             4          PRESIDING JUDGE:  Leave that.  Leave that aside. 
 
   17:37:00  5          THE WITNESS:  Okay, okay.  I was in Koidu Town. 

           7    Q.    In a particular area? 

           8          PRESIDING JUDGE:  But, in a particular area, not 
ntioning 

           9    a particular address. 

o. 

          11          MR JORDASH: 

ng? 

  13    A.    Well, the day of the overthrow I was working at Number 

          14    so after the overthrow -- 

 17:37:47 15          PRESIDING JUDGE:  You were working or mining? 

en in Kono at the time of the 

to 
no? 

hrown 

          21    President Kabbaa, I did not see armed men.  But after two 

 group, or groups these armed men 

          24    to? 

 17:38:45 25    A.    No.  I don't know, sir. 

       27    A.    Yes, sir. 

ng at Number 11? 

 
             6          MR JORDASH: 
 
  
 
  
me
 
  
 
   17:37:12 10          THE WITNESS:  Okay sir. I was at Tonkor
 
  
 
            12    Q.    And at the time of the overthrow, were you still mini
 
          
11, 
 
  
 
  
 
            16          THE WITNESS:  I was mining, sir. 
 
            17          MR JORDASH: 
 
            18    Q.    And did anything happ
 
            19    overthrow or soon there after; did any armed men come in
Ko
 
 17:38:12 20    A.    Well, the day they announced that they had overt  

 
  
days, 
 
            22    then I started seeing armed men going in with, in Hilux 
vehicles. 
 
            23    Q.    Do you know which
longed be

 
  
 
  
 
          26    Q.    Did you initially continue mining?   

 
     
 
            28    Q.    Did you continue mini



 
            29    A.    No, sir.  I was no longer mining at Number 11 because 
e 
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   1    person who owned the licence was not around anymore.  By then 

           2    had gone with the gravel. 

           3    Q.    So what did you do after this person had left?  Did you 

 17:39:35  5    A.    Yes, sir. 

           6    Q.    How did you look for somewhere else to mine? 

           8    Koakoyima, xxxxx xxxxx, he was commonly called. 

           9          THE INTERPRETER:  Your Honours, can the witness go at a 

          11          MR JORDASH: 

          12    Q.    Remember to go -- take it, the best way to do it is to 

          14    A.    Okay sir. 

 17:40:14 15          PRESIDING JUDGE:  Don't distance yourself from the 

          16    microphone because we get into that same scenario.  We want 

         17    interpreters to hear you audibly. 

th
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he 
 
  
 
  
 
           4    look for somewhere else to mine?   

 
  
 
  
 
             7    A.    Well, a saw a friend, one of my friend who was at 
 
  
 
  
 
   17:40:03 10    moderate pace? 
 
  
 
  
 
            13    probably pause after two sentences.  Try that? 
 
  
 
  
 
  
the 
 
   

 



            18          THE WITNESS:  Okay, sir. 

a friend at Koakoyima.  And go on, what 
ppened 

          21    with this friend at Koakoyima? 

ed to work in 

he mining? 

 was located between Congo Bridge, towards 

imately about one mile off from Koidu Town, 

CHAMBER I 

                SESAY ET AL                                                
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           1    Q.    And what did he say when you asked if you could work in 

rking. 

 17:41:38  5    A.    He was civilian.  Civilian, sir. 

           6    Q.    And did you go to his plot and start working? 

 
 
            19          MR JORDASH: 
 
   17:40:28 20    Q.    So you had 
ha
 
  
 
            22    A.    I went to see him and told him that I want
his 
 
            23    plot. 
 
            24    Q.    Where was 
 
   17:40:56 25    A.    Well his plot
 
            26    Koidu Town.  That was where the plot was located. 
 
            27    Q.    How far from the centre of town? 
 
            28    A.    It's approx
 
            29    towards Koakoyima. 
 
 
 
 
 
                                     SCSL - TRIAL   

 
 
 
 
  
Page 116 
          
 
 
 
 
 
  
his 
 
             2    plot? 
 
             3    A.    He said it was not a problem, that I should start 
wo
 
           4    Q.    Was your friend a fighter or civilian?   

 
  
 
  



 
             7    A.    Yes, sir. 

           8    Q.    Who was at his plot working? 

           9    A.    I did not get the question clearly, sir. 

 17:42:03 10    Q.    Where there other workers at the plot? 

          11    A.    Yes, sir. 

          14    Q.    Can you remember when you started working approximately 
e 

 17:42:23 15    number of civilians working there? 

       16    A.    Well I was not the only one in the pit, sir.  Because 

y the way we operate, three boys form a group.  Since 
e 

  18    pit was large, sometimes it would be ten groups in a pit, 
rking 

 17:43:02 20    Q.    How many pits in that plot? 

          21          PRESIDING JUDGE:  You said there could be ten groups 

 or ten people working in a pit?  Ten groups? 

          23    Can you take that again? 

          24          THE WITNESS:  Okay.  What I meant sir, the pit would be 

room but, because it was large, three men 
uld 

          26    not be able to work in it.  Because of that, the bosses, like 

e workers would 

        28    group.  So three by ten would be 30.  So 30 would work in a 

          29    single pit.  That's what I mean, sir. 

 
  
 
  
 
  
 
  
 
            12    Q.    Civilians or fighters, or both? 
 
            13    A.    No.  They were civilians there, sir. 
 
  
th
 
  
 
     
 
            17    normall
th
 
          
wo
 
          19    in a pit.   

 
  
 
  
 
          22    working in a pit  

 
  
 
  
as 
 
   17:43:22 25    big as this court
wo
 
  
 
          27    about ten of us would have three boys, thre  

form a 
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           2    Q.    Did you say, and I want to make sure that it wasn't the 

      3    translation.  I think it might be clear but, were you saying 
at 

           4    a pit this size, the size of this courtroom? 

:12  5    A.    Yes, a pit can be a size of this courtroom, yes. 

           8    Q.    Are you able to say how many pits at this particular 

           9    location where you were working? 

 17:44:37 10    A.    Yes, sir. 

          12    A.    About three pits were there. 

 17:44:56 15    Q.    Civilians or fighters when you were there, during -- 

          16    A.    Civilians, sir. 

upporter for these 90 civilians? 

:45:24 20    Q.    How many supporters for these 90 civilians? 

          21    A.    Well, that I cannot tell you because it depends on, on 

Pa
                  26 FEBRUARY 2008                             OPEN SESSION 
 
 
 
 
 
             1          MR JORDASH: 
 
  
 
       
th
 
  
 
   17:44
 
             6    Q.    And there can be 30 people working in a pit? 
 
             7    A.    Yes, sir. 
 
  
 
  
 
  
 
          11    Q.    How many?   

 
  
 
            13    Q.    So around 90 people? 
 
            14    A.    Yes, sir. 
 
  
 
  
 
            17    Q.    Was there a s
 
            18    A.    Yes, sir there were supporters.  Even myself, I was a 
 
            19    supporter. 
 
 17  

 
  
an 
 



            22    individual's earning power.  Some people would have ten 

re I follow that. 

          24    A.    What I mean, you cannot specifically tell that this, a 

idual has three or four groups.  The only 

 for each group there are three people in it. 

would have ten groups, in 

 each of those groups.  It depends 
 

          29    your earning power.  But, if you want me to say the amount of 
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 to say that. 

obably 

    3    me but, I noticed the time and it may be a case of diminishing 

         6    able to say how many supporters, you know. 

           8          PRESIDING JUDGE:  Where amongst the 90, he says that 
ere 

           9    were three groups of 30, 90, how many supporters he doesn't 

groups. 
 
          23    Q.    I'm not su  

 
  
 
   17:46:04 25    particular indiv
thing I 
 
            26    would say is that
 
            27    If you were, if you have money, you 
 
            28    which ten people would be in
on
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             1    supporters there, I would be unable
 
             2          MR JORDASH:  I don't know if it's -- I think it`s 
pr
 
         
 
             4    returns from my perspective but -- 
 
   17:47:05  5          PRESIDING JUDGE:  But he has just told you that he is 
t no

 
    
 
             7          MR JORDASH:  Yes, but -- 
 
  
th
 
  
know. 



 
   17:47:13 10    It's not very important a point.  There were supporters there. 

          11    The point is made.  He was one of the supporters -- 

  12          MR JORDASH:  Yes. 

          13          PRESIDING JUDGE:  -- from what he says, yes. 

          14          MR JORDASH:  Okay.  Let's continue then. 

 17:47:29 15    Q.    Mr Witness? 

          18    plot; do you recall? 

          19    A.    Yes, I worked -- the place was deep, so I worked, I 

 17:47:55 20    for a month.  I removed the gravel, I washed the gravel, and 

          22    Q.    Did something happen after that two months? 

     23    A.    After the two months, petrol was scarce so I stopped the 

 17:48:26 25    Q.    Okay, so let's just deal with that two months. 

          26    A.    Yes, sir. 

 up -- 

          28    A.    Well, at that time it was xxxxx xxxxx who I would give 

          29    the pile.  When we extract, I would take my own portion and he 
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            16    A.    Yes, sir. 
 
 
            17    Q.    How long did you work as a supporter at this particular 
 
  
 
  
worked 
 
  
 
            21    within two months. 
 
  
 
       
 
            24    mining. 
 
  
 
  
 
          27    Q.    Who received the gravel in the pits which made  
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             1    would take his own. 
 
             2    Q.    And the workers, did they receive anything? 
 
             3    A.    Yes, sir.  Because, what the workers got was mine.  When 

. 

ere any armed men at the site during that two 

med 

           9    men? 

 where I was 

          11    so I cannot tell whether someone gave them something. 

          12    Q.    Were you aware of any mining going on in other places? 

  13    A.    Yes, sir. 

 17:50:17 15    A.    Yes, sir.  Yes, sir. 

          16    Q.    Other places within Kono District? 

ing was going on sir. 

          18    Q.    Do you know who was mining in Koidu Town? 

          19    A.    Well Koidu Town, I knew they were mining there but I did 

no business going to the other mining site. 

on as to whether 

      24    A.    No.  I did not get that information, sir. 

 17:51:24 25    Q.    Were you living in Koidu Town? 

    26    A.    No, sir.  I was based in Koakoyima, sir. 

 
             4    they washed it, I would have it.  That was the bargain
 
   17:49:11  5    Q.    And were th
 
             6    months? 
 
             7    A.    Armed men were not present, sir. 
 
             8    Q.    Did anyone at the site have to give anything to any 
ar
 
  
 
   17:49:33 10    A.    Well, they were not coming to the site
mining 
 
  
 
  
 
          
 
          14    Q.    Other places within Koidu Town?   

 
  
 
  
 
          17    A.    Yes, sir.  Min  

 
  
 
  
 
 17:50:49 20    not know who were mining there because I was based in   

Koakoyima 
 
            21    so I had 
 
            22    Q.    Well did you receive any informati
 
            23    civilians or fighters were mining in Koidu Town? 
 
      

 
  
 
        



 
            27    Q.    Did you travel and go into Koidu Town during these two 

erstand. 

I 
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the 

           2    months that you were living in Koakoyima? 

           3    A.    Yes, sir. 

around Koidu Town? 

 17:52:22  5    A.    Well during that time, Koidu Town, after the overthrow 

           6    there were a lot of civilians.  But once in a while soldiers 

ave Freetown and went to the place. 

           8    Q.    Did you observe whether civilians were moving in Koidu 
wn 

           9    or was there a restriction of any kind? 

after President 

          11    Kabbaa had been overthrown.  We used to go to the nightclubs, 

          12    light, electric was there.  The Lebanese were selling and a 

          14    restriction as to how people could move from one place to 

 17:53:10 15    another. 

 
            28    months? 
 
            29    A.    I don't und
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             1    Q.    Did you have any cause to go into Koidu Town during 
two 
 
  
 
  
 
           4    Q.    Did you observe who was moving   

 
  
 
  
 
           7    would le  

 
  
To
 
  
 
   17:52:41 10    A.    No.  During that time life was normal, 
 
  
 
  
lot 
 
            13    of business transaction were going on.  And there were no 
 
  
 
  
 



            16    Q.    Are you -- were there any restrictions on how people, 
 
            17    civilians could move from Koidu Town to the environs of Kono? 

People were going about their business.  There 

          19    was no problem sir. 

 17:53:28 20    Q.    And business was?  What kind of business was being done 

trol.  They used 
 

      23    sell assorted goods as they used to sell in normal times. 

that plot did you go 

 

          28    money I had I engaged in business instead of going into 
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           1    profession from mining to -- yes, yes, okay? 

           2          MR JORDASH:  Just one question. 

           4          MR JORDASH: 

 17:54:38  5    Q.    Why did you not mine without petrol? 

 
            18    A.    No, sir.  
 
  
 
  
by 
 
            21    civilians? 
 
            22    A.    Well, they used to sell rice by bag, pe
to
 
      
 
            24    Q.    After the two months of working at 
 
   17:54:00 25    somewhere else? 
 
            26    A.    I left there.  I was involved in business because it was 
 
            27    difficult to get petrol, even a single gallon.  So the little
 
  
mining. 
 
            29          PRESIDING JUDGE:  Okay.  Now that he's changing his 
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           3          PRESIDING JUDGE:  Please, do go ahead.   

 
  
 
  



 
             6    A.    Well, actually to start with, mining, during the e
 
             7    times when I left school I was not involved in mining at

arly 

 all.  

           8    was only involved in buying, in buying gold. 

           9    Q.    But what I'm asking is, it is possible isn't it, to mine 

          11    A.    You can mine without petrol but, I do not fancy mining. 

          12    There are times when it looks difficult for me when I mine in 

  13    place without using petrol, even if -- 

          14          MR JORDASH:  We are not getting this clearly.  Perhaps I 

 17:55:35 15    can save that question for Thursday.  I think everyone's a bit 

          16    tired. 

          18          PRESIDING JUDGE:  That's your presumption.  Well learned 

          19    counsel will have to rise.  And I wish all of you a very 

l resume the 
ssion 

          21    on Thursday. 

m., 

y, the 28th day 

008, at 9.30 a.m.] 

          27 

          28 

I 
 
  
 
  
 
   17:55:04 10    without petrol, without -- 
 
  
 
  
a 
 
          
 
  
 
  
 
  
 
            17          THE WITNESS:  Okay. 
 
  
 
  
restful 
 
   17:56:45 20    mid-weekend.  The Chamber will rise.  We wil
se
 
  
 
            22                      [Whereupon the hearing adjourned at 5.57 
p.
 
          23                      to be reconvened on Thursda  

of 
 
            24                      February 2
 
            25 
 
            26 
 
  
 
  
 
            29 
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